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 افزايش نرخ دلار 
و چالش بهار 1402

رشد بورس طبيعي است؟

رها شدن از  افكار منفي

 برجام و اقتصاد 
B پلنA پلن

نوس��انات ارزي همچن��ان 
مهم ترين خبر در اقتصاد ايران 
اس��ت. گزاره اي كه ب��ه عنوان 
يك متغير جدي عمل كرده و 
جدا از ش��اخص هاي اقتصادي 
معيش��ت خانواده هاي ايراني  
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. 
بس��ياري از خانواده هاي ايراني 
كه به بازارهاي س��وداگرانه دسترسي ندارند ضمن اينكه 
ذيل دهك هاي محروم و متوس��ط جامعه ق��رار دارند در 
اثر نوسانات ارزي با مشكلات اقتصادي و معيشتي مواجه 
مي شوند. بنابراين بسيار مهم است كه رويكردهاي تحليلي 
وضعيت زندگي اين اقشار را مورد بررسي قرار دهد. به طور 
كلي دوگزاره اصلي مي تواند در معيشت خانواده ها اثرگذار 
باشد. يكي اصل بحث بي ثباتي و نوسات قيمتي است و بحث 
دوم، بحث افزايش قيمت دلار است. يعني هم نوسانات و 
بي ثباتي قيمتي، باعث افزايش فقر و كاهش قدرت خريد 
و... مي ش��ود و هم افزايش قيمت دلار. دوگانه اي كه ذيل 
دو شاخص اقتصادي، تورم و نوس��انات ارزي ظهور و بروز 
پيدا مي كند. بر اساس يك چنين منطقي است كه هرگونه 
نوسان در ش��اخص هاي اقتصادي از جمله افزايش تورم و 
افزايش نرخ ارز به طور مس��تقيم معيشت اقشار گوناگون 
را تحت الشعاع قرار مي دهد. وقتي قيمت دلار بالا مي رود، 
به سرعت و ظرف نهايتا يك هفته تا 3ماه در بازار دارايي ها 
خود را نشان مي دهد. بر اساس اصل همگرايي بازارها نوسان 
در يك بازار در مدت زمان مشخصي در ساير بازارها خود را 
نمايان مي كند. اولين اثر افزايش نرخ دلار در بازار دارايي ها 
است. يعني اول طلا در اثر اين نوسانات اوج مي گيرد، بعد 
نرخ خودروي داخلي و خارجي بالا مي رود. سپس نوبت به 
مسكن مي رسد كه با تكانه قيمتي مواجه شود و نهايتا بازار 
سرمايه هم نسبت به افزايش نرخ دلار واكنش نشان مي دهد. 
اما پس از بازار دارايي ها، بازار كالا و خدمات هم نس��بت به 
نوسانات ارزي واكنش نش��ان مي دهد و با افزايش قيمت 
مواجه مي شود. معمولا در اقتصاد ايران تا 9ماه زمان مي برد 
كه اث��رات افزايش نرخ دلار در ب��ازار كالا و خدمات به طور 
كامل تخليه شود. اتفاقي كه در بازار ايران رخ داده، آن است 
كه حدود 2ماه است كه شاهد افزايش قيمت دلار هستيم 
و اين روند اثرات خود را در بازار دارايي ها نشان داده اما هنوز 
بازار كالا و خدمات به طور كامل به اين افزايش نرخ ها واكنش 
نشان نداده اس��ت. يعني افزايش نرخ دلار به طور كامل در 
بازار كالا و خدمات تخليه نشده است. معناي اين عبارت اين 
است كه همچنان بايد شاهد تكانه هاي قيمتي در بازار كالا و 
خدمات باشيم. بزرگ ترين نگراني من براي گراني هاي فصل 
بهار 1402 است. پيش بيني ها حاكي از آن است كه در فصل 
بهار افزايش قيمت دلار بخواهد در اقتصاد ايران تخليه شود و 
شاهد افزايش قيمت ها باشيم. عملا نقش دولت براي تنظيم 
بازار و ورود بازار براي ساماندهي اين مساله هم در بهار نمايان 
مي شود. خانواده هاي ايراني با دو مقطع زماني مهم اقتصادي 
ادامه در صفحه 8 روبه رو هستند.   

در مورد بازار س��رمايه و علت 
رشد اخير كه تقريبا از ابتداي 
آبان ماه امسال ش��روع شده 
مي ت��وان دلايل متع��ددي را 
برشمرد از جمله ريزش دو ساله 
و عقب ماندگي بازار نسبت به 
تورم و ساير بازارها، رشد اخير 
دلار و ب��ه تب��ع آن اميدواري 
به رشد سودآوري ش��ركت ها به خصوص شركت هاي 
صادرات محور و عملكرد مناسب صندوق هاي توسعه و 
تثبيت در نيمه دوم امسال؛ در حال حاضر تمامي عوامل 
فوق به همراه رشد روزافزون انتظارات تورمي مي تواند 
موجب تداوم اين رشد و تبديل آن به يك روند صعودي 
مطمئن شود. تنها ريسك هاي پيش روي بازار سرمايه در 
حال حاضر سواي ريسك هاي سيستماتيك كه به علت 
شرايط خاص اجتماعي نيمه دوم امسال مقدار آن نسبت 
به سال هاي گذشته مقداري بالاست سياست هاي ضد و 
نقيض و سردرگم دولت سيزدهم در حوزه وزارت صمت 
و بانك مركزي مي باشد كه در صورت كمرنگ تر شدن 

هر يك از اين ريسك ها مي توان شرايط بسيار بهتري را 
براي بازار سرمايه در سال آينده متصور بود.

به طور كل اتخاذ سياست اشتباه توسط تصميم گيران 
اقتصادي در دو سال گذشته )هم در دولت قبل و هم در 
دولت فعلي( باعث شده كه نقدينگي سرگردان كه به علت 
رشد روزافزون تورم و به تبع آن بالا رفتن انتظارات تورمي 
كمتر تمايل به رفتن به سمت بانك ها و حساب هاي بانكي 
را دارد به جاي آمدن به س��مت بازار سرمايه كه رشد آن 
كمترين اثرات تورم��ي را دارد راه��ي بازارهاي موازي 
مانند املاك و طلا و ارز ش��ده و موجب به وجود آمدن 
مشكلات متعدد اقتصادي و سياسي و امنيتي براي كشور 

و سياستگذار اقتصادي شود.
اميدوارم كه سياست گذار اقتصادي با درك واقعيت ها 
از پتانسيل بالقوه بازار سرمايه براي جذب اين نقدينگي 
سرگردان و هدايت آن به سمت توليد استفاده كند كه اين 
امر مي تواند موجب رشد و رونق اقتصادي براي كشور و 
به خصوص بخش توليد شود و در بلندمدت نيز با تقويت 
طرف عرضه خود موجب اثربخشي مثبت در بحث مهار 

تورم خواهد شد.

بيش��تر افكار بد در دوره هاي 
تنهاي��ي و اوق��ات فراغ��ت به 
ذهن خطور مي كند لذا در اين 
زمان ها بهتر اس��ت كارهايي 
ب��راي انج��ام دادن پيدا كنيد 
مانن��د تماش��اي ي��ك فيلم، 
ورزش كردن، كتاب خواندن، 
پي��اده روي و... تنه��ا بودن بد 
نيس��ت، اما تنها ماندن بدون اينك��ه كاري انجام دهيد، 
مي تواند باعث ايجاد افكار منفي، اضطراب و دلهره شود. 
فراموش نكنيم همه ما با نگرش ذهني خود به جهان نگاه 
مي كنيم. اگر اين نگرش عمدتاً منفي باش��د، مي تواند بر 
همه چيز ازجمله سلامت، شغل، خانواده و موارد ديگر تأثير 
بگذارد. مساله اينجاست كه همه ما هرازگاهي دچار افكار 
منفي مي شويم اما ناديده گرفتن يا پذيرفتن افكار منفي 
بستگي به اراده ما دارد. در صورت پذيرش و مرور اين افكار 
در ذهن بايد منتظر عواقب آن در زندگي نيز باشيم چراكه 
افكار منفي اين توانايي را دارند كه كيفيت زندگي ما را تحت 
تأثير قرار دهند، مثبت انديشي را از ما سلب، اعتمادبه نفس 
ما را مخدوش و به زبان خودماني روزگارمان را سياه كنند. 
از س��وي ديگر احساسي كه ما داريم بر طرز تفكر ما تأثير 
مي گذارد. زماني كه افسرده هستيم، افكار منفي بيشتر به 
سراغمان مي آيد يا وقتي مضطرب هستيم، بيشتر نگران 
اتفاقات بد مي ش��ويم اما فارغ از احساسات، افكار منفي 
مي تواند نتيجه تفكر بيش ازحد باشد. اين حالت معمولًا 
در زمان هاي تنهايي، بيكاري ي��ا زماني كه حواس پرتي 
كمي داريم، اتفاق مي افتد به همين دليل است كه شب ها 

هنگام دراز كشيدن افكار منفي بيشتر به ذهنمان خطور 
مي كند. بايد توجه داشت كه افكار منفي به راحتي مي توانند 
تشديد شوند و احساسات منفي تغذيه كنند، اين چرخه 
نيز مي تواند منجر به اضطراب و حتي حملات پانيك شود. 
دانشمندان معتقدند كه افكار منفي مي تواند براي مغز مضر 
باشد. محققان كالج كينگ لندن دريافتند كه تفكر منفي 
تكراري ممكن است خطر ابتلا به بيماري آلزايمر را افزايش 
دهد. اين مطالعه نشان داد كه عادت به تفكر منفي طولاني 
مدت، توانايي مغز را براي فكر كردن، استدلال كردن و مرور 
خاطرات كاهش مي دهد. افكار منفي مي توانند منجر به 
مشكلاتي مانند اضطراب اجتماعي، افسردگي، استرس 
و اعتمادبه نفس پايين شوند. كليد تغيير افكار منفي اين 
است كه درك كنيد اكنون چگونه فكر مي كنيد، سپس 
از استراتژي هايي براي تغيير اين افكار يا تأثير كمتر آنها 
اس��تفاده كنيد. اگرچه همه ما هرازگاهي افكار منفي به 
سراغمان مي آيد اما مهم است بدانيم زماني كه اين افكار 
ظاهر مي شوند چه كاري بايد انجام دهيم. گفتن چيزهاي 
مثبت در مورد خود، اطرافيان و آينده مي تواند بر وضعيت 
كلي ذهن تأثير بگذارد چراكه افكار مثبت بيشتر به نتايج 
خوب و افكار منفي بيش��تر به نتايج بد منجر مي شوند. 
با دروني ك��ردن افكار مثبت مي تواني��د از منفي گرايي 
جلوگيري كنيد. براي دروني كردن افكار مثبت مي توانيد به 
عنوان مثال، فهرستي از ويژگي هاي مثبت خود تهيه كرده 
و آن را درجايي قرار دهيد كه بتوانيد هرروز آن را ببينيد، 
مانند روي ميز يا آينه. تمركز بر اشتباهات گذشته يا نگراني 
در مورد رويدادهاي آينده مي تواند بر مثبت بودن فعلي شما 
ادامه در صفحه 8 تأثير بگذارد و...  

باي��د قب��ول كرد كه س��فر 
گروسي به تهران مستقيما 
در احياي مذاكرات و برجام 
اثر گذار اس��ت. پس از اينكه 
خبرگ��زاري بلومبرگ اعلام 
كرد ك��ه ايران غني س��ازي 
84درص��دي را در دس��تور 
كار ق��رار داده اس��ت؛ ايران 
اصل موضوع را ابتدا تكذيب ك��رد، بنابراين هياتي از 
آژانس تحت رياست معاونت آژانس سه شنبه قبل به 
تهران آمدند تا ابعاد پنهان موضوع  را روش��ن كنند.  
در مرحله بعد هم گروس��ي اعلام كرد، خودش راهي 
تهران مي ش��ود تا ابهامات را روشن كند. در اين ميان 
محمد اسلامي رييس سازمان انرژي اتمي اعلام كرد 
كه گروسي ابتدا بايد اهدافش از سفر به تهران را اعلام 
كند تا اين ديدار برنامه ريزي ش��ود. اخباري كه نشان 
دهنده وجود اتمسفر پر ابهام ميان دو طرف است. نهايتا 
با عبور از اين فضاي پر فراز و نشيب، قرار شد تا جمعه 
هفته جاري گروسي راهي تهران شود.  اهميت اين سفر 
بسيار بالاست، چرا كه تصويري از چشم انداز پيش روي 
مذاكرات احتمالي در آينده را نمايان مي كند. ايران هم 
پذيرفته كه غني سازي 84 درصدي در اثر يك حركت 
فني رخ داده و ارتباطي با فعاليت هاي نهايي هسته اي 
ايران ندارد. هرچند اين موضوع كارشناس��ان آژانس 
را آرام كرده اس��ت، اما به هر حال حضور گروس��ي در 
تهران اهميت خاصي پيدا كرده است. با توجه به اينكه 
در روزه��اي ابتدايي ماه مارس قرار اس��ت چهارمين 
نشست ش��وراي حكام برگزار شود و طي سه نشست 
قبلي 3قطعنامه اخطاري عليه ايران صادر شده است، 
همه طرف ها مي خواهند بدانند نتايج س��فر گروسي 
به تهران چه خواه��د بود؟اگر ايران نتواند مطالبات و 
انتظارات آژانس را برآورده كند و برنامه هاي هسته اي 
خود را كنترل ش��ده و مبتني بر قرارداد 2231 ادامه 
دهد، ممكن است در نشست شوراي حكام قطعنامه 
هاي تنبيهي عليه ايران صادر شود. همانطور كه اشاره 
شد قطعنامه هاي سه گانه قبلي اخطاري بود و تبعاتي 
براي ايران نداشت؛ اما اگر قطعنامه اخطاري و تنبيهي 
عليه ايران صادر شود، پرونده ايران بايد به شوراي امنيت 
ارسال برود و مشكلات بعدي از راه مي رسد. البته ايران 
مي داند كه اين مسير بر خلاف منافع كلان اقتصادي 
و راهبردي اش است. مساله مهم ديگر عملكرد آمريكا 
در مواجهه با رخدادهاي ايران است. مقامات آمريكايي 
بر خلاف اروپايي ها در جري��ان رخدادهاي اعتراضي 
داخلي ايران واكنش هاي تندي علي��ه ايران از خود 
نش��ان ندادند و ترجيح دادند از فاصله دورتر از اروپا به 
رخدادهاي ايران نگاه كنند. اين روند نش��ان مي دهد 
كه آمريكا مايل نيست ارتباطات برجامي اش را با ايران 
قطع كند و مايل است به يك توافق با ايران دست پيدا 
ادامه در صفحه 3 كند. 

وحيد شقاقي شهري
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با ثبت نام ۵۱ هزار نفر؛ 2۵هزار و ۵۰۰ ميليارد پول بلوكه شد!
تحويل اولين خودروها تا پايان سال 

 تصوير رسمي از نسبت هزينه مسكن 
 به هزينه سبد خانوار 

 جزييات جديد طي سال هاي ۱39۱ تا ۱4۰۱ منتشر شد
از خودروهاي وارداتي صعود نجومي 

 قيمت ملك 
در دهه90

تاكنون حدود ۵1 هزار نفر ب��راي پيش فروش خودرو 
ثبت نام كرده اند و اگر اين تعداد خودرو را در نظر بگيريم، 
هم اكنون در حس��اب بانك ها 2۵ هزار و ۵00 ميليارد 
تومان پول بلوكه شده است. اين درحالي است كه زمان 
ثبت نام پيش فروش خودروهاي وارداتي تمام نش��ده 
و با گذر زمان تع��داد ثبت نامي ها و در نتيجه پول هاي 
بلوكه شده بيش��تر مي ش��ود. به عبارت ديگر، اكنون 
۵1 ه��زار نفر براي طرحي ثبت ن��ام كرده اند كه مدل، 
قيمت، زمان تحويل خودرو مشخص نيست و حتي اين 
خودروها هنوز به كشور وارد نشده و تضميني در رابطه با 

ورود آنها نيز وجود ندارد. چراكه شركت هاي واردكننده 
به دليل تحريم ها با خودروس��ازان خارجي به صورت 
مستقيم در ارتباط نيستند و خودروهاي مورد نظر خود 
را از بازار كشورهاي همسايه گردآوري و به كشور وارد 
مي كنند. با اين حال، روز گذش��ته مدير طرح واردات 
خودروي وزارت صمت سعي كرده تا با توضيحاتي افكار 
عمومي را در اين زمينه اقناع كند؛ به گفته او، بالاي 20 
شركت توانسته اند مجوزهاي لازم را اخذ كنند كه از اين 
تعداد 10 شركت تا الان توانسته اند ثبت سفارش انجام 
صفحه 7 را بخوانيد بدهند. او گفته است كه...  

شاخص كل بورس تهران در آخرين روز كاري هفته 
روند سختي را پشت سر گذاش��ت و به نوعي با افت 
حدود 1 درصدي در محدوده يك ميليون و 82 هزار 
واحدي قرار گرفت. نكته مهم اينجاست كه شاخص 
تغيير كانال نداده اس��ت و همچنان در محدوده 1.8 
ميليوني است و اغلب كارشناسان پيش بيني مي كنند 
شاخص تا پايان سال در همين محدوده باقي مي ماند. 
در همين حال شاخص هم وزن و شاخص 30 شركت 

بزرگ نيز روند منفي به خود گرفت.

در آخرين روز كاري هفته مهم ترين شاخص هاي بازار 
سرمايه روند منفي به خود گرفتند و همچنين در نيمه 
معاملات شاخص كل هم وزن وضعيت مثبت داشته 
كه در نيم س��اعت پاياني معاملات با افزايش عرضه 
بيشتر نمادها منفي شدند، در معاملات ديروز 14۷ 
نماد مثب��ت، ۶۶ نماد صف خريد، 3۵2 نماد منفي و 

۵3 نماد صف فروش بودند.
ارزش معاملات خرد همچنان بالاي 9 هزار ميليارد 
صفحه 4 را بخوانيد تومان بوده و از... 

»تعادل« بررسي مي كند

 جدال بازار 
با ورود و خروج پول

مجيد اعزازي|
تصوير رس��مي از وضعيت قيمت مسكن و نسبت آن 
در هزينه زندگي خانوار در مناطق شهري و روستايي 
منتشر شد. براس��اس اين تصوير، قيمت مسكن طي 
ده��ه 1390 بي��ش از 1049 درصد جهش داش��ته 
است. اجاره بها نيز بيش از 1024 درصد جهش را طي 
سال هاي 1391 تا پايان 1400 ثبت كرده است. پيش 
از اين، اقتصاددانان به واسطه افت شديد شاخص هاي 
كلان اقتص��اد ايران از جمله تش��كيل س��رمايه طي 
س��ال هاي مورد اش��اره، دهه 1390 را »دهه از دست 
رفته« نامگ��ذاري كرده بودند. ح��الا زواياي تازه اي از 
افول اقتصاد تحري��م زده و تورم زده ايران طي آخرين 
دهه قرن چهاردهم خورشيدي از سوي يكي از مراجع 

رسمي آمار كشور منتشر شده است.

مركز آمار ايران ديروز » نش��ريه شاخص هاي عدالت 
اجتماعي در هشت بعد اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي، 
آموزشي، سلامت، زيرس��اختي، جنسيتي و عدالت 
بين نس��لي« را منتشر كرد. در بخش��ي از اين نشريه، 
روند قيمت مسكن و نس��بت آن با هزينه هاي خانوار 
نيز بررسي شده اس��ت. بررسي »تعادل« از يافته هاي 
گزارش مركز آمار ايران حاكي از اين است كه در دهه 
1390 – طي س��ال هاي 1391 تا پايان سال 1400- 
هزينه مسكن در سبد هزينه خانوار شهري و روستايي 
همواره روندي صعودي داش��ته اس��ت. اما نكته قابل 
توجه، صعود نجومي قيمت مسكن و البته اجاره بها طي 
سال هاي مورد بررس��ي است كه موتور اصلي افزايش 
سهم هزينه مسكن در سبد هزينه هاي خانوار محسوب 
صفحه 5 را بخوانيد مي شده است.  

 از جدال بودجه اي 
تا تاكيد بر همراهي با دولت

صفحه 3    صفحه 2    

 مجلس هم براي ارز 
برنامه ويژه مي نويسد

 رييس كميسيون امور داخلي كشور و شوراها 
در مجلس در گفت وگو با »تعادل«:

 تغيير سياست هاي تجاري 
در حوزه انرژي در راه است

وداع با فيلسوف 
ايرانشهر(( ((

سيدجواد طباطبايي درگذشت

س��يدجواد طباطبايي، فيلسوف »ايرانشهر« پس 
از تحمل چند س��ال رنج بيماري سرطان در يكي 
از بيمارستان هاي كاليفرنيا در سن ۷۷ سالگي به 

تاريخ 10 اسفند 1401 چشم از جهان فروبست.
طباطبايي از س��ال 139۷ به بعد در امريكا اقامت 
داشت و تحت مداوا بود. اين چهره سرشناس علوم 
انساني در ايران كه در سال 1324 در تبريز متولد 
شده بود، تحصيلات عالي خود را در دانشگاه تهران 
گذراند و سپس در دانشگاه سوربن فرانسه ديپلم 
مطالعات عالي فلسفه سياسي خود را دريافت كرد.
او با نوش��تن رس��ال هاي درباره »تكوين انديشه 
سياس��ي هگل ج��وان« موفق به اخ��ذ دكترا در 
رش��ته فلسفه سياس��ي شد و در س��ال 13۶3 به 
ايران بازگشت. او پس از آمدن به ايران در دانشگاه 
تهران ب��ه تدريس پرداخت و ب��ه عضويت هيات 
علمي دانشكده حقوق و علوم سياسي درآمد، هر 
چند مدتي بعد ممنوع التدريس و از اين دانش��گاه 

اخراج شد.
او در ادام��ه فعاليت هاي��ش از س��ال 88 تا 9۵ در 
موسسه مطالعات سياسي - اقتصادي »پرسش« 
مش��غول تدريس ب��ود و پژوهش هايش در زمينه 
تاريخ انديشه سياس��ي در ايران را پيش مي برد. او 
مدتي نيز عضو هي��ات علمي دائرةالمعارف بزرگ 

اسلامي بود.
طباطبايي در س��ال 13۷۶ نش��ان نخل آكادميك، 
عالي ترين نش��ان علمي فرانسه، و همين طور مدال 
نقره تحقيقات در علم سياست از دانشگاه كمبريج را 
كسب كرد. وي همچنين در نهمين دوره جشنواره 
بين المللي فارابي در س��ال 139۶ ل��وح تقديري از 

حسن روحاني رييس جمهور وقت دريافت كرد.
سيدجواد طباطبايي در ميان فيلسوفان سياسي 
ايران بيش از همه به خاطر نظريه »ايرانش��هري« 
مش��هور اس��ت. وي در تاريخ نگاري انديش��ه در 
ايران معتقد بود كه نظام سياس��ي كشور همواره 
متاثر از نوعي فرهنگ فراقومي بوده كه اصطلاحا 
»ايرانش��هر« نام دارد و از پيش از اس��لام تا امروز 

تداوم داشته است.
طباطباي��ي بر اين باور بود كه زبان فارس��ي مركز 
ثق��ل هويت ايراني و تنها معيار و مهم ترين س��ند 
تداوم تاريخي فرهنگ ايران اس��ت. از طباطبايي 
كتاب هايي با عنوان »زوال انديش��ه سياس��ي در 
اي��ران«، »جدال قديم و جدي��د«، »مكتب تبريز 
و مبان��ي تجددخواهي« و »ديباچ��ه اي بر نظريه 

انحطاط ايران« برجا مانده است.
به گزارش »اعتمادآنلاين«، طباطبايي در كودكي 
همزمان با تحصيلات رس��مي، زب��ان عربي را نيز 
آموخت و فلسفه اسلامي را در حوزه علميه تبريز 
فراگرف��ت. او پ��س از پايان دوره متوس��طه براي 
تحصيل در رشته حقوق به دانشكده حقوق و علوم 
سياسي دانش��گاه تهران آمد و همزمان نزد جواد 
مصلح، از فيلس��وفان ايراني و ش��ارحان برجسته 
ملاصدرا، خوانش فلس��فه اس��لامي را ادامه داد. 
همچنين در سمينارهاي هانري كربن، فيلسوف، 

مستشرق و شيعه شناس فرانس��وي حاضر شد و 
پ��س از اخذ مدرك كارشناس��ي و گذراندن دوره 
سربازي، موفق به اخذ بورس تحصيلي از دانشگاه 
پاريس شد. طباطبايي در پاريس دانشگاه خود را 
تغيير داد و براي تحصيل در رشته فلسفه سياسي 

به دانشگاه سوربن شد.
دكتر طباطباي��ي در پاريس ضم��ن تحصيل در 
درسگفتارهاي لوئي آلتوس��ر، فيلسوف چپگراي 
فرانس��وي و فرانس��وا ش��اتله فيلس��وف هگلي - 
ماركس��ي به مطالعه آثار و انديش��ه هاي گئورگ 
ويلهلم فردريش هگل مش��غول شد. در نهايت در 
س��ال 13۶3 با نگارش رساله ای با عنوان »تكوين 
انديشه سياسي هگل جوان« درجه دكتراي دولتي 
در رشته فلس��فه سياست را از دانش��گاه سوربن 
گرفت و به ايران بازگشت و به عضويت هيات علمي 
دانشگاه تهران درآمد و معاون پژوهشي دانشكده 
حقوق و علوم سياس��ي ش��د. همزمان سردبيري 
نشريه همين دانشكده را به عهده گرفت، اما پس 
از مدتي از دانش��گاه اخراج شد. طباطبايي پس از 
اخراج براي كار علمي و پژوهشي به خارج از ايران 
رفت و در مراكز علمي - پژوهشي فرانسه، آلمان و 

امريكا مشغول به كار شد.
آثار طباطبايي در حوزه انديشه سياسي در اسلام 
و ايران از اواخر ده��ه13۶0 و اوايل دهه13۷0 به 
بحث هاي عميق و گسترده و دامنه داري در فضاي 
روش��نفكري و فكري ايران دام��ن زد. او در آثاري 
چون درآمدي بر تاريخ انديش��ه سياسي در ايران، 
زوال انديشه سياسي در ايران، خواجه نظام الملك، 
ابن خلدون و عل��وم اجتماعي به بازخواني جدي و 
انتقادي انديشه و فلسفه سياسي در ايران پرداخت 
و امتناع شرايط تفكر در ايران را پروراند. وي سپس 
با آثاري چ��ون ديباچه اي بر نظري��ه انحطاط در 
ايران و مكتب تبريز و مباني تجددخواهي، ضمن 
انتقادهاي كوبن��ده بر روش��نفكران و متفكراني 
چون ج��لال آل  احمد و دكتر علي ش��ريعتي، به 
تبيين نظريه ايرانش��هري پرداخ��ت. طباطبايي 
همچنين ب��راي س��ال ها در موسس��ات و مراكز 
آموزش��ي خصوصي چون پرس��ش ب��ه تدريس 
انديشه سياسي غرب پرداخت و در اين زمينه آثار 
ارزشمند و گرانمايه اي چون جدال قديم و جديد 
نگاشت و در درس��گفتارهاي مفصلي به معرفي و 
توضيح انديشه هاي متفكراني چون هگل، روسو، 

ماكياولي و... پرداخت.
ج��واد طباطباي��ي در دهه ه��اي هش��تاد و نود 
خورش��يدي از بحث برانگيزترين متفكران ايراني 
بود و در آثار و گفتارش به انتقادهاي تند و صريح از 
روشنفكران و متفكران معاصر ايران مي پرداخت. 
طباطبايي مدت ها از بيماري سرطان رنج مي برد و 
در سال هاي اخير براي درمان به امريكا سفر كرده 
بود، اما تا واپسين لحظات درباره ايران و سرنوشت 
آن به تامل مي پرداخت و در شبكه هاي اجتماعي، 
انديشه ها و ديدگاه هاي خود درباره تحولات اخير 

ايران را منعكس مي كرد.



اگر جلسه روز سه شنبه مجلس با اختلاف نظرهايي كه ميان 
رييس مجلس و رييس سازمان برنامه و بودجه با حواشي 
زيادي مواجه شد، جلسه روز گذشته آرامشي نسبي را تجربه 
كرد و اگر روز قبل، قاليباف مجبور به پاسخ صحبت هايي 
ميركاظمي شده بود، در جلسه چهارشنبه بار ديگر تاكيد 

كرد كه مجلس با دولت همراه باقي خواهد ماند.
نگاهي به عملكرد هفته هاي گذشته مجلس نيز به خوبي 
نشان مي دهد كه با وجود برخي اختلاف نظرها نمايندگان 
تمام تلاش خود را كرده اند كه با دولت همراه بمانند و حتي 
از خواسته قانوني خود براي تحويل برنامه هفتم توسعه نيز 
عقب نشيني كردند تا نمايندگان بخش مهمي از تمركز خود 
را بر بررسي بودجه قرار دهند. با اين وجود مغايرت يا ناترازي 
به وجود آمده در بودجه پس از مصوبات مجلس سرانجام 
باعث شد تا ميان دو قوه يك اختلاف نظر جديد به وجود 
بيايد. در چنين بستري اما قاليباف بار ديگر تاكيد كرد كه 

مجلس بنا نيست سقف بودجه را افزايش دهد.
رييس مجلس شوراي اسلامي در پاسخ به تذكري با تاكيد 
بر اينكه سقف بودجه را نبايد افزايش دهيم و اين موضوعي 
روش��ن و قطعي اس��ت، گفت: دولت مكلف است در هر 
مقطعي اصلاحيه يا متمم بودجه ب��ه مجلس ارايه دهد؛ 
اصلاحيه بودجه براي كسري بودجه و متمم بودجه براي 

افزايش درآمد است.
مجتبي رضاخواه در جلسه نوبت دوم )چهارشنبه( مجلس 
و در جريان رسيدگي به گزارش كميسيون تلفيق بودجه 
۱۴۰۲ در تذكري اظهار كرد: با توجه به نوسانات نرخ ارز، از 
زماني كه دولت لايحه را ارايه كرده تا امروز نرخ ارز تغيير كرده 
اما هنوز در اين باره در مجلس تصميم گيري نشده است. با 
توجه به تغييراتي كه در بودجه انجام شده، درآمدهاي دولت 
نيز تغيير كرده است. با توجه به اينكه دولت نرخ ارز را ۲۳ 
هزار تومان تعيين كرده و الان بر اساس مصوبه مجلس ارز 
بازار دو درصد زير نرخ متوسط فروخته شود، تفاوت ۳۰۰ 
هزار ميليارد توماني در درآمدهاي دولت ايجاد شده است.

اي��ن نماينده مجلس گفت: از طرفي ديگر در جلس��ه اي 
غيرعلني براي تصميم گيري درباره كاهش نرخ ارز و تدابير 
دولت در اين زمينه صحبت كرديم. مردم انتظار دارند كه 
كاهش قيمت ارز را ببينند؛ از طرفي افزايش نرخ ارز باعث 
افزايش درآمدهاي دولت مي شود و اين شائبه وجود دارد 
كه دولت خودش علاقه مند به افزايش قيمت ارز اس��ت. 
رضاخواه تاكيد كرد: ما مي گوييم دشمن در حال طراحي 
افزايش قيمت ارز است، چرا هزينه آن را مردم بايد بدهند؟ 
اگر افزايش قيمت ارز باعث افزايش درآمد دولت مي شود، 
چرا مردم بايد هزينه آن را بدهند؛ اگر قرار است افزايش نرخ 
ارز باعث افزايش هزينه معيشت مردم شود، درخواست دارم 
تا در قسمت هزينه اي بودجه براي تامين كالاهاي اساسي 
تصميم گيري شود تا اين شائبه به وجود نيايد كه دولت به 

دنبال افزايش نرخ ارز است.
محمدباقر قاليباف رييس مجلس شوراي اسلامي در پاسخ 
به تذكر مجتبي رضاخواه با تاكيد بر اينكه سقف بودجه را 
نبايد افزايش دهيم و اين موضوعي روشن و قطعي است، 
گفت: در قانون بودجه، اصلاحات بودجه پيش بيني شده 
است؛ پس از تصويب بودجه اگر براي دولت درآمدي بيش 

از درآمد در قانون بود، دولت مكلف اس��ت در هر مقطعي 
اصلاحيه يا متمم بودجه به مجلس ارايه دهد؛ اصلاحيه 
بودجه براي كس��ري بودجه و متمم بودجه براي افزايش 
درآمد است. فعلًا هر آنچه تصويب مي كنيم در سقف لايحه 
بودجه فعلي است. مجلس روز گذشته نيز بخش هاي ديگر 
از بودجه را نهايي كرد تا اميدها براي نهايي شدن بررسي 
لايحه و تبديل آن به قانون پيش از پايان سال افزايش پيدا 
كند. در صورتي كه نمايندگان تا پايان سال، مصوبات خود 
را نهايي كنند، پيش بيني مي شود كه كار به شوراي نگهبان 
ارجاع شود و در صورتي كه شورا نيز آن را تاييد كند، دولت 
از ابتداي سال آينده امكان اجراي بودجه را خواهد داشت. 
در كنار بودجه اما آنچه در روزهاي گذشته بخش مهمي 
از تمركز اقتصاد اي��ران را به خود اختصاص داده، بازار ارز و 
وضعيت افزايش قيمت ها در اين بازار است. هرچند در بازار 
روز چهارشنبه قيمت ارز و طلا كاهشي شد اما همچنان روند 
افزايشي ثبت شده در هفته هاي گذشته چالشي جدي شده 
و حالا نمايندگان مجلس نيز از ورود رسمي به اين حوزه 
س��خن مي گويند. دولت پيش از اين بسته هاي خود را با 
محوريت بانك مركزي اجرايي كرده و در روزهاي گذشته 
بحث بسته نويسي از سوي بخش خصوصي نيز در دستور 
كار قرار گرفته است. حالا بايد منتظر ماند تا در هفته آينده 

مجلس نيز بسته خود را ارايه كند. 
محمدرضا پورابراهيمي در نشستي خبري با اشاره به بسته 
پيشنهادي مجلس شوراي اس��لامي براي مديريت بازار 
ارز اظهار كرد: وظيفه مجلس و كميسيون هاي تخصصي 
نظارت بر عملكرد دولت است گزارش كميسيون اقتصادي 
درباره سياست هاي ارزي كشور در روزهاي پاياني كاري 
رييس كل س��ابق بانك مركزي قرائت شد. در اين بسته 
پيشنهادي كه در اوايل دي ماه درباره سياست هاي ارزي بود 
به موضوع علل كاهش ارزش پولي اشاره شد و اينكه براي 

جلوگيري از آن بايد چه اقداماتي صورت گيرد.
وي توضيح داد: تورم بالاتر باعث قدرت خريد كمتر مي شود، 
لذا تورم عامل اصلي كاهش ارزش پول ملي است و ناترازي 
بودجه و بانك ها نيز عامل اصلي تورم در كشور محسوب 
مي ش��ود. رييس كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي 

اسلامي اضافه كرد: مبناي ما در تدوين سياست هاي ارزي 
قانون بوده است، امسال در قانون بودجه دولت مكلف شد 
كه تعهدات ارزي را با نرخ شناور پيگيري كند البته كه اين 
موضوع در سند دولت مردمي هم آمده بود كه سياست عدم 
تعيين نرخ ارز س��ابق و حركت بر مبناي نرخ ارز شناور در 
دستور كار باشد؛ ما در مجلس شوراي اسلامي و كميسيون 

اقتصادي هم براين موضوع معتقديم.
وي با تاكيد بر اينكه بايد از چند نرخي بودن ارز پرهيز كرد 
ادامه داد: دولت بايد مديريت نرخ ارز را برعهده بگيرد و بتواند 
در حوزه بازار به گونه اي عمل كرده كه مديريت بازار ارز را 
داشته باشد. يكي از ابزار كنترل ارز كنترل ريال است كه اين 
موضوع هم در بسته پيشنهادي ما آمده است. پورابراهيمي 
تعيين نرخ ارز ثابت ۲۸ هزار و ۵۰۰ توماني را تكرار تجربه 
ن��رخ ارز ترجيحي در دولت قبل دانس��ت و گفت كه اين 
موضوع كارشناسي نيست و ما مجلس شوراي اسلامي هم 

مشورت نشده است.
وي راه اندازي مركز مبادله ارز و طلا از سوي دولت را اقدام 
رو به جلويي توصيف كرد و گفت: براساس شرايط جديد و 
تصميمات اخير بانك مركزي و نشست ها با رييس جمهور 
در چند روز اخير و معاون اول و رييس بانك مركزي قرار است 
بسته  قبلي ما كه در چهار دي ماه در صحن علني قرائت شد 
منطبق با سياست هاي پيشنهادي تكميلي به مردم ارايه 
شود. اين بس��ته را به اطلاع مردم خواهيم رساند. رييس 
كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با تاكيد بر 
اينكه بازار ارز در كشور قابليت كنترل شدن دارد، ادامه داد: 
بازار ارز فعلي با هيچ مولفه اقتصادي همخواني ندارد و خارج 
از رويكرد تخصصي و حرفه اي است. لذا بايد براي مديريت 
بازار به دو مولفه نگاه علمي و حرفه اي و تجربي توجه كرد 
يعني از تجربيات سنوات قبلي كه باعث شوك بازار ارزي شد 

استفاده كرد چون نمي توان بي اعتنا به تجارب بود.
پورابراهيمي ادامه داد: براين اس��اس هفته آينده پس از 
تكميل نشس��ت ها و توافقات با دولت بسته پيشنهادي 
مجلس شوراي اسلامي درباره كنترل بازار ارز به دولت ارايه 
مي شود معتقديم نبايد بازار ارز دچار آشفتگي و نابه سامان 
شود مي توانيم با همكاري مجلس و دولت و مبتني بر نگاه 

علمي و تخصصي و تجربي در سنوات گذشته ثباتي در حوزه 
مسائل ارزي ايجاد كنيم و وضعيت مناسبي در پايان سال 
داشت. رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
تاكيد كرد كه دولت برخي تصميمات اتخاذ كرده و بر اجراي 
آن موثر است ما عوارض اين تصميمات را به دولت گوشزد 
كرده ايم و كارهاي نظارتي م��ان را انجام مي دهيم. وي در 
توضيح محورهاي بسته ارزي پيشنهادي مجلس شوراي 
اسلامي گفت: بسته پيشنهادي مجلس همان گزارش چهار 
دي ماه است كه در صحن علني قرائت شد منتهي تغييراتي 
در آن انجام ش��ده چون در آن زمان مركز مبادله يا نرخ ارز 
ثابت ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان وجود نداش��ت ما متناسب با 

شرايط گزارش را تكميل كرده و به دولت مي دهيم.
رييس كميس��يون اقتصادي مجلس ش��وراي اسلامي 
همچنين يادآور ش��د: در جلس��ه اي كه با رييس جمهور 
داشتيم انتقادات و اش��كالات با نگاه علمي و تجربي ارايه 
ش��د رييس جمهور هم اعلام آمادگي ك��رد كه گزارش 
مجلس شوراي اس��لامي درباره سياس��ت هاي ارزي در 
دولت بررسي شود البته بنده هم در ۱۹ آذرماه نامه اي به 
آقاي رييس جمهور نوش��ته و شرايط سياست هاي ارزي 
را تحليل كردم پيش��نهاداتي هم ارايه شد رييس جمهور 
نامه كميسيون اقتصادي را از طريق معاون اول به كارگروه 
اقتصادي دولت ارجاع داد تا در آن بحث ش��ود. ما اين كار 
نظارتي را انجام داديم در جلسه اخير با رييس جمهور اين 
موارد را يادآور ش��ديم رييس جمهور هم اعلام كرد كه در 
حوزه مسائل ارزي از نظرات تيم اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي استفاده مي كند. وي ادامه داد: البته اجرا با دولت 
و بانك مركزي است و بايد بانك مركزي متولي كار باشد 
مجلس هم با دولت براي مديريت بازار همكاري داشته و 

اختيارات لازم را از لحاظ قانوني داده است.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با تاكيد 
بر اينكه دولت مي تواند بازار ارز را مديريت كند، گفت: اين 
اتفاق به شرطي رخ مي دهد كه شاهد اصلاح سياست هايي 
باشيم. پورابراهيمي درباره اينكه آيا مجلس شوراي اسلامي 
به ايجاد مركز مبادله ارز و طلا انتقاد دارد، گفت: اعتقاد ما 
اين است كه بايد بانك مركزي متولي بازار ارز باشد و طبيعتا 
مركز مبادله يا بازار نيما اقدام مورد تاييد ما است اما اينكه 
بانك مركزي به اسم كشف قيمت بخواهد قيمت دستوري را 
اعلام كند باعث ايجاد التهاب در بازار غيررسمي مي شود كه 
بايد از آن اجتناب كند. رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي در پايان درباره تشكيل كارگروه مشترك 
مجلس و دولت درباره كنترل بازار ارز اظهار كرد: كميسيون 
اقتصادي به عنوان كميس��يون تخصصي در حوزه ارز تا 
حالا جلساتي با رييس جمهور در قالب شوراي هماهنگي 
اقتصادي و معاون اول رييس جمهور داشته است و قرار است 
امروز هم جلسه اي با بانك مركزي داشته باشيم؛ البته اگر 
قرار است كارگروهي تشكيل شود مكانيزم آن را بايد هيات 

رييسه اعلام كند.
به اين ترتيب در شرايطي كه تنها چند روز تا پايان سال باقي 
مانده، مجلس و دولت همكاري خود براي كاهش نرخ ارز 
و نهايي شدن بودجه را ادامه مي دهند و بايد ديد سرانجام 
اين همراهي چه نتيجه اي براي اقتصاد ايران خواهد داشت.
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ماموريت رييسي به وزير كشور 
براي  پيگيري

مسموميت هاي مدارس
رييس جمهور وزير كشور را مامور رسيدگي و ريشه يابي هر 
چه سريع تر به موضوع مسموميت تعدادي از دانش آموزان 
در برخي مدارس و اطلاع رس��اني مستند و مستمر در 
اين زمينه براي رفع نگراني خانواده ها كرد. سيد ابراهيم 
رييسي در جلسه هيات دولت با اشاره به نگراني هاي ايجاد 
شده در ارتباط با مسموميت تعدادي از دانش آموزان در 
برخي مدارس، به وزير كشور ماموريت داد ضمن پيگيري 
و ريشه يابي هر چه سريع تر موضوع، از نتايج پيگيري ها 
اطلاع رساني مستند و مس��تمر صورت گيرد تا نگراني 
خانواده ها برطرف شود. رييس جمهور تاكيد كرد كه وزارت 
بهداشت، وزارت اطلاعات و ديگر بخش ها با وزير كشور در 
اين زمينه همكاري خواهند كرد و هرگونه اطلاع رساني 
بايد از طريق وزارت كش��ور انجام شود. دكتر رييسي در 
بخش ديگري از سخنانش با اش��اره به نزديك شدن به 
روزهاي پاياني س��ال، به وزراي كابينه دستور داد، براي 
جلوگيري از پرداخ��ت پاداش هاي بي رويه و بي منطق 
كه بعضاً در دوره هاي قبل در ش��ركت هاي دولتي براي 
هيات مديره ها در نظر گرفته مي شد، مراقبت هاي لازم 
را انجام دهند. موظف شدن معاونت علمي رييس جمهور 
و س��ازمان برنامه و بودج��ه ب��راي برنامه ريزي جهت 
جذب و به كارگيري نخبگان علمي از ديگر دس��تورات 

رييس جمهور در جلسه امروز هيات دولت بود.

جديدترين شاخص بهاي توليد 
چقدر است؟

طبق اعلام بانك مركزي، ش��اخص بهاي توليدكننده 
در اي��ران در ۱۲ ماه منتهي به بهمن ماه ۱۴۰۱ به عدد 
۸۰۸.۶ رسيد و نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۶.۱ 
درصد افزايش يافته است. خلاصه نتايج به دست آمده 
از ش��اخص بهاي توليدكننده در ايران براساس سال 
پايه ۱۰۰=۱۳۹۵ به ش��رح ذيل است: شاخص بهاي 
توليدكننده در ايران در بهمن ماه امسال به عدد ۸۰۸.۶ 
رسيد كه نس��بت به ماه قبل ۳.۷ درصد افزايش يافت. 
همين شاخص در بهمن ماه سال جاري نسبت به ماه 
مشابه سال قبل معادل ۳۷.۹ درصد افزايش داشته است. 
همچنين شاخص بهاي توليدكننده در ايران در ۱۲ ماه 
منتهي به بهمن ماه ۱۴۰۱ نيز نسبت به همين بازه زماني 
در سال گذشته به ميزان ۳۶.۱ درصد افزايش يافته است.

اخراج دو ديپلمات آلماني
از ايران

ناصر كنعاني س��خنگوي وزارت امور خارجه از اخراج دو 
ديپلمات آلماني به عنوان عنصر نامطلوب در پي اقدامات 
مداخله جويانه و غيرمسوولانه دولت آلمان در امور داخلي و 
قضايي جمهوري اسلامي ايران، خبر داد. سخنگوي وزارت 
امور خارجه با اشاره به احضار سفير آلمان توسط مديركل 
غرب اروپاي وزارت امور خارجه و ابلاغ تصميم اتخاذ شده، 
افزود: جمهوري اسلامي ايران در قبال زياده خواهي ها، 
مقتدرانه عمل خواهد كرد. كنعاني خاطرنشان ساخت: 
اولويت جمهوري اسلامي ايران همواره حفظ تعامل در 
فضاي احترام است، اما چنانچه برخي طرف ها بخواهند 
موازين اصولي و حاكميت ملي كشورمان را ناديده بگيرند، 

تعريف گزينه هاي جايگزين اجتناب ناپذير است.

آخرين خبر از مذاكرات
با آژانس انرژي اتمي

رييس سازمان انرژي اتمي گفت: مواردي از جمله عدم 
انطباق بيانيه طراحي چيدمان سانتريفيوژها در سطح 
كارشناس��ي ميان ايران و آژانس بحث و نهايي ش��د و 
مش��خص ش��د كه انحراف خاصي انجام نگرفته است. 
محمد اسلامي در جمع خبرنگاران در حاشيه نشست 
هيات دولت گفت: در تعاملات با آژانس بين المللي انرژي 
اتمي طبق روال هميشگي و به طور ويژه به خصوص در 
اين شرايط كه امپرياليسم رس��انه اي عمليات رواني و 
تهاجمي اش را براي تخريب كشور انجام مي دهد، سعي 
كرد روابط با آژانس را تيره و تار نش��ان دهد اما به لطف 
الهي در دو ماه گذش��ته رفت و آمدها با آژانس در سطح 
كارشناسي و معاونان انجام ش��د و در دو هفته گذشته 
هيات هاي��ي از آژانس در تهران حض��ور يافتند و تبادل 
نظر ش��د. وي ادامه داد: در اين تبادل نظرها و رايزني ها 
مواردي از جمله »عدم انطباق بيانيه طراحي چيدمان 
س��انتريفيوژها« يا يك ذره، خوب مرور ش��د و بحث و 
كارشناسي ش��د و نهايي شده است و مشخص شده كه 
انحراف خاصي وج��ود ندارد و اين موضوعات با توجه به 
بحث هاي كارشناسي واجد اهميت نبوده كه به عنوان يك 
موضوع مورد پيگيري قرار گيرد. اسلامي گفت: همچنين 
درباره موارد پادماني بايد براي روش��نگري پاسخ هايي 
كه داديم مذاكره انجام مي ش��د. برخي القا مي كنند كه 
پاسخ داده نشده اس��ت اين درست نيست. پاسخ ها در 
چند صد صفحه ارس��ال شده بود و بايد با حوصله با آنها 
مرور مي كرديم و اين امر هم تداوم دارد و گفت وگو شده 
است و در همين راستا در سفر آقاي آپارو معاون پادماني 
مديركل آژانس و مذاكراتي كه انجام شد دعوت رسمي از 
آقاي گروسي كرديم و ان شاءالله در يكي دو روز آينده به 
تهران مي آيند. رييس سازمان انرژي اتمي درباره بخشي 
از گزارش برجامي آژانس كه در آن به موضوع غني سازي 
بالاي ۸۳ درصدي در ايران اش��اره كرده است گفت: در 
نمونه برداري از يك شير در روند غني سازي يك ذره اي 
)particle( كه با ميكروس��كوپ هم ديده نمي ش��ود 
مشاهده شد، اما مهم حجم و سطح غناي موادي است 
كه در پايان روند غني سازي به دست مي آيد كه بازرسان 
مشاهده كردند ۶۰ درصد اين مواد تجاوز نكرده است و 
خط توليد ما همان توليد اورانيوم با غناي ۶۰ درصدي 
اس��ت و همان هدف را هم دنبال مي كنيم بنا بر اين، آن 
موضوع با همين تعريف كنار گذاش��ته مي شود. رييس 
سازمان انرژي اتمي درباره كاهش نظارت هاي آژانس بر 
اساس برجام كه در گزارش روز سه شنبه آژانس آمده است 
تصريح كرد: بر اساس سند برجام ۲۰۱۵ به دليل اينكه 
طرفين متعهد، تعهداتشان را انجام ندادند، طبيعي است 
كه ما هم بازگشت از تعهدات مان را طبق قانون راهبردي 
انجام دهيم و اين هم كه آژانس بنويس��د نظارت هايش 
مانند گذشته نيست طبيعي است، اما اين به معني آن 
نيست كه اش��راف به فعاليت هاي هسته اي ايران ندارد. 
اس��لامي در مورد محورها و موضوعات مطرح در سفر 
گروس��ي به ايران تصريح كرد: موضوع همين مواردي 
است كه به عنوان مسائل پادماني نام گذاري كردند و بسته 
شدن اين پرونده. دليل برجام همين موارد اتهامي بوده 
است كه ۲۰ سال عليه ايران مطرح مي كردند و در نهايت 
مذاكره شد و بر اساس سند برجام آنها مختومه شده اند. 
موارد تازه و جديدي در كار نيست. وي در رابطه با اينكه آيا 
سفر گروسي مي تواند گره گشاي مذاكرات برجامي باشد؟ 
گفت: ما هيچ چيز غيرعادي اي كه تحت فشار و سياسي 
باشد را نمي پذيريم. رييس سازمان انرژي اتمي در مورد 
اينكه در گزارش آژانس آمده است به دليل اينكه اقدامات 
ايران شفاف نيست قادر به راستي آزمايي نيستيم، بيان 

كرد: اصلا در گزارش چنين چيزي نيامده است.

۴۸۵ همت بدهي بخش انرژي 
به شبكه بانكي است

نايب رييس كميس��يون برنامه و بودجه گفت كه بدهي 
بخش انرژي به شبكه بانكي ۴۸۵ هزار ميليارد تومان و 
بدهي بخش انرژي به بان��ك مركزي حدود ۱۱۳ همت 
است. محسن زنگنه نماينده مردم تربت  حيدريه در جلسه 
علني و در جريان بررس��ي بعضي از لايحه بودجه درباره 
امهال پرداخت بدهي شركت هاي دولتي تابع وزارت نفت 
به بانك مركزي و بانك هاي تجاري، گفت: ۱۱۳ همت از 
دارايي بانك مركزي بدهي شركت هاي دولتي در حوزه 
انرژي به بانك مركزي اس��ت. وي افزود: به عبارت ديگر 
بدهي بخش انرژي به ش��بكه بانكي ۴۸۵ همت و بدهي 
بخش انرژي به بانك مركزي ۱۱۳ همت اس��ت كه هر 
سال امهال مي شود. اين يعني ما هر سال به بزرگ ترين 
بدهكار شبكه بانكي و بانك مركزي مهلت پرداخت بدهي 
خود را مي دهيم حال اينكه نقدينگي و تورم همين عوامل 
است.اين نماينده مجلس گفت: ما اينجا بدهي ها را امهال 
مي كنيم و بعد در زمان بررسي تبصره هاي ۱۶ و ۱۸ صداي 
بزرگواران در مي آيد. چرا بايد هر سال اين بدهي ها امهال 
شود. محمدباقر قاليباف رييس مجلس در اين باره گفت: 
اينها بابت تامين مالي طرح هاي بالادستي نفت و گاز 
است. وقتي بدهي پروژه ها را نمي دهيم و آنها نمي توانند 
وام بگيرند و تامين نقدينگي داشته باشند؛ فقط مجبور 
به تعديل هستيم و اين معضلات به وجود مي آيد. بايد 

اين موارد را در برنامه هفتم مورد توجه قرار داد.

فرشاد مومني:
اصلاح وضعيت اقتصادي موجود 

غيرممكن نيست
استاد دانشگاه علامه طباطبايي معتقد است، پيچيدگي  
مش��كلات اقتصادي در ايران هنوز به اندازه اي نيست كه 
نتوانيم با ذخيره سرمايه انساني كه داريم به حل آن كمك 
كنيم. فرش��اد مومني در همايش علمي الزامات توليد و 
تجارت در سال ۱۴۰۲ با بيان اينكه درباره نامناسب بودن 
شرايط كنوني اقتصادي ايران تقريبا اتفاق نظر ملي وجود 
دارد، گفت: البته اين شرايط يك باره و خلق الساعه پيش 
نيامده است. وي اين شرايط را ناشي از نظام تصميم گيري 
نادرست در كشور دانست و ادامه داد: اقتصاد و جامعه ايران 
طي سه دهه گذشته بارها از يك سوراخ، يعني خطاهاي 
سياستي آشكار گزيده شده و ديگر نمي توان آن را ناشي از 
كمبود علم دانست، بلكه ناشي از جهت گيري نادرست به 
نفع منافع يك عده است كه عمدتا هم در غياب نظارت هاي 
تخصصي مدني و مشاركت فعال و موثر ذينفعان صورت 
مي گيرد. اين اقتصاددان ادامه روند كنوني را به ضرر مردم 
و حاكميت دانست و عنوان كرد: تاب و تحمل كشور براي 
تداوم سياست هاي بي كيفيت يا كم كيفيت در حال رسيدن 
به كمترين ميزان خود است. مومني همه بخش ها را در رقم 
خوردن شرايط كنوني اقتصاد كشور مسوول دانست و افزود: 
حتي دانشگاه ها و صاحب نظران اقتصادي نيز بايد ديدگاه 
كارشناسي خود را براي بهبود اين شرايط مطرح كنند. وي 
يكي از عوامل مهمي كه به نامطلوب بودن وضعيت كنوني 
دامن مي زند را عدم ش��فافيت اعلام كرد كه به از دس��ت 
رفتن اعتماد و س��رمايه اجتماعي منجر مي شود. استاد 
دانش��گاه علامه طباطبايي از آمار بالاي واردات به عنوان 
يكي از مصاديق نامناسب بودن شرايط اقتصادي ياد كرد و 
افزود: بر اساس قانون برنامه چهارم توسعه مقرر شد ميزان 
واردات كشور با هدف تحقق رشد سالانه هشت درصدي 
توليد ناخالص داخلي، حدود ۱۶.۵ ميليارد دلار باشد، اما 
اين عدد به تدريج و در سال هاي بعد به ۲۰۰ ميليارد دلار 
رسيد كه بيانگر التهاب، بي ثباتي و پيش بيني ناپذيري در 
اقتصاد است. مومني اين ميزان وابستگي به واردات كالا را 
به معناي فلج شدن توليد داخلي كشور، افزايش فساد، از 
دست رفتن فرصت هاي شغلي و نااميدي جوانان دانست و 
گفت: افزايش واردات باعث مي شود سرمايه ها و فرصت هاي 
كشور را تقديم دشمن كنيم. وي اظهار كرد: يكي ديگر از 
عواملي كه به نامناسب شدن شرايط اقتصادي كشور دامن 
مي زند، شيوه نامناس��ب بودجه ريزي است كه بايد از اين 
شيوه در سال ۱۴۰۱ درس مي گرفتيم، اما متاسفانه لايحه 
بودجه سال آينده نيز نشان از تكرار همين اشتباهات دارد. 
اين كارشناس مسائل اقتصادي معتقد است، براي اصلاح 
مشكلات اقتصادي موجود بايد در ساختار بودجه ريزي 
كشور بازنگري شود. مومني از شرايط نامناسب توليد كشور 
هم به عنوان يك پارامتر اقتصادي نگران كننده ياد كرد و 
گفت: در حال حاضر عمده واحدهاي توليدي از ۶۰ درصد 
ظرفيت خود استفاده نمي كنند. وي با بيان اينكه بحران 
دسترسي به سرمايه در گردش براي واحدهاي توليدي از 
سال ۱۳۸۵ تاكنون دو برابر و سهم بخش توليد از تسهيلات 
بانكي نصف شده، افزود: اين وضع نتيجه اي به چاق كردن 
سيستم دلالي و واسطه گري ندارد. وي اصلاح اين شرايط 
را در مجموع غيرممكن ندانست و اظهار كرد: اگرچه اكنون 
در كشور با بحران هاي چندجانبه اقتصادي، اجتماعي 
و فرهنگي مواجهيم، اما با يك برنامه ريزي كوتاه و ميان 
مدت، اخذ نظر از صاحب نظران و مشورت با افراد ذي نفع 
مي توان شرايط را تا حدودي بهتر كرد. مومني همچنين 
بازآرايي سيس��تمي به نفع بخش توليد را در اقتصاد 
كشور ضروري دانس��ت و گفت: در زمينه مناسبات 

داخلي و خارجي هم نيازمند تنش زدايي هستيم.

از جدال بودجه اي تا تاكيد بر همراهي با دولت

براي ورود به بازار ريسك نكنيد!

مجلسهمبرايارزبرنامهويژهمينويسد

روز كاهشي قيمت ها در بازار دلار و طلا
با رسيدن به آخر هفته، سرانجام بازار طلا و ارز آرام گرفت 
و قيمت هايي كه از هر دو بازار منتشر شده نشان از نزولي 
ش��دن روند دارد. هرچند قيمت ط��لا و دلار در منحني 
ماهانه همچنان افزايش را نش��ان مي دهد اما پس از آنكه 
در ابتداي هفته، دلار تا مرز ۶۰ هزار تومان نيز حركت كرد، 
بانك مركزي توانست بازار را كنترل كند و قيمت ها در بازار 
غيررسمي را كاهش دهد. در بازار طلا نيز روز گذشته روندي 

كاهشي به ثبت رسيد.
بر اساس معاملات بازار مبادله ارز و طلاي ايران قيمت هر 
اسكناس دلار ديروز )چهارشنبه، ۱۰ اسفندماه( ۴۳ هزار و 
۸۱۵ تومان و قيمت حواله دلار ۳۸ هزار و ۱۰۰ تومان كشف 
شد. از ۸ اسفندماه علاوه بر قيمت هاي اسكناس و حواله 
دلار، قيمت اسكناس و حواله يورو و درهم نيز در سايت بازار 
متشكل درج مي شود؛ بر همين اساس نيز نرخ اسكناس 
يورو ۴۶ هزار و ۴۰۷ تومان، و نرخ حواله يورو ۴۰ هزار و ۳۵۴ 
تومان اعلام شده است. همچنين در مركز مبادله ارز و طلا 
نرخ اسكناس درهم ۱۱ هزار و ۹۳۰ تومان و نرخ حواله درهم 
نيز ۱۰ هزار و ۳۷۴ تومان اعلام شده است. مركز مبادله ارز و 
طلاي ايران هفته گذشته با حضور رييس كل بانك مركزي، 
مديران بانك مركزي و مديران بانك هاي عامل آغاز به كار 
كرد. در بازار آزاد نيز قيمت دلار بين ۵۲ تا ۵۴ هزار تومان 
تخمين زده مي شود كه نشان دهنده كاهش قيمت نسبت 

به روزهاي گذشته است.
در همين راستا به متقاضيان ورود به بازار هشدار داده شده 
كه نسبت به ورود به اين عرصه ريسك نكنند. رييس كانون 
صرافان اعلام كرد: با توجه به ادامه دار بودن كاهش قيمت 
ارز در بازار طي روزهاي آتي، به مردم توصيه مي شود براي 
جلوگيري از ضررهاي سنگين، فعلا به اين بازار وارد نشوند. 
كامران سلطاني زاده درباره وضعيت اين روزهاي بازار ارز 
اظهار كرد: با توجه به افزايش تزريق ارز و كاهش قيمت آن 
در بازار و در معاملات ارزي صرافي ها، پيش بيني مي شود 
روند كاهش نرخ ارز با توجه به حمايت بانك مركزي و تزريق 
بيش��تر در بازار ادامه دار باش��د. وي افزود: ارايه ارز به همه 
هموطنان آن هم در قالب نيازهاي مختلفي كه آنها دارند، 
سبب شده روند قيمتي انواع ارز در بازار كاهشي باشد. البته 
يكي از دلايل اين كاهش، بيشتر شدن تعداد صرافي هايي 
است كه معاملات ارزي انجام مي دهند. از سوي ديگر آغاز 
طرح فروش ارز طبق دستورالعمل جديد ابلاغ شده، از طريق 
صرافي هاي كشور و توسط بانك مركزي يكي ديگر از اين 

دلايل به شمار مي رود. رييس كانون صرافان ادامه داد: در 
اين شرايط مانند گذشته توصيه مي كنيم كه در بازارهاي 
متشنجي كه روند صعودي قيمت را به صورت ناگهاني طي 
مي كنند، وارد نشوند، چرا كه مطمئنا با ضررهاي سنگين 
ناگهاني همراه خواهند بود. بنابراين پيشنهاد مي شود كه 
مردم در روزهاي آينده به بازار ارز وارد نشوند، چرا كه روند 

كاهش قيمت ادامه خواهد داشت.
فعاليت بانك مركزي در مركز مبادله نيز ادامه دارد. مدير ارز 
خدماتي مركز مبادله ارز و طلا از عرضه ارز در مركز مبادله 
دو برابر تقاضا و معاملات انجام شده خبر داد و گفت: تا شب 
سه شنبه ۱۲۸۳ مسافر معادل ۶۳۸ هزار يورو ارز از طريق 
اين مركز دريافت كرده اند. مسعود توكلي درباره آخرين 
وضعيت عرضه ارز در مركز مبادله ارز و طلا اظهار كرد: به 
صورت متوسط در مجموع تالار ارز خدماتي و حواله مركز 
مبادله ۴۵۰ ميليون دلار در روز عرضه داريم و ميزان تقاضا 
و حجم معامله اي كه انجام مي شود، تقريبا نصف اين مقدار 
است و حدود ۲۰۰ ميليون دلار معامله در چند روز گذشته 
انجام ش��ده اس��ت. وي افزود: تا ظهر چهارشنبه مجموع 
عرضه صورت گرفته در تالار حواله ۸۶ ميليون دلار بوده 
كه ميزان تقاضا و معامله انجام ش��ده به ۲۷ ميليون ۶۰۰ 
هزار ميليون دلار رس��يده است. البته آمار دقيق در پايان 
امروز اعلام خواهد شد. مدير ارز خدماتي مركز مبادله ارز و 
طلا ادامه داد: همچنين امروز در تالار ارز خدماتي ۲۸ هزار 
يورو ارز دانشجويي پرداخت شده است و شب گذشته بر 
اس��اس آماري كه از فرودگاه هاي كشور دريافت كرديم، 
۱۲۸۳ مسافر به اندازه ۶۳۸ هزار دلار ارز دريافت كرده اند. 
البته پرونده هايي كه در اين مسير به تالار ارز خدماتي ارجاع 
شده، به صورت پيوسته است. توكلي گفت: دو روز گذشته 
آماري به مردم اعلام شد كه در تالار ارز خدماتي ۱۴ ميليون 
و ۲۰۰ هزار دلار حجم معاملات اين تالار بوده است اما ۱۳ 
ميليون دلار مربوط به تالار حواله بود. وي اعلام كرد: مجموع 
ارز ارز خدماتي كه تا چهارش��نبه در تالار ارز خدماتي به 
مردم داده ايم، شش ميليون و ۵۰۰ هزار يورو بوده كه همه 
پرونده هايي مانند شركت هاي حمل و نقلي، شركت هاي 
خصوصي، دانشجوها، درماني و مسافري را شامل مي شود.

همچنين از )۹ اسفندماه(، عرضه ارز شركت هاي پتروشيمي 
به  عنوان عرضه كنن��دگان ارزهاي صادراتي و متقاضيان 
ارزهاي مزبور از طريق حضور در تابلوي دوم بازار متشكل 
ارز و طلا )مركز مبادلات( انجام مي گيرد.گفتني است؛ بهاي 

ارزها در معاملات نيز به جاي اعمال نرخ ثابت ۲۸۵۰۰توماني 
به ازاي هر دلار، براساس ميزان عرضه و تقاضا در بازار مذكور 

تعيين خواهد شد.
در بازار طلا نيز شرايط نسبت به روزهاي قبل تغيير كرده 
است. قيمت هر اونس طلا تا ساعت ۷ و ۲۵ دقيقه صبح با 
۳.۴ درصد افزايش به ۱۸۳۰ دلار و ۲۰ سنت رسيد و قيمت 
طلا در بازار معاملات امريكا نيز با ۰.۱۹ درصد افزايش به 

۱۸۳۱ دلار و ۲۰ سنت رسيد.
ش��اخص دلار ۰.۱ درصد كاهش يافت و ش��مش را براي 
خريداراني كه س��اير ارزها را در اختي��ار دارند مقرون به 
صرفه تر كرد. اين فلز زرد در فوريه بدترين ماه خود از ژوئن 
۲۰۲۱ را ثبت كرد و اين نگراني را ايجاد كرد كه فدرال رزرو 
ايالات متحده افزايش بيشتري نرخ بهره را براي مهار تورم 
ايجاد كند. نرخ هاي بهره بالا جذابيت طلا را به عنوان يك 
محافظ تورم كاهش مي دهد و در عين حال هزينه فرصت 

نگهداري دارايي هاي بدون بازده را افزايش مي دهد.
نظرسنجي روز سه شنبه نشان داد كه اعتماد مصرف كننده 
در ايالات متحده به طور غيرمنتظره اي در ماه فوريه كاهش 
يافت و اين كاهش در ميان خانواده هاي با درآمد متوسط 
پايين تر متمركز شد، اگرچه امريكايي ها نسبت به بازار كار 
خوش بين تر شدند. بازارهاي پول انتظار دارند كه نرخ هدف 
فدرال رزرو ايالات متحده در ماه سپتامبر به ۵.۴۲۰ درصد 
برسد. بر اساس گزارش رويترز، داده هاي تورم قوي، بازده 
اوراق قرضه منطقه يورو را در روز سه شنبه به بالاترين ميزان 
در بيش از يك دهه گذشته رساند و انتظارات براي اوج نرخ 
بهره اصلي بانك مركزي اروپا را به تقريباً چهار درصد رساند. 
در بازار ساير فلزات ارزش��مند، بهاي هر اونس نقره با ۰.۷ 
درصد افزايش به ۲۱.۰۶ دلار رسيد، پلاتين با ۰.۳ درصد 
افزايش به ۹۵۴ دلار و ۷۵ س��نت و پالادي��وم ۱.۳ درصد 

افزايش يافت و به ۱۴۳۴ دلار و ۸۶ سنت رسيد.
در بازار داخلي قيمت ها كاهشي بوده است. به گفته رييس 
اتحاديه طلا و جواهر تهران، عليرغ��م افزايش بالغ بر ۲۰ 
دلاري اونس جهاني طلا، به دنبال سياست بانك مركزي 
در كاهش ن��رخ ارز و ايجاد ثبات ب��ر روي آن، روند نزولي 
قيمت ها در بازار س��كه و طلا كه از روز دوشنبه آغاز شده 
است، همچنان ادامه دارد؛ به گونه اي كه ۲.۵ ميليون تومان 
از بهاي سكه كاسته شد. نادر بذرافشان در رابطه با آخرين 
وضعيت بازار سكه و طلاي داخلي اظهار كرد: در بازار ديروز 
)چهارشنبه ۱۰ اسفند ماه( حدود ۲۲ دلار افزايش اونس 

جهاني را داشتيم اما طي دو روز گذشته و به  تدريج از روز 
دوشنبه روند كاهشي قيمت ها در بازار سكه و طلا آغاز شده 
و امروز به حداكثر كاهش خود نسبت به اوجي كه گرفته بود، 

رسيد و ادامه دار شد.
رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران تصريح كرد: با مديريت 
بانك مركزي در رابطه با كاهش نرخ ارز و كنترل و ثبات آن، 
عليرغم اينكه در بازارهاي جهاني افزايش قيمت داشتيم 
اما در بازارهاي داخلي، روند كاهشي نسبتا خوبي به وجود 
آمد و بازار امروز در ش��رايط خوبي قرار گرفت. طي دو روز 
گذشته حدود دو ميليون و ۵۰۰ هزار تومان كاهش قيمت 
سكه تمام را شاهد بوديم و مجدد سكه به زير ۳۰ ميليون 
تومان بازگشت. وي ادامه داد: سكه تمام طرح قديم نيز دو 
ميليون و ۲۰۰ هزار تومان، نيم سكه حدود يك ميليون و 
۵۰۰ هزار تومان، ربع سكه حدود يك ميليون و ۲۰۰ هزار 
تومان و سكه هاي گرمي ۳۰۰ هزار تومان كاهش قيمت را 
نسبت به دو روز گذشته تجربه كرده اند. هر مثقال طلا ۱۷ 
عيار ۸۵۰ هزار تومان و هر گرم طلاي ۱۸ عيار نيز ۱۹۴ هزار 
تومان كاهش قيمت داشته اند. بذرافشان در رابطه با آخرين 
وضعيت حباب سكه نيز گفت: حباب سكه هم نسبت به اوج 
خود كه تا شش ميليون و ۲۰۰ هزار تومان هم پيش رفته 
بود، كاهش يافته و در حال حاضر در محدوده پنج ميليون 

و ۷۰۰ هزار تومان قرار گرفته است.
رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران تاكيد كرد: روند قيمت ها 
كاهشي بوده و بازار از التهاب و نوسان هاي هفته هاي اخير 
خارج شده و طي دو روز گذشته به ثبات نسبي خوبي رسيده 
اس��ت. اكنون مردم مي توانند مبادلات خود را در رابطه با 
سكه و مصنوعات طلا با توجه به روند كاهشي خوبي كه طي 
۴۸ ساعت گذشته رخ داده، انجام دهند. وي ابراز اميدواري 
كرد كه مديريت بانك مركزي در كنترل نرخ ارز همچنان 
ادامه دار باشد تا طي روزهاي آينده شاهد ثبات خوبي در 
بازار باشيم. بذرافشان در رابطه با آخرين قيمت ها در بازار 
سكه و طلاي ديروز )ساعت ۱۵ چهارشنبه( گفت: هر قطعه 
سكه تمام طرح جديد ۲۹ ميليون و ۳۰۰ هزار تومان و هر 
قطعه سكه تمام طرح قديم ۲۷ ميليون تومان تعيين قيمت 
شده اند. نيم سكه ۱۶ ميليون تومان، ربع سكه ۹ ميليون و 
۹۰۰ هزار تومان و سكه هاي گرمي نيز شش ميليون و ۲۰۰ 
هزار تومان در بازار قيمت دارند.هر مثقال طلاي ۱۷ عيار 
۱۰ ميليون و ۹۰۰ هزار تومان قيمت دارد و هر گرم طلاي 
۱۸ عيار دو ميليون و ۵۱۵ هزار تومان دادوستد شده است.



تعادل|
اقلام راهبردي و اس��تراتژيك به عن��وان يك ابزار در 
دست تحريم كنندگان عليه كشورمان است. به طوري 
كه بعد از سال 1390 و با تشديد تحريم ها، دسترسي 
ما به اين اقلام محدود شد. قبلًا براي مقابله با تحريم ها 
از روش هايي همچون حل موضوع از طريق مذاكره يا 
دور زدن تحريم ها استفاده كرده بوديم كه نتيجه اي 
براي مان نداشت. با محدوديت دسترسي كشورمان 
به اقلام راهبردي و تجهيزات اس��تراتژيك مورد نياز 
صنايع، چاره اي جز اين نداش��تيم كه به سمت اتكا 
به توان داخلي و دانش بنياني كشور حركت و بيانات 
مقام معظم رهبري را در اين زمينه عملياتي كنيم. در 
همين راستا، طرح توليد بار اول توسط معاونت علمي و 
فناوري و اقتصاد دانش بنيان رياست جمهوري به اجرا 
گذاشته شد و مصوباتي در مجلس در راستاي حمايت 

از دانش بنيان ها داشتيم.
به گ��زارش خبرنگار »تع��ادل« به زعم بس��ياري از 
كارشناس��ان ظرفيت هاي لازم در داخل كشور براي 
توليد تجهيزات و اقلام راهب��ردي در صنعت نفت و 
گاز كش��ور وجود دارد و تنها عزم جدي اي لازم است 
تا ضمن بهره ب��رداري از اين توانمندي ها زمينه براي 
ش��كوفايي اين صنعت در كش��ورمان فراهم ش��ود. 
شواهد نشان مي دهد وزارت نفت بيشترين استفاده 
را از دستاوردهاي توليد بار اول و دانش بنياني كشور 
داشته اس��ت. به زعم اين افراد، توليد كك اسفنجي 
در كشور با ارزش حرارتي بالا، توليد تاپ درايوهايي 
با قدرت حفاري در اعماق زياد، دستيابي به فناوري 
شيرين س��ازي گاز، صادرات كاتاليس��ت به روسيه، 
افزاي��ش توليد گاز در پ��ارس جنوبي با اس��تفاده از 
ظرفيت ه��اي دانش بنيان��ي و نوس��ازي تجهيزات 
پالايشگاهي در كشورهايي مانند ونزوئلا و سوريه از 
نمونه هاي موفق اعتماد به توان داخلي اس��ت و تنها 
در سايه استفاده از ظرفيت هاي دانش بنياني كشور 

ميسر شد.
تحقيقات نش��ان مي دهد نقش هزينه هاي تحقيق 
و توس��عه در بخ��ش بنگاه هاي اقتص��ادي )مقصود 
از بنگاه ه��اي اقتصادي تمامي بنگاه ه��اي دولتي و 
خصوصي در بخش كسب وكار است( تأثير بيشتري 
بر ارتقاي نوآوري و رش��د اقتصادي دارد و شايس��ته 
توجه است. تحقيق و توسعه علاوه بر نيازهاي تسهيل 
تامين مالي كه از طريق اعتبار مالياتي محقق مي شود، 
از مس��ير دانش بنيان ش��دن صنعت نفت كشور نيز 
بس��يار اثرگذار خواهد بود. سياس��ت تولي��د بار اول 
اقلام راهبردي در تاريحچه چند ساله خود، علاوه بر 
تجربيات موفق خودكفايي و بومي سازي فرآيندهاي 
گلوگاهي صنعت نفت كشور، به تازگي موجب تغيير 
سياست هاي تجاري كش��ور نيز شده است كه علاوه 
بر افزايش درآمد ارزي و ارزآوري براي كشور، ما را از 
خام فروشي نيز دور كرده است. به طور مثال يك نمونه 
موفق از اجراي سياس��ت توليد بار اول، بومي سازي 
تجهيزات و فرآيندهاي صنعت پالايشگاهي بود كه 
منجر به تبديل نفت به فرآورده هاي نفتي نظير بنزين 
در پالايشگاه هاي فراسرزميني كشور شده است كه 
قدم بزرگي در مقابله با خام فروشي بوده است. بنابراين 
سياست توليد بار اول اقلام راهبردي در كنار تسهيل 
تامين مالي تحقيق و توسعه در كشور از طريق اعطاي 
اعتبار مالياتي هزينه كرد تحقيق و توسعه، اثر بسيار 
زيادي در دانش بنيان ش��دن صنايع بزرگ كش��ور 

خواهد داشت

در ادامه نظرات محمدصالح جوكار، رييس كميسيون 
امور داخلي كش��ور و ش��وراها در مجل��س را در اين 

خصوص مي خوانيد. 
جوكار در خصوص تصميم مسكو مبني بر استفاده از 
توربين هاي ايراني درگفت وگو با خبرنگار » تعادل« 
تصريح كرد: سياست هاي كلي نظام كه توسط مقام 
معظ��م رهبري ابلاغ مي ش��وند، مبتني ب��ر اين امر 
هستند كه با كشورهاي مختلف از جمله همسايگان 
خود ارتباط نزديك داشته باشيم. در دولت هاي قبلي 
متاسفانه اين تعامل بسيار پايين بود اما دولت فعلي 
توجه ويژه اي به اين موضوع دارد. گسترش تعاملات با 
كشورهاي همسايه به توافقاتي در زمينه هاي مختلف 
از جمله انرژي، گاز، نفت، حمل و نقل و... منجر شده 
است. خوشبختانه امروز ما در حوزه صنعتي در بسياري 
از زمينه ه��ا حرف براي گفت��ن داريم. در بخش هاي 
دفاعي، هس��ته اي، پزش��كي، صنعت��ي، هوافضا و... 
پيشرفت هاي خوبي داش��ته ايم. برخي كشورها در 
حوزه هاي نرم افزار و س��خت اف��زار نيازهايي دارند و 
مي خواهن��د از ايران خدمات درياف��ت كنند. بايد با 
هوش��ياري اين بازارها را در اختيار بگيريم و كش��ور 
را از مزيت ه��اي آن بهره مند كني��م. ارايه خدمات و 
محصولات به ديگر كشورها يك نوع برند براي صنايع 

كشورمان محسوب مي شود. 
وي در ادام��ه گفت: صادرات اق��لام مختلف به ويژه 
مواردي مانند صادرات توربين به روسيه كه به صورت 
سفارشي انجام مي شود، مي تواند مبنايي براي توسعه 
صادرات كشور باشد كه در شكوفايي اقتصاد ملي ما 
بسيار نقش دارد. صادرات توربين به روسيه مي تواند 
باعث ارزآوري براي كش��ور ش��ود. امكان استفاده از 
پول رايج دو كشور در اين قرارداد وجود دارد و اين به 
نفع تهران و مسكو است. هر چقدر ما بتوانيم افزايش 
اينگونه توافقات را داشته باشيم، به نفع كشور است. 
ارايه خدمات و محصولات به كشورهاي ديگر از جمله 
همسايگان مي تواند سرآغازي براي شكوفايي اقتصاد 

كشورمان باشد.  اين نماينده مجلس در ادامه گفت: 
پيش��رفت هايي مانند توليد كك اسفنجي در كشور 
با درجه حرارتي ب��الا، توليد بار اول فناوري تحريمي 
شيرين س��ازي گاز، توليد تاپ درايوهايي كه امكان 
حفاري در اعماق زياد را به ما مي دهند، همگي در سايه 
اعتماد به توان داخلي و استفاده از ظرفيت هاي دانش 
بنياني كشور رخ داده است. توسعه دانش بنيان ها در 
كش��ور به افزايش اشتغال نيروهاي متخصص منجر 
مي ش��ود و زمينه را براي توسعه صنعتي كشور مهيا 

مي كند. 
وي در پايان گفت: واقعيت اين است كه اگرچه تحريم 
قابل قبول نيست و كس��ي از آنها استقبال نمي كند 
اما مي تواند زمينه را براي رش��د كشور فراهم كند. ما 
در س��ايه اين تحريم ها و اتكا به توان داخلي و دانش 
بنياني كشور رشد كرديم و امروز شاهد پيشرفت هاي 
بس��ياري در زمينه ه��اي صنعتي هس��تيم. اگر اين 
تحريم ها نبود ش��ايد به فكر توليد اقلام و تجهيزات 
راهبردي و استراتژيك در داخل كشور نمي افتاديم و 
هنوز در بسياري از زمينه ها به تكنولوژي هاي خارجي 

وابسته بوديم. 

    نفت در مدار صعود قيمت
قيمت نفت روز چهارشنبه تحت تاثير انتشار گزارش 
اقتصادي مثب��ت در چين كه بزرگ ترين واردكننده 

نفت جهان است، براي دومين روز افزايش يافت.
بهاي معاملات نفت برنت براي تحويل در ماه مه، ۲۴ 
س��نت معادل 0.3 درصد افزايش يافت و به ۸3 دلار 
و ۶9 سنت در هر بشكه رس��يد. قرارداد آوريل نفت 
برنت كه روز سه شنبه منقضي ش��د، يك دلار و ۴۴ 
سنت معادل 1.۸ درصد افزايش يافت و به ۸3 دلار و 

۸9 سنت رسيد.
بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا براي 
تحوي��ل در آوريل، با 31 س��نت مع��ادل 0.3 درصد 
افزايش، به ۷۷ دلار و 3۶ س��نت در هر بشكه رسيد. 

شاخص نفت امريكا روز گذش��ته 1.۸ درصد صعود 
كرده بود. قيم��ت نفت همچنان از انتظ��ارات براي 
بهبود ق��وي تقاضا در چين كه دومين مصرف كننده 
بزرگ نفت در جهان پس از امريكاس��ت، پشتيباني 
مي ش��ود. اين انتظارات با انتشار آماري كه نشان داد 
فعاليت كارخانه اي چين در فوريه، براي نخستين بار 
در هفت ماه گذش��ته رش��د كرده است، تقويت شد. 
ش��اخص مديران خريد بخش توليد چي��ن كه روز 
چهارشنبه منتش��ر شد، نش��ان داد بخش توليد در 
فوريه، س��ريعترين روند توس��عه را از س��ال ۲01۲ 

داشته است.
با اين حال، س��يگنال تقاضاي قوي چين تا حدودي 
تحت الشعاع سيگنال هاي رشد ذخاير نفت در امريكا 
كه بزرگ ترين مصرف كننده جهان است، قرار گرفت. 
آمار موسسه امريكن پتروليوم نشان داد ذخاير نفت 
امري��كا در هفته منتهي به ۲۴ فوري��ه، به ميزان ۶.۲ 
ميليون بشكه رشد كرده اس��ت. اما ذخاير بنزين به 
ميزان 1.۸ ميليون بشكه و ذخاير سوخت هاي ديگر 
ش��امل نفت كوره و ديزل به ميزان 3۴0 هزار بشكه 
كاهش داشت. آمار رسمي ذخاير نفت و فرآورده هاي 

نفتي امريكا، بعدازظهر روز جاري منتشر مي شود.
تحليلگران در نظرسنجي رويترز پيش بيني كردند اين 
آمار نشان خواهد داد ذخاير امريكا براي دهمين هفته 

متوالي رشد كرده است.
بر اساس گزارش رويترز، طبق گزارش اداره اطلاعات 
انرژي امريكا، توليد نفت اين كش��ور در دس��امبر به 
1۲.10 ميليون بش��كه در روز رسيد كه پايين ترين 
ميزان از اوت س��ال ۲0۲۲ بود. در ميان بزرگ ترين 
ايالت هاي توليدكننده نفت، توليد تگزاس. ۲ درصد 
و داكوتاي شمالي 1۲.۵ درصد كاهش يافت. در اين 
بين، محصول عرضه شده نفت و فرآورده هاي نفتي كه 
معياري براي تقاضاست، در دسامبر به 19.۴9 ميليون 
بش��كه در روز كاهش يافت كه پايين ترين ميزان از 

مارس سال ۲0۲1 بود.

تحليل

خبر كوتاه

ادامه  از صفحه اول
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در جريان بررسي بودجه
صادرات محصولات نفتي

و گازي مشمول ماليات شد
طبق مصوبه مجلس، به منظور اجراي قانون جهش توليد 
دانش بنيان و عبور از خام فروش��ي، صادرات كليه مواد و 
محصولات معدني فلزي و غيرفلزي و نفتي و گازي مشمول 
ماليات بر درآمد شد. به گزارش مهر، نمايندگان در جلسه 
علني )چهارشنبه 10 اسفند ماه( مجلس شوراي اسلامي 
و در جريان بررس��ي بخش درآمدي لايحه بودجه سال 
1۴0۲ كل كشور، با بند )ن( تبصره ۶ ماده واحده اين لايحه 
موافقت كردند. بر اساس اين مصوبه، به منظور اجراي قانون 
جهش توليد دانش بنيان و توسعه زنجيره ارزش توليد 
و عبور از خام فروش��ي، صادرات كليه مواد و محصولات 
معدني، صنايع معدني فلزي و غيرفلزي، محصولات نفتي، 
گازي و پتروشيمي مندرج در فهرست تصويب نامه شماره 
133۲91 / ت ۶033۴ ه هيات وزيران موضوع بند )ص( 
تبصره )۶( قانون بودجه سال 1۴01 در تمام نقاط كشور 
مشمول ماليات بر درآمد ش��ده و از ابتداي سال 1۴0۲، 
حداقل نيم درصد )0.۵( از ارزش صادراتي اين كالاها به 
عنوان عوارض صادراتي اخذ خواهد شد. ميزان قطعي اين 
عوارض در دستورالعملي كه توسط وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با همكاري وزارت نفت و معاونت علمي، فناوري 
و اقتصاد دانش بنيان رياست جمهوري ظرف مدت دو ماه 
پس از لازم الاجرا شدن اين قانون تهيه و به تصويب هيات 
وزيران مي رسد تعيين خواهد شد. وزارت امور اقتصادي 
و دارايي موظف است نس��بت به وصول منابع حاصل از 
اين بند، همچنين ماليات بر درآم��د موضوع بند )ص( 
تبصره )۶( قانون بودجه س��ال 1۴01 كل كشور مصوب 
سال 1۴00/1۲/۲۵ و نيز حقوق ورودي )مطابق بند )د( 
ماده )1( قانون امور گمركي مصوب س��ال 1390/۸/۲۲ 
و اصلاحات بعدي آن( كليه ماش��ين آلات و تجهيزات، 
قطعات، مواد اوليه و واسطه اي توليدي، صنعتي، معدني 
و كشاورزي كه حقوق گمركي آن پس از ابلاغ اين قانون 

به مأخذ يك درصد )1( محاسبه مي شود، اقدام نمايد.

تشکيل پرونده قضایی برای 
بيژن زنگنه 

سخنگوی قوه قضائيه از تشکيل پرونده قضايی برای بيژن 
زنگنه وزير سابق نفت، به دليل اتلاف ۵/۶ ميليارد دلار از 

منابع گازی اين کشور خبر داد.
مسعود ستايشی سخنگوی قوه قضائيه روز چهارشنبه 10 
اسفند، در نشست خبری خود با اشاره به مضرات سوزاندن 
گازها در زمان استخراج انرژی در ميادين نفتی و گازی، از 
تشکيل پرونده قضايی برای بيژن زنگنه وزير نفت سابق 
در شعبه تخصصی دادسرای تهران خبر داد. وی درباره 
اتلاف منابع گازی گفت: »طبق گزارش وزارت نفت در 
سال 139۸ ارزش گازهای سوزانده شده همراه نفت ۴/۶ 
ميليارد دلار و گازهای سوخته  شده در پالايشگاه يک 
ميليارد دلار بوده است«. سخنگوی قوه قضائيه تصريح 
کرد: »عدم اقدام مؤثر و به موقع وزير نفت وقت که منجر 
به اتلاف منابع گازی و آلودگی گسترده محيط زيست 
شده، از مصاديق تضييع اموال دولتی و تهديد بهداشت 
عمومی است که در قانون مجازات اسلامی به آن اشاره 
شده است؛ ازاين رو در شعبه تخصصی دادسرای تهران، 
پرونده ای برای زنگنه تشکيل شده که در مرحله بازپرسی 
است و مورد رس��يدگی قرار می گيرد«. وی با اشاره به 
»ترک فعل« صورت گرفته از س��وی بيژن زنگنه مبنی 
بر عدم جمع آوری گازهای مشعل سوز ميادين گازی و 
نفتی، گفت: »جمع آوری اين گازها ارزشمند و مانع از 
سرمايه سوزی است چون ثروت عظيم ملی کشور است و 
منابعی برای نسل ها و دارايی بالفعل وزارت نفت محسوب 
می شود و نيز منافع مختلفی مانند ارزش افزوده و کاهش 

آلودگی های محيط زيستی را به همراه دارد«.

آژانس بين المللي انرژي:
چين بازار گاز اتحادیه اروپا را 

تهدید مي كند
آژانس بين المللي انرژي )IEA( هش��دار داد كه بهبود 
اقتصادي چين باعث رقابت شديد در بازارهاي جهاني 
انرژي مي شود و مي تواند منجر به بازگشت قيمت گاز 
طبيعي به س��طوح »ناپايدار« در اتحاديه اروپا شود. به 
گزارش تسنيم به نقل از راشاتودي، آژانس بين المللي 
انرژي )IEA( در گزارشي كه روز سه شنبه منتشر شد، 
هشدار داد كه بهبود اقتصادي چين باعث رقابت شديد 
در بازاره��اي جهاني انرژي مي ش��ود و مي تواند منجر 
به بازگشت قيمت گاز طبيعي به س��طوح »ناپايدار« 
در اتحاديه اروپا ش��ود. بر اساس تحقيقات اين آژانس، 
سال گذشته ميلادي مصرف گاز چين به دليل كاهش 
فعاليت هاي صنعتي و رشد ضعيف اقتصاد در بحبوحه 
محدوديت هاي كرونايي و افزايش قيمت انرژي شاهد 
كاهش بود. در عين ح��ال، آب و هواي معتدل در اروپا 
طي فصل زمستان به همراه اقدامات انجام شده توسط 
مقامات اتحاديه اروپا براي صرفه جويي در مصرف انرژي، 
جريان بي سابقه گاز طبيعي مايع )LNG( و ذخاير كافي 
گاز به اروپا كمك كرد تا زمس��تان را پشت سر بگذارد. 
آژانس بين المللي انرژي گفت: افزايش بي سابقه قيمت ها 
منجر به كاهش 13 درصدي تقاضاي گاز در اروپا شد 
چرا كه دولت ها به س��رعت با سياست هاي اضطراري 
واكنش نشان دادند، صنايع توليد خود را كاهش دادند و 
مصرف كنندگان دماي محيط را پايين آوردند. ال ان جي 
جايگزين اصلي گاز روسيه در اتحاديه اروپا پس از كاهش 
عرضه اين كشور به دليل تحريم هاي غرب شد. بر اساس 
اين گزارش، ارزش تجارت جهاني ال ان جي در س��ال 
۲0۲۲ به بالاترين رقم خود رسيد و در مقايسه با سال 
قبل به ۴۵0 ميليارد دلار رسيد. بلوك اروپا با رشد ۶3 
درصدي محموله ها در سال گذشته ميلادي، محرك 
اصلي افزايش تقاض��اي LNG بود. آژانس بين المللي 
انرژي همچنين هشدار مي دهد كه اگرچه قيمت گاز 
طبيعي در ماه هاي اخير پس از افزايش سرسام آور در 
سال گذشته كاهش يافته است، اما با افزايش تقاضاي 
ال ان جي در آسيا، يعني چين، پس از لغو محدوديت هاي 
كرونايي توسط پكن، ممكن است اين وضعيت در سال 
۲0۲3 تغيير كند. محققان تخمين مي زنند كه تقاضاي 
LNG چين مي تواند در سال جاري 10 درصد افزايش 
يابد، اما تاكيد مي كنند كه پيش بيني هاي فعلي بسيار 
نامشخص است. بر اس��اس گزارش آژانس بين المللي 
انرژي، افزايش مجدد تقاضا در اين كش��ور آسيايي در 
صورت ادامه كاهش قيمت ها و بهبود سريع فعاليت هاي 

اقتصادي به 3۵ درصد مي رسد.

B پلنA برجام و اقتصاد پلن
البته براي آمريكا رضايت آژانس بسيار مهم است و آمريكا 
فقط در صورتي ت��ن به توافق مي دهد كه گزارش هاي 
آژانس منفي نباشد. آمريكا در واقع پرونده هسته اي ايران 
را گروگان گرفته است و حاضر نيست آنرا در روند طبيعي 
خود قرار دهد. علي رغم اينكه امير عبدالهيان اعلام كرد 
كه پيامي از آمريكايي ها براي تداوم گفتگوها  دريافت 
كرده و مقامات آمريكايي هم اي��ن موضوع را تكذيب 
كردند، اما در حال حاضر همه طرف ها مي دانند كه شاه 
كليد ادامه گفتگوها گزارش مثبت آژانس است. در نقطه 
مقابل هيچ راهي به جز توافق براي ايران و آمريكا باقي 
مانده است. ايران خطر مشكلات اقتصادي اش نيازمند 
توافق است و آمريكا هم نيازمند توافقي است كه از طريق 
آن بتواند كارنامه حوزه ساست خارجي خود را پربارتر 
كند.اما اختلافاتي هم در اين ميان جود دارد. آمريكايي 
ها معتقد به پلان a هستند كه سطح غني سازي ايران 
را به 3.۶درصد رساند. امروز اما اميرعبدالهيان صحبت 
از پلن b مي كند و خواستار از ميان رفتن بيشتر دامنه 
تحريم هاي غير هسته اي است.  آمريكا اما حاضر نيست 
كه به خواسته هاي ايران پاسخ مثبت دهد و خواستار 
افزودن دامنه گفتگوها به موضوعات منطقه اي و موشكي 
است. اين گزاره هاي اختلافي سفر گروسي به تهران را 
بسيار حساس تر مي سازد و ضرورت رسيدن به يك نقطه 
اشتراكي را يادآور مي سازد.بايد ديد آيا يك چنين توافقي 

ممكن مي شود يا نه؟

رييس كميسيون امور داخلي كشور و شوراها در مجلس در گفت وگو با »تعادل«:

تغيير سياست هاي تجاري در حوزه انرژي در راه است

صادرات نفت روسيه قوي ماند

قرارداد گازي ايران-پاكستان به گام آخر رسيد

صادرات نفت روسيه كه از طريق دريا حمل مي شود، 
با يافت��ن خريدارهاي جديد و با وج��ود اجراي كامل 
تحريم هاي غربي، در فوريه قوي ماند. به گزارش ايسنا، 
ناظران بازار نفت به دقت آمار صادرات روزانه روسيه را 
براي مشاهده نشانه هاي اختلال پس از آغاز ممنوعيت 
واردات نفت دريابرد روسيه به اتحاديه اروپا بر سر جنگ 
در اوكراين، دنبال مي كنند. توليدكنندگان روسيه به 
كمك ناوگان سايه نفتكش ها به خريداران در منطقه 
خليج ف��ارس، امريكاي لاتين و آس��يا روي آورده اند. 
اتحاديه اروپا واردات س��وخت روسيه از طريق دريا را 
اوايل فوريه و دو ماه پس از آغاز تحريم واردات نفت خام 
روس��يه، ممنوع كرد. علاوه بر اين تحريم ها، مكانيزم 

سقف قيمت براي فروش محموله هاي نفت و سوخت 
روس��يه خارج از اتحاديه اروپا فعال شدند. كشورهاي 
خارج از اين بل��وك اگر مي خواهند به خدمات غربي 
مانند حمل و بيمه دريايي براي محموله هاي روسيه 
دسترسي داشته باشند، بايد مكانيزم هاي مذكور را 
رعايت كنند. طبق آمار ش��ركت تحقيقاتي كپلر، با 
وج��ود محدوديت هايي كه در فوريه اعلام ش��دند، 
توليدكنندگان روسيه به طور ميانگين ۷.3۲ ميليون 
بش��كه در روز نفت خام و فرآورده ه��اي نفتي صادر 
كردند كه مطابق با حجم صادر شده در دسامبر و تنها 
9 درصد پايين تر از ركورد بالاي تاريخي در ژانويه بود. 
به گفته ويكتور كاتونا، تحليلگر شركت كپلر، كاهش 

ماهان��ه ص��ادرات دريابرد نفت روس��يه، تا حدودي 
زيادي نتيجه ميزان بالاي صادرات ژانويه اس��ت كه 
به اخت��لالات جوي مربوط بود. ب��ا وجود تاب آوري، 
صادرات نفت روسيه با فشار بيشتري روبروست زيرا 
هند كه اكنون در زمره يكي از مش��تريان بزرگ اين 
كش��ور قرار دارد، با افزايش فش��ار از سوي بانكداران 
روبرست تا نشان دهد محموله هايي كه از روسيه وارد 
مي شوند، س��قف قيمت ۶0 دلار براي هر بشكه نفت 
را رعايت مي كنند. شرايط نظارتي دشوارتر، ممكن 
است خريد نفت روس��يه در هند را تحت تاثير قرار 
دهد. صادرات روس��يه در مارس، ممكن اس��ت از 
تصميم كرملين ب��راي كاهش توليد نفت به ميزان 

۵00 ه��زار بش��كه در روز در اين ماه ك��ه به تلافي 
ممنوعيت ه��اي غربي انجام مي ش��ود، تحت تاثير 
قرار بگيرد. مبناي اين كاهش توليد، س��طح توليد 
ژانويه اس��ت كه به حدود 10.۸۶ ميليون بشكه در 
روز بالغ شد. بر اساس گزارش بلومبرگ، هنوز معلوم 
نيس��ت كه آيا توليدكنندگان روسيه در نتيجه اين 
محدوديت، ترجيح مي دهند صادراتشان را كاهش 
دهند يا پالايش داخلي را محدود كنند. برنامه هاي 
اوليه براي مارس نش��ان مي دهد شركتهاي نفتي 
قصد دارند فعاليت پالايشگاهي را بالا نگه دارند تا از 
مزاياي مالياتي كه قرار اس��ت از آوريل كاهش پيدا 

كنند، بهره ببرند.

معاون س��ابق مدير بين الملل در بازاريابي و عمليات 
گاز ش��ركت ملي نفت گفت: ما در اي��ن مدت كوتاه 
يك ساله كه زمان داريم، اگر شكايت نكنيم و مراحل 
قانوني آن طي نشود طرف پاكستاني آزاد مي شود و 
ما از نظر حقوق��ي نمي توانيم هيچ اقدامي در مراجع 

بين المللي انجام دهيم.
مهران اميرمعيني در گفت وگو با ايلنا، درباره شكايت 
گازي ايران از پاكستان اظهار داشت: در حال حاضر به 
نظر نمي رسد كه طرف پاكستاني تمايل داشته باشد 
كه از ايران برداش��ت گاز كند و طي اين مدت نشان 
داده كه به نوعي زمان مي خ��رد، بنابراين مهم ترين 

اقدام شكايت است.
وي تاكي��د كرد: ما در اين مدت كوتاه يك س��اله كه 
زمان داريم، اگر ش��كايت نكنيم و مراحل قانوني آن 
طي نشود طرف پاكس��تاني آزاد مي شود و ما از نظر 
حقوقي نمي توانيم هيچ اقدامي در مراجع بين المللي 

انجام دهيم.

عض��و هيات علمي موسس��ه مطالع��ات بين المللي 
انرژي تصريح كرد: اكنون پاكستان طرح هاي توسعه 
ال ان جي را دنبال مي كند و بنا دارد نياز خود را از طريق 
ال ان جي مرتفع كند، مذاكراتي هم با روس��يه براي 
ساخت خط لوله البته از مسير ديگري غير از مسيري 
كه در برنامه صادراتي ايران بوده، داشته است. باتوجه 
به محدوديت هايي كه در ارتباط با صادرات گاز براي 
روس��يه به وجود آمده؛ پاكس��تان مي تواند يك بازار 
جذاب براي اين كشور باشد و به نوعي اولويت و دست 

برتر را در صادرات به اين كشور خواهد داشت.
وي خاطرنشان كرد: در هر حال نكته مهم در قرارداد 
گازي تهران-اس��لام آباد اينكه طرف پاكستاني هيچ 
اقدام مثبتي در ارتباط با احداث خط لوله براي دريافت 
گاز از مسير ايران نداشته است، براي شمال به جنوب 
خط لوله دارد اما ش��رقي-غربي نياز به احداث ۷00 
كيلومتر خط دارد تا گاز را به مراكز مصرف خود برساند 
كه تاكنون هيچ اقدامي در اين زمينه انجام نداده است.

اميرمعيني گفت: در هر حال اجرايي شدن اين قرارداد 
نيازمند بازنگري در مسير خط لوله خواهد بود و به نظر 
مي آيد سخت نباشد، اما در هر حال نكته مهم تعلل 

طرف پاكستان است.
اين كشور هميشه ادعا كرده كه ايران تحريم است و ما 
نمي توانيم پروژه را تامين مالي كنيم بنابراين همواره 

اين پروژه به تعويق افتاده است.
وي با بيان اينكه شكايت نتايج مثبتي خواهد داشت، 
تاكيد ك��رد: در حال حاضر بهتري��ن كاري كه ايران 
مي تواند انجام دهد اينكه ش��كايت كن��د تا مراحل 
حقوقي را طي كند اگر در فرصت يك ساله اين اتفاق 

نيفتد ايران همه چيز را از دست خواهيم داد.
معاون سابق مدير بين الملل در بازاريابي و عمليات گاز 
شركت ملي نفت گفت: رقم جريمه به دادگاه بستگي 

دارد و بر اساس مفاد قرارداد تعيين خواهد شد.
به گ��زارش ايلنا، اخي��را مقامات ايران به پاكس��تان 
اعلام كرده اند تا بهار س��ال 1۴03 خط لوله اي براي 

درياف��ت گاز ايران احداث كن��د وگرنه با جريمه 1۸ 
ميليارد دلاري روبرو خواهد ش��د. به گفته يك مقام 
پاكس��تاني به نقل از مقامات اي��ران؛ پروژه خط لوله 
بخش پاكستاني براي دريافت گاز ايران بايد تا فوريه يا 
مارس ۲0۲۴ آماده باشد در غير اين صورت اسلام آباد 

بايد جريمه 1۸ ميليارد دلاري پرداخت كند.
دو كشور در سال ۲009 يك قرارداد گازي امضا كردند 
كه بر اساس آن مقرر شد خط لوله ايران- پاكستان تا 
سال ۲01۴ احداث شود و ايران از ابتداي سال ۲01۵ 
روزانه ۲1 ميليون متر مكعب گاز به اين كشور تحويل 
دهد و در ازاي ه��ر روز تاخير، پاكس��تان موظف به 

پرداخت يك ميليون دلار جريمه خواهد بود.
اي��ران تا س��ال ۲01۵ خ��ط لول��ه انتق��ال گاز را تا 
نزديكي هاي مرز پاكستان احداث كرد، اما پاكستان 
به دليل تحريم هاي امريكا هنوز براي احداث خط لوله 
از مرزهاي ايران تا منطقه نواب ش��اه در ايالت س��ند 

اقدام نكرده است.

توليد نفت اوپك افزایش یافت

نظرسنجي ماهانه رويترز نشان داد توليد نفت اوپك در 
فوريه تحت تاثير بهبود بيشتر عرضه نيجريه و با وجود 
پايبندي بالا به توافق اوپك پلاس، افزايش يافت. به گزارش 
ايسنا، طبق نظرسنجي ماهانه رويترز، سازمان كشورهاي 
صادركننده نفت )اوپك( در م��اه فوريه ۲۸.9۷ ميليون 
بشكه در روز نفت توليد كرده است كه 1۵0 هزار بشكه در 
روز در مقايسه با ژانويه افزايش نشان مي دهد. توليد اوپك 
همچنان بيش از ۷00 هزار بشكه در روز نسبت به سپتامبر، 
كمتر است. نيجريه با دزدي نفت و مسائل امنيتي در منطقه 
توليد نفت اين كشور دست به گريبان است كه به توليدش 
ضربه زده است. اين كشور در فوريه نفت بيشتري صادر كرد 
اما همچنان بسيار پايين تر از سهميه تعيين شده از سوي 
اوپك، توليد مي كند. اوپك و متحدانش كه به گروه اوپك 
پلاس معروف هستند، توليدشان را در طول سال ۲0۲۲ 
در واكنش به بهبود تقاضا در دوران پس��اكرونا، افزايش 
دادند. اما در نوامبر كه قيمت ها ضعيف شدند، اين گروه 
بزرگ ترين كاهش توليد از ابتداي دوران پاندمي كوويد 
در سال ۲0۲0 را تصويب كرد. توليدكنندگان اوپك پلاس 
توافق كردند هدف توليد گروهي را دو ميليون بشكه در روز 
كاهش دهند كه سهم اوپك از اين كاهش، 1.۲۷ ميليون 
بشكه در روز است كه توسط 10 عضو مشاركت كننده در 
توافق اوپك پلاس، انجام خواهد شد. هدف توليد مذكور 
براي فوريه، تغييري نداش��ت. با بهبود توليد نيجريه در 
فوريه، نرخ پايبندي اوپك به توافق كاهش توليد اوپك 
پلاس، به 1۶9 درصد در مقايسه با 1۷۲ درصد در ژانويه 
رسيد. توليد اين گروه بسيار پايين تر از نرخ هدف گذاري 
شده بوده زيرا بسياري از توليدكنندگان به خصوص نيجريه 
و آنگولا، ظرفيت توليد كافي براي افزايش مطابق سهميه 
توافق شده، ندارند. طبق يافته هاي نظرسنجي رويترز، 10 
توليدكننده عضو اوپك كه در توافق اوپك پلاس مشاركت 
دارند، حدود ۸۸0 هزار بش��كه در روز كمتر از هدف اين 
گروه نفت توليد كردند. اين كسري در ژانويه حدود 9۲0 
هزار بشكه در روز بود. توليد نيجريه بزرگ ترين افزايش 
را در ميان اعضاي اوپك داشت و 100 هزار بشكه در روز 
در فوريه رشد كرد و توليد اين كش��ور را به 1.۶ ميليون 
بشكه در روز رساند. دومين افزايش بزرگ توليد از سوي 
عراق بود كه دومين توليدكننده بزرگ عضو اوپك است و 
طبق آمار رفينيتيو آيكان و شركت هاي رصدكننده ديگر، 
اين كشور صادرات نفت از جنوب را در فوريه افزايش داد. 
افزايش صادرات از جنوب عراق، كاهش صادرات از شمال 
اين كشور كه از طريق بندر سيهان تركيه انجام مي شود 
را جبران كرد. عربستان سعودي، كويت و امارات متحده 
عربي، نرخ پايبندي بالا به اهداف توليدي كه تحت توافق 
اوپك پلاس دارند را حفظ كردند. در ميان كش��ورهايي 
كه توليد كمتري داشت، آنگولا بزرگ ترين كاهش توليد 
)۸0 هزار بشكه در روز( را داشت. در ميان سه كشور ليبي، 
اي��ران و ونزوئلا كه از مش��اركت در توافق اوپك پلاس 
معاف هستند، ايران صادرات بالاتري در فوريه داشت 
و توليد ونزوئلا اندكي افزايش يافت. توليد ليبي ثابت 
بود. نظرسنجي رويترز با هدف رصد عرضه به بازار انجام 
مي گيرد و بر مبناي آمار كشتيراني است كه توسط منابع 
خارجي، آمار رفينيتيو آيكان، اطلاعات ش��ركت هاي 
رصد كننده نفت كش ها مانند پترولجستيك و اطلاعات 
فراهم شده توسط منابع در شركت هاي نفتي، اوپك و 

شركت هاي مشاوره تهيه مي شود.



شاخص كل بورس تهران در آخرين روز كاري هفته 
روند س��ختي را پشت سر گذاش��ت به نوعي با افت 
حدود 1 درصدي در محدوده يك ميليون و 82 هزار 
واحدي قرار گرفت و نكته مهم اينجاست كه شاخص 
تغيير كانال نداده اس��ت و همچنان در محدوده 1.8 
ميليوني است و اغلب كارشناسان پيش بيني مي كنند 
شاخص تا پايان سال در همين محدوده باقي مي ماند. 
در همين حال شاخص هم وزن و شاخص 30 شركت 

بزرگ نيز روند منفي به خود گرفت.
در آخرين روز كاري هفته مهم ترين شاخص هاي بازار 
سرمايه روند منفي به خود گرفتند و همچنين در نيمه 
معاملات شاخص كل هم وزن وضعيت مثبت داشته 
كه در نيم س��اعت پاياني معاملات با افزايش عرضه 
بيشتر نمادها منفي شدند، در معاملات ديروز 1۴۷ 
نماد مثب��ت، ۶۶ نماد صف خريد، 3۵2 نماد منفي و 

۵3 نماد صف فروش بودند.
ارزش معاملات خرد همچنان بالاي ۹ هزار ميليارد 
تومان ب��وده و از اين بابت نگراني در بازار وجود ندارد 
مگر اينكه در هفته آت��ي با كاهش قابل توجه ارزش 
معاملات خرد مواجه شويم. برآيند ورود و خروج پول 
هوشمند نيز به منفي 1.1۷1 ميليارد تومان رسيد، 
يكي از ليدرهاي بازار سرمايه در معاملات چند هفته 
اخير نماد فولاد است كه با سيگنال ديروز سخنگوي 
وزارت صمت مبني بر عرض��ه ارز به صورت نيمايي 

براي فولادي ها، منفي شد.
يكي ديگر از ليدرهاي بازار سرمايه نمادهاي پالايشي 
هستند كه روز اخير ش��تران در اين گروه در آستانه 
صف فروش قرار داش��ت، در بين نمادهاي شاخص 
ساز اما معدني ها وضعيت بهتري داشته و نماد كچاد 
توانست همچنان پرتقاضا بوده و صف خريد خود را 

حفظ كند.
با وجود اين ش��رايط برآيند معاملات سومين هفته 
اسفند ماه مثبت باشد و برهمين اساس شاخص كل 
هفته گذشته روي عدد يك ميليون و ۶۵۶ بود و اين 
هفته اما شاخص كل در محدوده يك ميليون و 821 
هزار واحدي ايس��تاد و در نهايت رشد ۹.۹ درصدي 

را تجربه كرد.
همچنين ش��اخص هم وزن هفته اخي��ر روي عدد 
۵03 ه��زار و 202 واحدي بود ك��ه اين هفته به رقم 
۵3۷ هزار و 8۷0 واحدي رسيد و در نهايت رشد ۶.8 
درصدي را در كارنامه خود ثبت كرد. در سوي ديگر 

بازار نيز شاخص هم وزن با رسيدن به تراز 23 هزار و ۷ 
واحدي رشد ۷.۷ را تجربه نمود. همچنين ميانگين 
ارزش معاملات بازار سرمايه در سومين هفته نسبت 
به هفته ه��اي اخير افزايش يافت. بر همين اس��اس 
ارزش معاملات روز شنبه برابر با هشت هزار و ۷۹1 
ميليارد تومان، روز يكشنبه 12 هزار و ۹۶8 ميليارد 
تومان، روز دوشنبه 10 هزار و 3۵1 ميليارد تومان، روز 
سه شنبه هشت هزار و 330 ميليارد تومان و در نهايت 

روز چهارشنبه ۹ هزار و 1۴3 ميليارد تومان بود.
در مجموع ارزش معاملات س��ومين هفته اس��فند 
م��اه به ۴۹ هزار و ۵83 ميليارد تومان رس��يد كه در 
نوع خود يك ركوردشكني به حس��اب مي آيد. اين 
ارزش معاملات در مقايس��ه با هفته هاي گذش��ته 
بسيار افزايش يافته اما در آخرين روز كاري اين هفته 
شاهد خروج نقدينگي سنگين بوديم تا بدين واسطه 
تعادلي ميان ورود و خروج پول در بازار ايجاد ش��ود. 
ارزش خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار 
براي چهارمي��ن روز پياپي منفي بود و 8۶0 ميليارد 
تومان پول حقيقي از بورس خارج شد كه نسبت به 
روز گذش��ته افزايش بيش از ۶ برابري -معادل ۵۴۷ 
درصد- داش��ته اس��ت. در معاملات روز چهارشنبه 
بيشترين خروج پول حقيقي به سهام شستا )شركت 
س��رمايه گذاري تأمين اجتماعي( اختصاص داشت 
كه ارزش تغيير مالكيت حقيقي به حقوقي آن 110 

ميليارد تومان بود.  فولاد دومين رتبه خروج را داشت 
و پس از آن، نمادهاي شتران، فملي، شپنا و شبندر 
بيش��ترين خروج پول حقيقي را داشتند. در سوي 
ديگر، رمپنا بيش��ترين ورود پول حقيقي را داش��ت 

و فپنتا، كچاد و حآفرين در رتبه هاي بعدي بودند.

  علت روند صعودي بورس چيست؟
علي سجادي، مديرعامل شركت مشاور سرمايه گذاري 
امين ني��كان آفاق در خص��وص روند اي��ن روزهاي 
بازارس��رمايه به بيداربورس گفت: به صورت تاريخي 
بازارس��رمايه همواره همبستگي كاملا مثبتي با نرخ 
ارز و تورم دارد؛ اما در دو سال اخير به دلايل مختلف و 
ابهاماتي كه بر بازارسرمايه حاكم بود موضوع همبستگي 
به تاخير افتاده و بازارسرمايه نتوانسته هماهنگ با آنها 

حركت كند.
ب��ه عقيده اين كارش��ناس ب��ازار، بورس به واس��طه 
جهش هاي ارزي و تورمي كه در اقتصاد كشور وجود 
دارد، پتانسيل بالايي براي رشد دارد كه تاكنون به دليل 
ناآرامي هاي بين المللي خصوصا در مورد روسيه، رشد 

بورس به تعويق افتاده است.
س��جادي عامل بعدي موثر در نوسانات بازار را متغير 
ترس دانس��ت و گفت: ب��ه دليل اتفاقات س��ال هاي 
گذش��ته در بازار س��رمايه، يك ترس تاريخي در بازار 
وجود دارد كه سبب مي ش��ود عمده فعالان بورسي 

نگاه كوتاه مدت براي سرمايه گذاري در اين بازار داشته 
باشند، اين در حالي اس��ت كه در تمامي كشورهاي 
پيش��رفته بازارس��رمايه به عنوان بازاري بلندمدت 
شناخته مي شود. اما در ايران به واسطه تجربيات تلخ 
گذشته، سرمايه گذاران چه خرد و حتي نهادي نگاهي 
كوتاه مدت به بازار دارند و به محض كسب سود 10 الي 

1۵ درصدي به قصد شناسايي سود، نقد مي شوند.
مديرعامل شركت مشاور سرمايه گذاري امين نيكان 
آفاق ادامه داد: با اين اوصاف نكته مهم اين اس��ت كه 
متغيرهاي تاثيرگذار بر روند ب��ازار به قوت خود باقي 
مانده و عملا در بازه حداقل ميان مدت چشم انداز مثبتي 
در بازار وجود داشته باشد كه بتوان به پشتوانه آن رشد 

مستمر ايجاد شود.
اين كارشناس بازار در خصوص عوامل تاثيرگذار بر بازار 
گفت: غير از بحث هاي تورمي كه مطرح شد مي توان به 
اين مهم اشاره كرد كه بخش مهمي از بازار سرمايه ايران 
كاموديتي محور بوده و اين شركت ها درآمد ارزي دارند 
بنابراين به صورت مس��تقيم از صادرات و فروش هاي 
داخلي حتي با يك تاخير زماني از افزايش نرخ ارز تاثير 
مي گيرند. درواقع مي توان گفت كاموديتي محورها به 
صورت مستقيم از افزايش نرخ ارز منتفع مي شوند و 
باتوجه به درآمدهاي ارزي كه دارند مي توانند به عنوان 

كانديداي اول رشد بازار شناخته شوند.
 اما در حالت كلي در اقتصاد كش��ور ت��ورم داريم كه 
بس��ياري از ش��ركت ها هم از منظ��ر درآمدي تحت 
تاثير اين فاكتور قرار مي گيرند، چراكه ارز جايگزيني 
شركت ها كاملا تحت ش��عاع افزايش ارز قرار خواهد 
گرفت بنابراين اگرچه از فاكتور افزايش نرخ ارز ساير 
ش��ركت ها هم تاثير ميگرند اما كاموديتي محورها از 
جمله شركت هاي فلزي، معدني، پتروشيمي و حتي 

پالايشي ها در جايگاه نخست اين صف قرار دارند.
سجادي در خصوص روند خودرويي اي بازار و احتمال 
ليدري آنها در بازار گف��ت: خودرويي ها تحت تاثير 
ابهامات قرار دارند و هنوز ب��ه صورت كامل موضوع 
عرضه محصولاتشان شفاف نش��ده است، درواقع با 
وجود افزايش قيمت هاي سنگيني كه در بازار وجود 
دارد، بازار هنوز متقاعد نش��ده چه بخش��ي از آن به 
شركت خودروساز ميرس��د. با اين اوصاف مي توان 
گفت خودرويي ها از آن دسته سهم هاي جامانده بازار 
هستند كه قرباني ابهامات سياست گذار شده و از رشد 

اخير بازار بي بهره مانده اند.
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سرمايه گذاري غيرمستقيم بيشتر 
در بورس، بدون پرداخت پول

و اعتبارگيري!
س�نا| صندوق هاي س��رمايه گذاري يكي از راه هاي 
معمول ب��راي ورود به بازار بورس هس��تند اما يكي از 
دلايلي كه اكثر فعالان حرف��ه اي از طريق صندوق ها 
اقدام به سرمايه گذاري نمي كردند و ترجيح مي دادند به 
صورت شخصي خريد و فروش سهام انجام دهند، عدم 
امكان استفاده از اهرم بود.همين موضوع سبب شد كه 
س��ازمان بورس به فكر راه اندازي صندوق هاي اهرمي 
بيفتد تا سرمايه گذاران بتوانند در صندوق هاي سهامي 
نيز از تكنيك  اهرم مالي استفاده كنند كه اين مي تواند 
باعث شود صندوق هاي سرمايه گذاري و سرمايه گذاري 
غيرمس��تقيم رونق پيدا كند. در ادامه به بررسي ابعاد 

مختلف صندوق هاي اهرمي پرداختيم: 

   صندوق سرمايه گذاري اهرمي چيست؟
صندوق هاي س��رمايه گذاري اهرمي از نوع صندوق  
سهامي اس��ت؛ با اين تفاوت كه از دو نوع واحد براي 
دو گروه سرمايه گذار با ريسك پذيري مختلف ايجاد 
مي ش��ود. صندوق هاي س��رمايه گذاري اهرمي به 
افرادي كه قصد دارند با پذيرش ريسك بيشتر وارد 
بازار سهام شوند اين امكان را مي دهد كه با بهره گيري 
از بسياري از مزاياي صندوق هاي سرمايه گذاري اعم از 
مديريت حرفه اي پورتفوي و نقدشوندگي بالا، از ابزار 
اهرم نيز برخوردار شوند. صندوق هاي سرمايه گذاري 
اهرمي دو نوع واحد براي س��رمايه گذاري دارند كه 
براي دو گروه از سرمايه گذاران با دو هدف و رويكرد 
متفاوت اس��ت، يك دس��ته دارندگان واحدهاي 
س��رمايه گذاري عادي كه اش��خاص كم ريس��ك 
محسوب مي شوند و يك دسته دارندگان واحدهاي 

سرمايه گذاري ممتاز كه افراد پر ريسك هستند.
۲- واحدهاي سرمايه گذاري 

صندوق سرمايه گذاري اهرمي؛ عادي و ممتاز
همانط��ور كه گفت��ه ش��د واحده��اي صندوق هاي 
س��رمايه گذاري اهرمي به دو صورت است كه هم براي 
افراد ريسك پذير و هم براي افراد ريسك گريز طراحي 

شده اند.
۲-۱- واحدهاي سرمايه گذاري عادي

واحده��اي س��رمايه گذاري ع��ادي مخص��وص 
س��رمايه گذاراني اس��ت كه قصد پذيرش ريسك بالا 
ندارن��د و انتظار ي��ك بازدهي محدود ام��ا مطمئن را 
دارند. بازدهي واحدهاي سرمايه گذاري عادي صندوق 
س��رمايه گذاري اهرمي عموماً بسته به شرايط متغير 
خواهد بوده اما به طور كلي ميزان بازدهي آن تقريبا در 
حدود بازده با اوراق درآمد ثابت و س��پرده بانكي است. 
واحدهاي سرمايه گذاري عادي به صورت صدور و ابطال 
معامله مي شوند. واحدهاي سرمايه گذاري هر صندوق از 

طريق هاي مختلفي قابل صدور و ابطال است.
۲-۲- واحدهاي سرمايه گذاري ممتاز

در مقابل، واحدهاي سرمايه گذاري ممتاز مناسب افراد 
جس��ور و ريسك پذير است كه قصد اس��تفاده از اهرم 
براي س��رمايه گذاري دارند و انتظ��ار بازدهي بالايي از 
سرمايه گذاري خود دارند. واحدهاي ممتاز به صورت قابل 
معامله در بورس )ETF( هستند و از طريق سامانه هاي 
آنلاين كارگزاري با جست وجوي نماد مورد نظر قابل 
دادوس��تد هس��تند. براي هر صندوق سرمايه گذاري 
اهرمي واحدهاي ممتاز با جست وجوي نماد مربوطه 
قابل خريد و فروش اس��ت. واحدهاي سرمايه گذاري 
ممتاز خود به دو نوع واحدهاي س��رمايه گذاري ممتاز 
نوع اول و ممتاز نوع دوم تقس��يم مي شوند. واحدهاي 
سرمايه گذاري ممتاز نوع اول: به واحدهاي سرمايه گذاري 
ممتازي گفته مي شود كه در اختيار موسسان صندوق 
اس��ت و حق رأي دارند. نقل و انتقال واحدهاي ممتاز 
خاص تحت شرايط و ضوابط خاصي صورت مي گيرد. 
واحدهاي سرمايه گذاري ممتاز نوع دوم: به واحدهاي 
سرمايه گذاري ممتازي گفته مي شود كه در دست عموم 
سرمايه گذاران است و در تابلو معاملات خريد و فروش 
مي شود. سرمايه گذاران براي خريد اين واحدها نيازمند 

اخذ كد بورسي هستند.
۳- روش فعاليت صندوق سرمايه گذاري اهرمي

صندوق هاي س��رمايه گذاري اهرمي از نوع سهامي 
هس��تند يعني مدير صندوق محدوديتي در خريد 
س��هام ندارد بنابراي��ن ارزش دارايي ه��اي صندوق 
به فراخ��ور تغييرات قيم��ت س��هام مي تواند دچار 
نوسانات نامحدودي شود اما گروه دارندگان واحدهاي 
سرمايه گذاري ممتاز متضمن تحقق حداقل بازدهي 
براي گروه دارندگان واحدهاي سرمايه گذاري خواهند 
بود. بنابراين دارندگان واحدهاي سرمايه گذاري عادي 
چندان نگراني از تحقق بازدهي خود ندارند و به نوعي 
گويا در صندوق هاي با درآمد ثابت س��رمايه گذاري 
كرده اند، حتي متحمل ريسك كمتري نيز خواهند 
شد. اما دارندگان واحدهاي سرمايه گذاري ممتاز در 
ازاي پذيرش چنين ريسك و تعهدي چنانچه بازدهي 
صندوق بيش از س��قف بازدهي تعيين ش��ده براي 
دارندگان واحدهاي عادي باشد، علاوه بر سودي كه به 
سرمايه خودشان تعلق مي گيرد، مازاد سود دارندگان 

واحدهاي عادي را هم به دست خواهندآورد.
۳-۱- سود و زيان صندوق سرمايه گذاري اهرمي: 
 NAV با توجه به نوع دارندگان واحدهاي صندوق، دو
يا ارزش خالص دارايي هر واحد در اين صندوق به طور 
روزانه محاس��به مي ش��ود كه به طور مجزا مربوط به 
دارندگان واحدهاي س��رمايه گذاري ع��ادي و ممتاز 

خواهد بود.
4- مقايس�ه واحده�اي س�رمايه گذاري بدون 
ريسك و پرريسك صندوق سرمايه گذاري اهرمي

همانطور ك��ه تاكنون متوج��ه ش��ده ايد، واحدهاي 
سرمايه گذاري عادي صندوق هاي سرمايه گذاري اهرمي 
كه از نوع صدور و ابطالي هس��تند را مي توان به عنوان 
واحدهاي با درآمد ثابت به حس��اب آورد. اين واحدها 
مناسب افراد ريس��ك گريز است كه ترجيح مي دهند 
كف و سقف بازدهي مشخصي داشته  باشند. بنابراين در 
صورتي كه سرمايه گذار قصد دريافت سود بدون ريسك 

و مشخصي دارد اين واحدها بسيار مناسب هستند.

نيمه دوم اسفند متعادل
همراه با فشار عرضه

بورس ني�وز| س��يد علي اصغر خبي��ري، رييس 
هيات مدي��ره كارگ��زاري ايس��اتيس پوي��ا مطرح 
كرد: بازار س��رمايه در بره هاي از زم��ان قرار دارد كه 
غيرقابل پيش بيني بوده، دليل آن را مي توان اين طور 
استنباط كرد كه بورس هم از جانب بازار هاي موازي 
تحت فش��ار قرار دارد و هم اينكه التهابات منطقه رو 
به تشديد اس��ت؛ بنابراين وضعيت طوري است كه 
فعالين دس��ت به ماشه هس��تند، يعني تصميمات 
در لحظه قابليت تغيير دارند. البته به نظر مي رس��د 
اس��فند زماني اس��ت كه ترند بازار را مثبت مي كند 
به دليل اينكه بازار هاي موازي رش��د كرده اند، ولي 
بورس در وضعيت خود فريز ش��ده بود پس مي توان 
اميدوار بود كه ش��اخص يك ميلي��ون و 800 هزار 
واحدي يا حتي بيش��تر را تا انتهاي س��ال مشاهده 
كنيم. رشدي شدن بازار در نيمه دوم اسفند ارتباط 
مستقيم با ورود پول اش��خاص حقيقي دارد، )سال 
مالي بس��ياري از كارگزاري ها 2۹ اس��فند است به 
همين دليل به دنبال راه كاري براي تسويه اعتبارات 
هستند يا اگر تسويه نكنند سطح آن را كاهش دهند 
تا تأمين س��رمايه ها صورت مالي تميزت��ري را ارايه 
كنند.( بنابراين نيمه دوم اسفند بازار متعادل همراه 
با فشار عرضه به كار خود ادامه مي دهد. وي ادامه داد: 
عرضه هاي ناشي از مس��ائل دستوري، حال بخشي 
دستوري براي شناسايي سود اشخاص حقوقي و براي 
اشخاص حقيقي جهت تسويه اعتبارات اخذشده از 
كارگزاري هاس��ت. نبايد از اين موضوع غافل شد كه 
هم��واره مطابق تجربيات قبل در نيمه دوم اس��فند 
فشار عرضه بيش��تر بوده اس��ت، جز 1-2 سال هم 
مسائلي در بازار هاي موازي پيش بيني شده بود و پول 
حقيقي بسياري وارد بازار سرمايه شد كه افت آن را 
تجربه نكنيم. درنتيجه بورس به صورت نامحسوس 
در نيمه دوم اسفند رش��دي خيلي كمتري از نيمه 
اول آن خواهد داش��ت. اين فعال بازار سرمايه اظهار 
داش��ت: ۴ تا ۶ بازار ارزي در كشور وجود دارد چراكه 
قبل تر ارز نيما وجود داشت نيمايي 2 هم ايجاد شد. 
تعدد بازار هاي ارزي نمايانگر وجود نرخ هاي متفاوت 
ارز در كشور است، اين دست موضوعات به جز ايجاد 
رانت هيچ تأثير ديگري نخواهد داشت. معتقدم كه 
اين اقدام فعاليت مثبتي نيس��ت مگر اينكه ۵ بازار 
ارزي قبلي تعليق شوند، با تعليق نشدن ديگر بازار ها 
افزودن مكانيس��م جديد كه منجر به تشدد نرخ در 
كشور ش��ود هيچ دستاوردي جز سردرگمي فعالان 
اقتصادي و صنعتي نخواهد داشت. همچنين نبايد 
شرايطي فراهم شود كه دستي در جيب سهامداران 
برود با اين دستورات ارزي و اعمال نظر در نحوه عرضه 
آن عملًا قدرت سهامدار خرد كاهش پيدا مي كند. با 
دس��تورعرضه ارز در بازار هاي ارزي و كشف قيمت 
كه استاندارد نيست و دستوري بوده به نوعي قيمت 
سهم دستوري مي شود بنابراين تشكيل مركز مبادله 
ارز و طلا را در جهت تأثير مثبت براي بازار ارز چندان 
مناسب نمي دانم. وي افزود: بي شك اين موضوع ادامه 
راه هم��ان دلار ۴200 توماني اس��ت و اگر روزي ارز 
جهانگيري را عنوان مي كردند در آينده ارز فرزين هم 
خواهند گفت البته كه اين موضوع به 2 سال زمان نياز 
دارد، بايد تأكيد كرد كه اين نظر با بررسي پارامتر هاي 
تأثيرگذار عنوان مي شود و نظريه شخصي است. هيچ 
كجاي دنيا ديده نش��ده است كه كشوري با چندين 
نرخ ارز اداره شود و نمي توان نمونه موفقي براي چند 
نرخي ارز ارايه كرد. خبيري در پايان گفت: براي كنترل 
نرخ ارز ابتدا بايد كنترل تقاضاي ارز در سطح كشور 
صورت گيرد، از طرفي ديگر باي��د عرضه را افزايش 
داد تا اين دو مقوله به تعادلي برسند. برخي به دليل 
نا اطميناني و ناامني اقتصادي ارز مي خرند و ذخيره 
مي كنند كه اگر تعادل اقتصادي رخ ندهد اين مبالغ 
پارك ش��ده به چرخه خواهد افتاد. پيش بيني هاي 
بس��ياري وجود دارد، ولي 20 ميليارد دلار تنها ارز 
پارك شده درجا هاي مختلف بوده كه براي كشوري 
با ۵0 ميليارد دلار صادرات عدد بزرگي است. امنيت 
اقتصادي تنها با خروج پارامتر هاي كلان اقتصادي 
از دستوري بودن است و بايد آن را به مكانيسم هاي 
مديريت شده بازار بسپارند. بايد گفت بخش عمده 
ريالي كه به ارز تبديل مي شود در حال خروج از كشور 
است، اين خروج پول بسيار براي كشور مضر است.

قيمت گذاري دستوري سبب توزيع 
رانت و ورشكستگي توليد مي شود

ايرنا| مس��لم صالحي با بيان اينكه باز هم ش��اهد 
التهاب ارزي و اع��لام برخي ديدگاه ها در خصوص 
قيمت گذاري دس��توري به ش��يوه هاي مختلفي 
هس��تيم، افزود: عده اي عنوان مي كنند كه بايد به 
صنايع پايين دس��تي محصول را ارزان بفروشيم و 
كاري به تحولات بازارها نداشته باشيم اما مگر همين 
ديدگاه در دولت قبل تجربه نش��د كه بار ديگر اين 
نگاه ها مطرح مي ش��ود؟ وي افزود: يكي از مواردي 
كه متاسفانه باعث مشكل در سيستم توليد و عرضه 
صنايع مادر شده است، بحث دستوري كردن قيمت 
كالاها در دولت قبل بود، اين رويه شايد در بره هاي 
كوتاه و خيلي مقطعي رضايت مندي مصرف كننده 
نهايي را داشته باش��د، اما آن چيزي كه به واقعيت 
تبديل مي شود، ورشكستگي توليدكنندگان است. 
صالحي بيان داشت: قيمت دس��توري باعث رانت 
خواهد ش��د و در دولت قبل اي��ن اتفاق افتاد، هنوز 
پرونده هايي در اين زمينه در جريان اس��ت، يعني 
هر جا به نيت ارزاني در بازار دستوري عمل كرديم 
جز فس��اد و رانت چيزي در بر نداش��ته است. عضو 
كميسيون اقتصادي مجلس اظهار داشت: با توجه به 
اهداف و برنامه ريزي ها و تجربه هاي گذشته، بهترين 
مسير براي كمك به مصرف كننده و توليدكننده، 
رشد عرضه كالاها در بورس كالا است و هر چقدر كه 
بتوانيم كالاهاي توليدي را در بورس كالا عرضه كنيم 

به ثبات و امنيت اقتصادي كشور كمك كرده ايم.

»تعادل«بررسيميكند

جدال بازار با ورود و خروج پول

صعود بورس نگران كننده است؟
رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار ضمن تش��ريح 
دلايل صعود بازار سرمايه، بر اين نكته تاكيد كرد كه 
صعود اين بازار نگران كننده نيس��ت و تمهيدات لازم 
براي حمايت از س��رمايه گذاران خرد ب��ه كار گرفته 
شده است. مجيد عشقي با تاكيد بر اينكه تجربه نشان 
داده اس��ت كه بازار س��رمايه معمولا با يك فاصله اي 
به برخي متغيرهاي بنيادي واكنش نش��ان مي دهد، 
درمورد دليل صعود بازار س��رمايه در روزهاي اخير به 
ايس��نا توضيح داد: افزايش نرخ ارز كه باعث افزايش 
ف��روش صادراتي ش��ركت ها و درامدهاي ناش��ي از 
صادرات شركت ها شده است، با يك فاصله اي در بازار 
سرمايه اثر گذاشته و صعود اين روزهاي بازار طبيعي 
اس��ت. ضمن اينكه در سال هاي گذشته ارزش سهام 
شركت ها به دلايل مختلف و علي رغم اينكه درآمدها و 
طرح هاي توسعه شركت ها مطلوب بوده رشد چنداني 
نداشته است. وي ادامه داد: البته بخشي از دلايل رشد 
نكردن س��هام ش��ركت ها به وضعيت اقتصاد جهاني 
برمي گردد كه تلاطم هاي زيادي داش��ت. مخصوصا 
در يك سال گذشته كه حمله روسيه به اوكراين بازار 
مواد خام و كالاهاي اساس��ي را به شدت دچار نوسان 
كرد. به طوري كه هم رش��دهاي زيادي داشتيم و هم 
كاهش هاي عجيب و غريب كه اي��ن اتفاقات به انواع 
مختلف روي بازار سرمايه تاثيرگذار بود. رييس سازمان 
بورس و اوراق بهادار به اين س��وال كه راه اندازي مركز 
مبادله ارز چقدر در صعود بازار س��رمايه تاثير داشت، 
پاس��خ داد: راه اندازي مركز مبادله باعث ش��ده است 
شركت ها ارز خود را در اين سامانه عرضه كنند و قيمت 
بر اساس عرضه و تقاضا تعيين شود. اين موضوع تاثير 
زيادي روي درآمد ش��ركت ها خواهد داشت. درحال 
حاضر P/E بازار تقريبا عدد متعادلي اس��ت. P/E بازار 
در س��ال 13۹۹ نزديك به ۴0 شده بود كه عدد قابل 
اتكايي نبود، بايد سودها طوري افزايش پيدا مي كرد 
كه اين عدد به عدد تاريخي خود نزديك مي شد كه در 
كوتاه مدت اين اتفاق رخ نداد و ش��اهد ريزش قيمت 
س��هم بوديم. درحال حاضر P/E بازار متعادل تر شده 
اس��ت. با افزايش��ي كه در نرخ فروش ارز شركت هاي 

صادراتي رخ داده صعود بازار منطقي است.

   صعود بازار نگران كننده نيست
عش��قي با تاكيد بر اينكه درمورد صعود بازار نگراني 
وجود ن��دارد، به اين س��وال كه س��ازمان بورس چه 
تمهيداتي را براي جلوگيري از تكرار اتفاقي كه سال 
13۹۹ رخ داد به كار گرفته است، پاسخ داد: برنامه هايي 
وجود دارد مبني بر اينكه سهامداران با آگاهي نسبت به 
خريد سهام اقدام كنند. همچنين روي ارايه ابزارهاي 
لازم تمرك��ز كرده ايم. از جمله اينك��ه صندوق هاي 
س��رمايه گذاري متنوع در اختيار س��هام داران قرار 
بگيرد و سهام داران بتوانند صندوق هايي را هماهنگ 
با ذائقه س��رمايه گذاري خود انتخ��اب كنند. يكي از 
موارد مهم اين اس��ت كه بتوانيم فرهنگ سهامداري 
غيرمستقيم را ترويج كنيم. سرمايه گذاري مستقيم 

مخاطرات خ��اص خ��ود را دارد. وي ادامه داد: عمده 
افرادي كه براي نخس��تين مرتبه وارد بازار مي شوند، 
سراغ سهم هايي مي روند كه شرايط بنيادي درستي 
ندارند؛ يا اينكه افراد تك سهم مي شوند و طبيعي است 
كه ريسك اين اتفاق بالا اس��ت. در اين راستا درحال 
معرفي صندوق هاي متنوع هس��تيم. در يك س��ال 
گذشته پنج صندوق جديد به سهامداران معرفي شده 
است. از طرف ديگر هم بازارگردان ها از حدود دو سال 
قبل س��هم هايي خريداري كردند كه اگر تقاضا باشد 
مي توانند عرضه كنند. از س��مت عرضه بازار نگراني 
نداريم. هرچند زماني كه س��هم ها ارزنده مي ش��ود 
بازارگردان ه��ا هم تمايلي به ف��روش ندارند. رييس 
سازمان بورس و اوراق بهادار با تاكيد بر اينكه در زمان 
صعود بازار بعضا مردم به صورت هيجاني اقدام به خريد 
سهام مي كنند، اظهار كرد: اتفاقي كه در سال 13۹۹ 
رخ داد، در 20 س��ال گذشته چهار مرتبه رخ داده بود 
كه قيمت ها رشد عجيبي داشتند و در سه سال بعد از 
آن شاهد ركود در بازار بوديم، يكي از دلايل اصلي رفتار 
هيجاني مردم بود. يكي از مشكلات نيز بازار پايه است. 
عشقي با بيان اينكه شركت هاي موجود در بازار پايه 
پذيرش نشده اند، عنوان كرد: شركت هاي موجود در 
بازار پايه اخراجي هستند اما چون سهامي عام هستند 
بايد بازاري داش��ته باش��ند كه در آن معامله شوند. 
سهام دار بيانيه هاي ريس��ك را امضا مي كند اما باز 
هم دقت نمي كند اين بازار ريسك دارد. بايد به اين 
نكته توجه كرد كه عوامل بنيادي موثر در شركت ها 
درحال تغيير هستند. وي با اشاره به گستردگي در 
صندوق هاي س��رمايه گذاري، گفت: در يك س��ال 
گذشته نزديك به 100 مجوز صندوق جديد داده و 
102 صندوق جديد هم راه اندازي شده است. مجوز 
پنج نوع صندوق جديد شامل اهرمي، تضمين اصل 
سرمايه، مختص اوراق دولتي، املاك و مستغلات 
و صندوق س��رمايه گذاري بخشي صادر شده است. 
درواقع در بازار طيف گسترده اي از صندوق ها وجود 
دارد كه نياز سرمايه گذاري افراد با ذائقه هاي ريسك 

متفاوت را كاملا پوشش مي دهد.

   واريز ۵۰ درصد از تعهدات صندوق
 توسعه ملي به صندوق تثبيت بازار سرمايه

رييس س��ازمان ب��ورس در واكنش ب��ه صحبت هاي 
مطرح شده مبني بر ضعيف بودن فعاليت بازارگردان ها 
در روزهاي پرنوس��ان بازار س��هام اعلام كرد: آمارهاي 
موجود در اختيار سازمان بورس، نشان دهنده حمايت 
درس��ت بازارگردان ها از معاملات بازار است. وي ادامه 
داد: صندوق هاي تثبيت و توس��عه بازار سرمايه و نيز 
صندوق هاي بازارگرداني در بازار حضور دارند و از ابتداي 
سال بالغ بر 30 هزار ميليارد تومان منابع از طريق اين 
صندوق ها به بازار تزريق شد. عشقي تاكيد كرد: اين رقم، 
خالص خريد و فروش آنها بوده است اما مبلغ خريد آنها 
بيشتر بود و اين صندوق ها طبق تعهداتي كه نسبت به 
سهام دارند در حال انجام وظايف خود هستند. همچنين 
در صورت اثبات تخلف صندوق ها، موضوع اثبات شده 
در كميته تخلفات رسيدگي خواهد شد. رييس سازمان 
بورس و اوراق بهادار به اصلاح فعاليت هاي بازارگرداني 
تاكيد كرد و گفت: يك دستوري در هيات مديره سازمان 
بورس وجود دارد كه در حال بررسي آن هستيم؛ بر اين 
اس��اس بايد نحوه بازارگرداني و فعاليت صندوق هاي 
بازارگرداني مورد اصلاح قرار بگيرد. وي خاطرنش��ان 
كرد: همچنين بايد س��هامي كه قرار است بازارگرداني 
شوند اصلاحاتي را داشته باشند. اين مسائل در دستور 
كار هيات مديره س��ازمان بورس اس��ت كه اميدواريم 
سال آينده در اين زمينه فعاليت بيشتري داشته باشيم.

عشقي در ادامه درباره واريزي هاي صندوق توسعه ملي 
به صندوق تثبيت بازار س��رمايه گفت: طبق مصوبات 
موجود قرار بر اين بود تا صندوق توس��عه ملي منابعي 
را وارد صندوق تثبيت ب��ازار كند؛ طبق پيگيري هاي 
انجام ش��ده بخش��ي از اين منابع معادل ۵0 درصد از 
كل واريزي ها، وارد صندوق تثبيت شده است كه اين 
پيگيري ها ادامه دار خواهد بود. رييس سازمان بورس و 
اوراق بهادار با بيان اينكه طبق توافقات انجام شده قرار 
بر اين بود تا اين واريزي ها به صورت ماهيانه ادامه داشته 
باشد، تاكيد كرد: با توجه به شرايط بازار و مديريتي كه 
در صندوق توسعه و تثبيت انجام شد، در اين صندوق ها 

كسري براي حمايت از بازار نداشتيم و منابع كافي وجود 
داشت كه با مديريت انجام شده، ماموريت هاي خود را 
انجام داد. وي ادام��ه داد: اگر منابع به موقع از صندوق 
توس��عه ملي به صندوق تثبيت واريز مي ش��د، شاهد 
عملكرد بهتري از حمايت صندوق ها نسبت به بازار سهام 
بوديم. در مجموع بايد پيگيري كنيم كه منابع مصوب 
شده به صندوق تثبيت واريز شود تا طي روزهاي آينده 

در صورت نياز به بازار كمك كند.

    سيگنال دهي اشتباه، مانع رشد چند برابري 
دانش بنيان ها

عش��قي در حاش��يه بازديد از گروه مپن��ا اظهار كرد: 
پيشرفت صنعت به ويژه صنايع دانش بنيان فخرآفرين 
است؛ اما متاسفانه مناس��بات و سياست هاي اشتباه 
در ح��وزه مص��رف و س��رمايه گذاري باع��ث ش��ده 
كه دس��تاوردهاي آنها ديده نش��ود. وي اف��زود: اگر 
دانش بنيان ها با چالش مواجه نبودند و سيگنال هاي 
كاملًا اش��تباهي به اين صنعت داده نمي شد، سرعت 
رشد صنايعي همچون مپنا، چندين برابر افزايش پيدا 
مي كرد. رييس سازمان بورس گفت: امروز ارزش مپنا 
ش��ايد به 1.۵ ميليارد دلار نرس��د؛ اما دانش انباشته، 
توان توليد و حتي دارايي هاي مادي اين ش��ركت در 
كش��ورهاي دنيا ده ها برابر اين مقدار ارزشمند است. 
وي بي��ان كرد: در گروه مپنا بي��ش از ۵0 ميليون نفر 
سهامدار مستقيم و عدالت وجود دارد و به نوعي تمام 
جامعه كه مشمول دولت، مردم مي شود و همچنين 
كش��ورهاي همس��ايه، ذي نفع اين صنعت هستند. 
بنگاه هاي اقتص��ادي نبايد بابت فعاليت��ي كه ثمره 
درآمدي ندارد، هزينه هاي تحميلي و س��نگيني را تا 
زمين گير شدن صنعت، بر دوش بكشند. رييس سازمان 
بورس و اوراق بهادار تاكيد كرد: انباش��ت مطالبات از 
بخش هاي عمومي و دولتي در درجه نخست، وظيفه 
هيات مديره و سهامدار عمده است و پس از آن سازمان 
بورس نيز اين اهم را دنبال خواهد كرد تا مناس��بات 
ذي نفعان پايمال نشود. وي مطرح كرد: رشدهايي كه 
در برنامه هاي توسعه كشور پيش بيني شده، با اتكا به 
توان توليدي برق و ساير تكنولوژي هاي شركت هاي 
مشابه مپنا است. اميدواريم با سياست گذاري صحيح 
به خصوص در حوزه انرژي، آرمان رش��د اقتصادي و 
افزايش توليد محقق شود رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار افزود: نفس و غايت بازديد از صنايع نيز شناسايي 
پتانسيل هاي توليدي كشور است و اميدواريم با منتقل 
كردن مشاهدات واقعيات، تصميم گيري هاي صحيح 
و دقيق تري اخذ بشود. عشقي گفت: با تاكيد بر اينكه 
علاوه بر پيگيري مطالبات صنايع، موضوع اقتصادي 
كردن دانش هاي پيشرفته )High-tech( از ديگر 
اولويت هايمان اس��ت، گفت: تجمع نيروهايي كه به 
معناي واقعي كلمه »نخبه« هستند و تمركز بر دانش 
به معناي واقعي »بوم��ي« و در وراي مرزهاي دانش 
موجب توسعه بازار گروه مپنا در كشورهاي همسايه و 

حتي كشورهاي پيشرفته شده است.



مجيد اعزازي|
تصوير رسمي از وضعيت قيمت مسكن و نسبت آن 
در هزينه زندگي خانوار در مناطق شهري و روستايي 
منتشر شد. براساس اين تصوير، قيمت مسكن طي 
ده��ه 1390 بيش از 1049 درصد جهش داش��ته 
اس��ت. اجاره بها نيز بي��ش از 1024 درصد جهش 
را طي س��ال هاي 1391 تا پايان 1400 ثبت كرده 
است. پيش از اين، اقتصاددانان به واسطه افت شديد 
ش��اخص هاي كلان اقتصاد ايران از جمله تشكيل 
س��رمايه طي سال هاي مورد اش��اره، دهه 1390 را 
»دهه از دس��ت رفته« نامگذاري كرده بودند. حالا 
زواياي تازه اي از افول اقتصاد تحريم زده و تورم زده 
ايران طي آخرين دهه قرن چهاردهم خورش��يدي 
از س��وي يكي از مراجع رس��مي آمار كشور منتشر 

شده است.
مركز آمار ايران ديروز » نشريه شاخص هاي عدالت 
اجتماع��ي در هش��ت بع��د اقتص��ادي، اجتماعي، 
فرهنگي، آموزشي، سلامت، زيرساختي، جنسيتي 
و عدالت بين نسلي« را منتشر كرد. در بخشي از اين 
نشريه، روند قيمت مسكن و نسبت آن با هزينه هاي 

خانوار نيز بررسي شده است.
بررس��ي »تعادل« از يافته هاي گ��زارش مركز آمار 
ايران حاكي از اين اس��ت كه در دهه 1390 – طي 
سال هاي 1391 تا پايان سال 1400- هزينه مسكن 
در س��بد هزينه خانوار شهري و روس��تايي همواره 
روندي صعودي داشته اس��ت. اما نكته قابل توجه، 
صعود نجومي قيمت مس��كن و البته اجاره بها طي 
سال هاي مورد بررسي است كه موتور اصلي افزايش 
س��هم هزينه مس��كن در س��بد هزينه هاي خانوار 

محسوب مي شده است.

   جهش 1049 درصد قيمت مسكن
بر اساس اين گزارش، متوس��ط قيمت فروش يك 
متر مربع زيربناي مسكوني در شهر تهران در سال 
1391 بال��غ بر 2 ميليون و 994 ه��زار تومان بوده 
اس��ت. اين ش��اخص با بيش از 1049 درصد رشد 
در س��ال 1400 به 34 ميليون و 402 هزار تومان 
رسيده است. در مناطق ش��هري كشور نيز قيمت 
فروش يك متر مربع زيربناي مس��كوني در س��ال 
1391 بال��غ بر يك ميلي��ون و 50 هزار تومان بوده 
اس��ت كه با 1024.57 درصد رشد در سال 1400 
به 11 ميليون و 808 هزار تومان جهش كرده است.

   رشد 540 درصدي اجاره بها در يك دهه
اين گزارش همچني��ن حاكي اس��ت، مبلغ اجاره 
ماهانه به علاوه س��ه درصد وديع��ه پرداختي براي 
اجاره يك متر مربع زيربناي مسكوني در شهر تهران 
طي سال 1391 بالغ بر 13 هزار و 888 تومان بوده 
اس��ت كه با رشد 540.98 درصدي در سال 1400 

به 89 هزار و 20 تومان رسيده است.
همين شاخص طي سال 1391 در مناطق شهري 
كشور 4 هزار و 928 تومان گزارش شده است كه با 
رشد 540.56 درصدي در سال گذشته به 31 هزار 

و 567 تومان بالغ شده است. 
بر اساس اين گزارش، نسبت متوسط قيمت يك متر 
مربع زيربناي مسكوني در نقاط شهري به متوسط 
درآمد خانوار شهري، در س��ال 1391 بالغ بر 6.3 
درصد گزارش شده است. اين شاخص در يك روند 
صعودي 10 ساله، در سال گذشته به 10.1 درصد 

رسيده اس��ت. از آنجا كه يك واحد مسكوني حدود 
75 مت��ر مربع يا حتي بيش��تر اس��ت. از اين رو، در 
صورت محاسبه نسبت متوس��ط قيمت يك واحد 
مسكوني به متوسط درآمد خانوار شهري با وضعيت 

بغرنجي مواجه خواهيم شد.
اين گزارش همچنين حاكي است، در طي سال هاي 
1391 تا 1400، هزينه مس��كن خانوار در مناطق 
شهري و روستايي كشور با نوسان همراه بوده است 
به گونه اي كه در سال 1400، هزينه مسكن خانوار 
در مناطق شهري و روستايي كشور به ترتيب 35.96 
و 18.54 درصد بوده اس��ت. اين در حالي است كه 
اين نسبت در مناطق ش��هري و روستايي در سال 
1391 ب��ه ترتيب 32.94 درص��د و 15.94 درصد 

گزارش شده است.

   نقش بانك ها در رشد قيمت مسكن
در ش��رايطي كه اقتصاددانان جري��ان اصلي، تورم 
را پديده اي پولي مي دادن��د و جهش هاي مكرر در 
قيمت كالاها را در افزايش پايه پولي، رش��د حجم 
نقدينگ��ي و همچني��ن تغيير تركي��ب نقدينگي 
جست وجو مي كنند و بر همين سياق رشد جهش 
وار قيمت مس��كن طي دهه ها و به ويژه س��ال هاي 
اخير را ب��ه افزاي��ش نقدينگي نس��بت مي دهند، 
برخي اقتصاددان��ان نهادگرا، نقش بن��گاه داري و 
فعاليت هاي اقتص��ادي بانك ها و به ويژه بانك هاي 
خصوصي را ب��راي اقتصاد ايران مضر دانس��ته و از 
جمله جهش قيمت مس��كن را به س��رمايه گذاري 
بانك ها و موسس��ات اعتباري در زمين و مستغلات 
ارتباط مي دهند. در همين چهارچوب، به باور كمال 
اطه��اري، در حالت طبيعي وقت��ي قيمت دلار بالا 
مي رود قيمت مس��كن كاهش مي يابد چون ارزش 
آن بر اس��اس ارز داخلي اس��ت. اما در تهران برخي 
بانك ه��ا و موسس��ه هاي اقتصادي ك��ه در املاك 
و مس��تغلات س��رمايه گذاري كرده اند با معاملات 

صوري قيمت آپارتم��ان را بالا مي برن��د. اطهاري 
در گفت وگ��و با ايس��نا اظهار كرد: اين موسس��ات 
براي املاك نوس��از خود در شمال تهران نرخ هاي 
نجومي 300 ميليون تومان در هر متر مربع تعيين 
مي كنند؛ در حالي كه متوسط قيمت همان منطقه 
متري 111 ميلي��ون و ميانگين تهران 55 ميليون 
تومان است. نوسانات قيمت در بازار مسكن از مسائل 
مربوط به اقتصاد كلان نشأت مي گيرد. بنابراين در 
درون بخش مس��كن نمي توان راهكاري براي حل 
مساله ارايه داد؛ مديريت شهري هم با تغيير قوانين 
و تراكم فروشي به شهري شدن سرمايه روي آورده 

كه آن هم ايجاد رانت است.

   ۸0  درصد سرمايه برخي بانك ها در مسكن 
وي افزود: بازار مس��كن در ايران با معاملات صوري 
به بيماري هلندي مبتلا ش��ده و اين بخش نامولد 
دائما رشد مي كند. برخي موسسات مالي و بانك ها 
50 درصد سرمايه ش��ان را به املاك و مس��تغلات 
اختصاص داده اند. يكي از بانك ها 80 درصد سرمايه 
خود را به بخش املاك آورده اس��ت. اينها به شكل 
صوري قيمت مس��كن را بالا مي برند؛ در حالي كه 

معاملات مصرفي و واقعي پايين آمده است.
اين اقتصاددان و پژوهش��گر توس��عه با بيان اينكه 
بعض��ي موسس��ه ها و بانك ها از طري��ق معاملات 
صوري و افزايش قيمت املاك خود، شبه پول ايجاد 
مي كنند گفت: به اين ترتيب نقدينگي با ش��به پول 
بالا م��ي رود و منجر به رش��د قيم��ت در بازارهاي 
موازي مي شود. بايد در تدوين برنامه هفتم توسعه، 

اصلاحات ساختاري در بخش مسكن ايجاد شود.
اطه��اري تاكيد كرد: ش��ايد تا قب��ل از اينكه دچار 
شرايط موجود شويم مي شد بازار مسكن را به نوعي 
كنترل ك��رد. مثلا در برنامه چهارم توس��عه، طرح 
جامع مس��كن را اجرا مي كرديم. اما سياست ها بر 
اين مبنا قرار گرفت كه بخش مسكن، موتور توسعه 

اس��ت؛ در حالي ك��ه امروزه جهاني ش��دن دانش، 
موتور توسعه است. اين كارشناس اقتصادي با بيان 
اينكه مناطق آزاد ب��ه محلي براي معاملات ملك و 
واردات خودرو تبديل شده اند گفت: برخي مناطق 
آزاد به جاي اينكه س��رمايه جذب كنند و تحقيق و 
توس��عه انجام دهند به خريد و فروش املاك روي 
آورده اند و توزيع رانت مي كنند. بخشي از نيروي كار 
تحصيل كرده مي تواند در مناطق آزاد فعاليت كند 
اما اين مناطق بستر اشتغال آنها را ايجاد نمي كند.

   بانك ها نگذاشتند!
وي در اثبات ادعاي معاملات صوري مسكن توسط 
برخي دستگاه ها گفت: رابطه دلار با قيمت مسكن را 
ببينيد. در يك اقتصاد متعارف وقتي قيمت دلار بالا 
برود قيمت مسكن كاهش مي يابد چون ارزش آن بر 
اساس ارز داخلي است. اما با معاملات صوري قيمت 
مس��كن را بالا مي برند. براي املاك نوساز خود در 
شمال تهران نرخ هاي نجومي 300 ميليون تومان در 
هر متر مربع تعيين مي كنند؛ در حالي كه متوسط 
قيمت منطقه ي��ك متري 111 ميلي��ون تومان و 
متوسط شهر تهران متري 55 ميليون تومان است.

اين اقتصاددان و پژوهشگر توسعه تاكيد كرد: افراد 
و موسساتي كه در املاك و مستغلات شمال و غرب 
تهران سرمايه گذاري كرده اند جلوي اعمال ماليات 
بر خانه ه��اي خالي را گرفتند و ديديم كه اين طرح 
به جايي نرسيد. مطمئنا ماليات خانه هاي لوكس را 
هم با چالش مواجه خواهند كرد. به گفته اطهاري، 
حدود 60 درصد معاملات در واحدهاي مسكوني با 
سن بناي بيش از 10 سال انجام مي شود. پس سوال 
اين است كه قيمت مس��كن براي چه در خانه هاي 
نوس��از بالا مي رود، آن هم وقت��ي متقاضي واقعي 
قدرت خريد ندارد؟ متقاض��ي مصرفي كه در بازار 
مس��كن حضور ندارد اما مي بيني��م كه قيمت ها به 

شكل اسمي و صوري بالا مي رود.
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۲ شرط شهرداري
براي ورود به پروژه هاي مشاركتي

معاون مالي شهرداري تهران از آسيب شناسي پروژه هاي 
مشاركتي شهرداري تهران خبر داد و گفت: شهر بدون 
مشاركت اداره نمي شود و تنها راه مشاركت، كنترل 2 
شرط انعقاد قرارداد حقوقي درست و احراز صلاحيت 
شريك اس��ت. لطف الله فروزنده در گفت وگو با ايسنا، 
درباره وضعيت سازمان سرمايه گذاري شهرداري تهران 
كه بنا به گفته نايب رييس شوراي شهر تهران تنها يك 
پروژه مشاركتي از سوي اين سازمان به سرانجام رسيده 
است، گفت: بررسي ها نشان داده كه 50 پروژه مشاركتي 
اجرا شده اس��ت كه 12 طرح كلان اس��ت و مابقي در 
سطح مناطق است كه تيمي براي بررسي ابعاد حقوقي 
و اقتصادي 12 پروژه كلان انتخاب كرديم. وي با بيان 
اينكه بسياري از اين پروژه هاي مشاركتي تعيين تكليف 
شده اس��ت يا پرونده در دادگاه اس��ت و در آنجا پيگير 
مساله هستيم، افزود: مناطق نيز براي تعيين تكليف 
پروژه هاي مش��اركتي پاي كار آمدند و پيگير موضوع 
هستند كه بعد از مشخص ش��دن ابعاد اين 50 پروژه 
مشاركتي، در مورد آنها اطلاع رساني خواهد شد. فروزنده 
با تأييد سودآوري تنها يك پروژه مشاركتي از ميان 50 
پروژه شهرداري تهران، گفت: متأسفانه تنها يك پروژه 
مشاركتي به سودآوري شهرداري رسيده است كه البته 
8 مورد ديگر نيز تعيين تكليف شده است. معاون مالي 
شهرداري تهران افزود: آسيب شناسي پروژه هاي قديمي 
نشان داده است كه ش��هرداري در نوع قرارداد ايراداتي 
داش��ته، به عبارتي قرارداد را به گونه اي منعقد نكرده 
است كه بتواند كمكي به شهرداري تهران كند. آسيب 
دوم در پروژه هاي مشاركتي پيشين، عدم احراز درست 
صلاحيت حرفه اي مشاركت كننده بود كه در حال حاضر 
اين مهم در شهرداري تهران براي پروژه ها انجام مي شود 
كه آيا اساسا توان مالي و اجرايي پروژه مشاركتي را دارد؟

ورود بانوان به يگان حفاظت 
شهرداري تهران

فرمانده يگان حفاظت شهرداري تهران از تشكيل يگان 
حفاظت بوستان هاي شهر تهران با هدف ايجاد فضايي 
امن و آرام براي شهروندان در بوستان هاي تهران خبر 
داد. به گزارش ايس��نا، سرهنگ هادي موسوي در يك 
نشست خبري گفت: يگان حفاظت شهرداري تهران در 
سال 1390 آغاز به كار كرد. اين يگان وظيفه مراقبت و 
حفاظت از تاسيسات، اماكن و اموال شهرداري تهران را بر 
عهده دارد و بخشي از بدنه اين يگان را نيروهاي انتظامي 
و بخش ديگر را نيروهاي غيرنظامي تشكيل مي دهند. 
يكي از مشكلاتي كه از گذشته در يگان حفاظت وجود 
داشته، نداشتن كارت ضابطيت ويژه بوده كه در خرداد 
ماه سال جاري اين كارت ضابطيت به نيروهاي انتظامي 
يگان تحويل داده شد و قرار بر اين شد تا احكام از طريق 
همين نيروها اجرايي شود. وي تاكيد كرد: ماموريت ما 
در سطح شهر تهران پيشگيري و ايجاد امنيت است و 
حفاظت از 13 بوس��تان تهران بر عهده يگان حفاظت 
قرار داده شده كه بر همين اساس يگان حفاظت سازمان 
بوس��تان ها را تشكيل داديم. پاكس��ازي و جمع آوري 
معتادان در بوس��تان ها در دس��تور كار ق��رار گرفته، 
بيشترين عملكرد حفاظت در پارك دانشجو است و به 
صورت روزانه در اين پارك عمليات دستگيري معتادان 
و موادفروشان انجام مي شود. همچنين ماموريت هاي 
سال آينده تدوين شده و به دنبال پاكسازي اين پارك 
هستيم. موسوي درباره به كارگيري افرادي خاص براي 
انجام عمليات تخريب ساخت و سازهاي غيرمجاز گفت: 
تابحال اين موضوع را مشاهده نكردم و در مورد آن نيز 
چيزي نشنيدم. اين موارد شايعه سازي است. در تمام 
مناطق يگان حفاظت وجود دارد و در حال حاضر ممكن 
است نيروهاي يگان حفاظت در حال مقابله با سودجويان 
باشند. وي در خصوص تشكيل يگان حفاظت بانوان نيز 
تاكيد كرد: در راس��تاي اجراي احكام قضايي بخشي 
از افراد بانوان هس��تند و اين افراد مقابله هايي را انجام 
مي دهند. براي جلوگيري از بروز مشكل و چالش ها به 
دنبال به كارگيري نيروهاي بانو هستيم و در ابتداي اين 
برنامه نيز حدود 200 نفر جذب خواهند شد. به گفته او، 
شهردار تهران موافقت كرد كه با تصويب شوراي شهر 
يگان حفاظت بانوان نيز در شهرداري تشكيل شود. در 
حال حاضر آموزش به اين نيروها آغاز شده تا آنها را نيز 
به عنوان ضابط خاص وارد شهر كنيم. براي به كارگيري 
نيروها در يگان حفاظت بايد نيروها رسمي باشند و با 
فراجا قراردادهاي آموزش��ي بسته شده است. فرمانده 
يگان حفاظت شهرداري تهران با اشاره به اينكه در تهران 
9 بوستان بانوان وجود دارد و بايد حتما از يگان حفاظت 
بانوان نيز بهره گرفت تا از بروز مزاحمت در پارك ها براي 
بانوان جلوگيري كرد، افزود: يگان حفاظت مترو نيز در 
سال آينده تقويت خواهد شد و هم در بحث دستفروشان 
و ايجاد مزاحمت ها برنامه جامع و كاملي خواهيم داشت.

زاكاني: خانه هاي بهداشت
را به پارك ها مي بريم

ش��هردار تهران گفت: مي خواهيم خدمات عمومي 
همچون خانه هاي بهداش��ت را به پارك ها بياوريم و 
اين كار، همان مولدسازي اس��ت. به گزارش ايسنا، 
عليرضا زاكاني در حاش��يه جلس��ه هيات دولت در 
جمع خبرنگاران گفت: خدمات عمومي كه مردم نياز 
دارند را به پارك ها مي بريم. علاوه بر تفرجگاه كارهاي 
بهداش��تي كارهاي خدماتي مختلف هم به پارك ها 
خواهيم ب��رد. وي افزود: تهران بايد متحول ش��ود، 
تحول تهران هم به داشتن يك الگو و حركت در مسير 
اتفاق مي افتد. ما نيازمن��د 507 هزار ميليارد تومان 
براي حمل و نقل عمومي هس��تيم و بايد اين مقدار 
را از طريق مولدسازي به دست بياوريم. زاكاني ادامه 
داد: مولدسازي ما به اين معناست كه از هر چيزي كه 
داريم حداكثر استفاده را مي كنيم. به عنوان مثال 7 
خط متروي ما با تي بي ام قطر 9 زده شده اما قرار است 
4 خط بعدي  ما با تي بي ام قطر 15.8 زده شود. يعني 
يك خط مترو و يك خط هم روي آن اتوبوس مي رود.

درخواست عضو كميسيون 
عمران مجلس از دادستان

اقبال شاكري، عضو كميسيون عمران مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: بايد هرچه س��ريع تر براي حدود 120 
س��اختمان ناايمن اولويت اول در تهران اعمال قانوني 
صورت گيرد يعني ادامه اجازه فعاليت تا زماني داده نشود 
كه مطابق دستور نسبت به ايمن سازي ساختمان اقدام 
كند. شاكري در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: شهرداري، 
نماينده قوه قضاييه يعني دادس��تان و نظام مهندسي 
هركدام درباره ساختمان هاي ايمن مسووليت دارند. مركز 
تحقيقات وزارت راه و شهرسازي هم طبق قانون مديريت 
بحران داراي مسووليت است. وي ادامه داد: آتش نشاني 
در مركز تحقيقات وزارت راه و شهرسازي، ساختمان هاي 
ناايمن هاي را اعلام مي كنند شهرداري هم موظف است 
كه ساختمان هاي ناايمن را مهار كند كه اين كار هم به 
حكم دادستاني نياز دارد. اگر دادستاني حكم دهد مالك 
س��اختمان ناايمن بايد شروع به ايمن سازي ساختمان 
كند و تا وقت��ي اين كار صورت نگيرد اجازه اس��تفاده و 
بهره برداري ندارد. اين كار پيچيده و سختي هم نيست 
چون ساختمان هاي ناايمن مشخص هستند. نماينده 
مردم تهران گفت: با توجه به اينكه حدود 120 ساختمان 
ناايمن اولويت اول معلوم شده اند بايد اعمال قانون شوند 

تا اجازه فعاليت تا زمان ايمن سازي به آنها داده نشود.

برزيل در حال بررسي 
قابليت هاي بنادر خوزستان است

س��فير برزيل در اي��ران گفت: قابليت ه��اي مجموع 
بنادر خوزس��تان از سوي كشور برزيل در حال بررسي 
اس��ت. به گزارش مهر، لودمار گونس��الوس آگيلارنتو 
ديروز ضمن بازديد از ظرفيت هاي س��رمايه گذاري و 
گردش��گري س��احلي بندر آبادان و اروندرود در جمع 
خبرن��گاران تاكيد ك��رد: قابليت هاي مجم��وع بنادر 
خوزستان از سوي كشور برزيل در حال بررسي است كه 
فرصت هاي سرمايه گذاري در بندر آبادان و همچنين 
ظرفيت گردشگري س��احلي در اروندرود نيز بخشي 
از اين بررس��ي ها اس��ت. وي با اش��اره به اينكه فعالان 
اقتصادي برزيل مشتاق فعاليت تجاري در حوزه نفت 
و فرآورده هاي سوختي هستند، گفت: بخش مهمي از 
ظرفيت اين نوع سرمايه گذاري در بندر امام خميني )ره( 
وجود دارد. آگيلارنتو ادامه داد: قطعاً براي شناخت بهتر 
از اين ظرفيت هاي اقتصادي در آينده سفر جداگانه اي 
به بندر امام خميني)ره( خواهم داش��ت تا از نزديك با 
فرصت هاي سرمايه گذاري در اين مجتمع بندري آشنا 
شوم. س��فير برزيل در ايران در ادامه ميزان مبادلات 2 
كشور در سال 2021 را در حدود 1.2 ميليارد دلار اعلام 
كرد و افزود: در سال 2022 اين ميزان با 2 برابر افزايش 
به 4.2 ميليارد دلار رسيد كه با در نظر گرفتن تجارت 
غيرمستقيم اين 2 كشور، حجم اين مبادلات را مي توان 
بيش از 7 ميليارد دلار برآورد كرد. وي، كشور عراق را يك 
بازار مناسب براي ترانزيت و صادرات كالا عنوان كرد و 
گفت: بندر آبادان از فاصله نزديكي به اين كشور برخوردار 
است كه مي تواند زمينه توسعه تجارت در حوزه صادرات 

و ترانزيت كالاهاي كشور برزيل را فراهم كند.

ورود دستگاه قضا به گرانفروشي 
چارتري بليت هواپيما

رييس سازمان هواپيمايي گفت: در حال حاضر قيمت 
بليت هواپيما كنترل شده اس��ت و در چارچوب دامنه 
قيمت هاي مصوب به فروش مي رسد. در صورت تخلف، 
دستگاه قضايي پس از ارايه گزارش مردمي به سازمان 
هواپيمايي ورود مي كند و سازمان در لحظه گزارش هاي 
گرانفروشي را مورد رسيدگي قرار مي دهد. به گزارش 
ايلنا، سه هفته مانده به آغاز سفرهاي نوروزي بليت هاي 
هواپيما ناياب و گران شده است. البته در ماه هاي قبل از 
اسفند هم دسترسي مردم به بليت هواپيما سخت بود و 
عملا امكان خريد بليت لحظه اي بليت حذف شده اما در 
ماه  پاياني سال هر چند ستاد تنظيم بازار با افزايش قيمت 
30 درصدي بليت هواپيما مخالفت كرده و اجازه افزايش 
را نداد، اما اين روزها بليت هواپيما براي ايام نوروز بيشتر از 
آن 30 درصد هم به فروش مي رسد. اين در حالي است 
كه وزير راه و شهرسازي اعلام كرده بليت هاي نوروزي 
هيچ افزايشي نخواهند داشت.  شركت هاي هواپيمايي 
عامل اين افزايش قيمت را چارتركنندگان مي دانند و 
مدعي هستند، طبق نظارت سازمان هواپيمايي هيچ 
افزايش قيمتي در بليت ها اعمال نكردند اما دخالتي در 
قيمت گذاري بليت هايي كه به چارتركنندگان فروخته اند 
و افزايش قيمت در مرحله فروش از چاتر به مسافر اعمال 
مي شود. سوال اين است كه چرا ايرلاين ها اخيرا عمده 
بليت را در اختيار چارتركنندگان مي گذارند كه پاسخ 
آنها اين است كه به دليل كاهش شديد نقدينگي ناچار 
به فروش بليت ها به چارتركنندگان هس��تيم.  محمد 
محمدي بخش، رييس سازمان هواپيمايي كشوري در 
گفت وگو با ايلنا درباره نظارت بر قيمت بليت هواپيما از 
سوي چارتركنندگان و شركت هاي فروش بليت اظهار 
كرد: مردم و مس��افران بليت گران را كه چه به صورت 
مستقيم از ش��ركت هواپيمايي و چه از شركت فروش 
بليت خريداري كرده اند، به سازمان هواپيمايي كشوري 
گزارش دهند و قيمت بليت هواپيما مشمول هيچ گونه 
افزايش قيمتي براي ايام نوروز نشده است.  معاون وزير راه 
و شهرسازي ادامه داد: در حال حاضر قيمت بليت هواپيما 
كنترل شده  است و در چارچوب دامنه قيمت هاي مصوب 
به فروش مي رسد. در صورت تخلف دستگاه قضايي پس 
از ارايه گزارش مردمي به سازمان هواپيمايي ورود مي كند 
و س��ازمان در لحظه گزارش هاي گران فروشي را مورد 
رسيدگي قرار مي دهد. در موارد اخير مردم شاهد بودند 
كه تعزيزات با هماهنگي سازمان هواپيمايي بلافاصله به 
گزارش هاي مردمي رسيدگي كرد و شكايات مسافران 
مشمول مرور زمان نخواهند شد.  وي تاكيد كرد: در 
مواقعي بليت هواپيما به همراه بسته اي از سفر شامل 
مجموعه اي از خدمات از جمله هتل، بازديد از مراكز 
تفريحي و ... ب��ه فروش مي رود ك��ه صورت گران 

فروشي تفكيك آن بر عهده دستگاه قضايي است.

تصوير رسمي از نسبت هزينه مسكن به هزينه سبد خانوار طي سال هاي 1391 تا 1401 منتشر شد

كاهش تراز آب درياي خزر ادامه دارد

صعود نجومي قيمت ملك در دهه1390

هشدار درباره فرونشست زمين در نوار ساحلي شمال كشور
گروه راه و شهرسازي|

در پي اعلام افت 25 سانتي متري تراز آب درياي خزر 
در س��ه ماهه اول سال 1400 نسبت به سال 1399 
علي بيت اله��ي، رييس مركز زلزله شناس��ي مركز 
تحقيقات وزارت راه، مسكن و شهرسازي نسبت به 
فرونشست زمين در نوار ساحلي شمال كشور هشدار 
داد و برخي اقدامات را براي پيشگيري از فرونشست 

احتمالي در مناطق يادشده را پيشنهاد كرد.
به گفته بيت الهي، براس��اس برآورده��اي اوليه در 
نوار س��احلي دري��اي خزر به پهن��اي تقريبي 7-5 
كيلومتري از لب دريا، تعداد 51 شهر و 1370 آبادي 
قرار دارد كه جمعيتي در ح��دود 2 ميليون و 150 
هزار نفر را در خود جاي داده است. اين در حالي است 
كه بيش از 300 هزار واحد مسكوني در اين سكونتگاه 
ها )براساس آمار 1395( فاقد اسكلت است. بنابراين 
درصورت توس��عه پديده فرونشست زمين، ريسك 
اين مخاطره در خطوط س��احلي شمالي كشور بالا 
خواهد بود كه تاسيسات مهم و مستحدثات با درجه 

اهميت بسيار بالا را هم بايد به آن اضافه كرد. 
به گزارش »تعادل« به نقل از روابط عمومي سازمان 
نقش��ه برداري كش��ور، دكتر علي س��لطانپور مدير 
آبنگاري و امور جزرومدي س��ازمان نقش��ه برداري 
كش��ور با اع��لام اين خبر عن��وان ك��رد: » افت 25 
س��انتي متري تراز آب درياي خزر در سه ماهه اول 
سال 1400 نسبت به س��ال 1399 نشان مي دهد، 
كاهش تراز آب درياي خزر كه از 15 س��ال گذشته 
و عمدتا به دليل كاهش آب هاي ورودي آغاز ش��ده 
است، كماكان ادامه دارد. اگرچه درياي خزر در تاريخ 
خ��ود كاهش ها و افزايش هاي متع��ددي را به خود 
ديده و اين تغيير نيز بنا به نظر بسياري از محققين 
به صورت يك تغيير عادي در نظر گرفته شده است، 

ولي برداش��ت آب از رودخانه ه��اي منتهي به اين 
دريا هيچ��گاه به اين ميزان نبوده اس��ت، بنابراين، 
كاهش فعلي درياي خ��زر با توجه به تغييرات آب و 
هوايي مي تواند به عنوان يك كاهش بي بازگش��ت 
تلقي گردد كه بزرگ ترين درياي آب شيرين دنيا را 

تهديد مي كند.«
وي افزود: در اين مطالع��ه از داده هاي ماهواره هاي 
ارتفاع س��نجي توپكس و جيس��ون يك، دو و س��ه 
استفاده شده اس��ت. اين ماهواره ها به طور متناوب 
تغييرات تراز آب هاي جه��ان را به منظور مطالعات 
آب و هواي��ي پايش كرده و داده ه��اي آن در اختياز 
محققين ق��رار مي گي��رد. س��لطانپور توضيح داد: 
»پايش تراز آب درياها و همچنين برخي درياچه ها 
و تالاب ها از طريق مطالعات ماهواره اي و همچنين 
ايستگاه هاي پايش تراز دريا توسط مديريت آبنگاري 
و امور جزرومدي سازمان نقشه برداري انجام مي شود 
كه آناليز داده هاي ايستگاه هاي ساحلي نيز متعاقبا 

انجام و اعلام مي شود.

   علت اصلي كاهش آب درياي خزر
مدير آبنگاري و امور ج��زر و مدي همچنين افزود: 
»آب درياي خزر از طري��ق رودخانه هاي ورودي به 
آن تامين شده و سپس از سطح دريا تبخير مي شود. 
بنابراي��ن تغييرات ت��راز آب درياي خ��زر را بايد در 
تغييرات اين موازنه جست وجو كرد. رودخانه ولگا به 
تنهايي 80 درصد آب ورودي به درياي خزر را تامين 
مي كند و در رده هاي بعدي رودخانه هاي آرال و كورا 
قرار مي گيرند. دبي رودخانه هاي ورودي در ساليان 
گذشته به آرامي رو به كاهش بوده است. با اين همه 
به نظر مي رسد كه تغييرات رودخانه ولگا نقش اصلي 
را در اين خصوص به عهده داش��ته است. تغييرات 

دبي رودخانه ولگا نش��ان مي دهد كه تغييرات تراز 
درياي خزر كاملا وابس��ته به آن ب��وده به طوري كه 
كاهش دبي رودخانه در دهه 70 ميلادي، مينيمم 
تراز دريا را در قرن اخير به دنبال داشته و افزايش آن 
در ده��ه 90، افزايش تراز دريا در دهه 90 را موجب 
گرديده اس��ت. در اين خصوص نمي ت��وان از نقش 
افزايش تبخير ناشي از گرمايش هواي كره زمين در 
قرن اخير چشم پوشي نمود اگرچه ميزان اين تاثير 

نيازمند بررسي هاي دقيق تر است.«

   احتمال تشديد خطر فرونشست زمين
 براي نوار ساحلي

در واكن��ش به گزارش مدير آبن��گاري و امور جزر و 
مدي درباره وضعيت تراز آبي درياي خزر، علي بيت 
اله��ي، رييس مركز زلزله شناس��ي مركز تحقيقات 
وزارت راه، مسكن و شهرس��ازي نتيجه افت مداوم 
س��طح آب درياي خ��زر را پس��روي آب در خطوط 
ساحلي شمال كشور عنوان كرد و نسبت به تشديد 
خطر فرونشست زمين در نوار ساحلي شمال هشدار 
داد. بي��ت الهي در صفحه ش��خصي خود در فضاي 
مجازي نوش��ت: براس��اس نمودارهاي ارايه شده از 
سوي سازمان نقشه برداري، در مدت زمان 25 ساله 
حدود 215 سانتي متر تراز آب دريا كاهش پيدا كرده 
است. پيش بيني شده است كه روند افت سطح آب 

دريا در طي سال هاي آتي نيز ادامه داشته باشد. 
 او افزود: افت س��طح آب دريا در باند ساحلي شمال 
كش��ور به طور مس��تقيم به معني افت س��طح آب 
زيرزميني در اين نوار است كه با توجه به نهشته هاي 
ريز دانه ساحلي در صورت استمرار روند كاهشي آن، 
احتمال وقوع رخداد »فرونشست زمين« و بروز آثار 
مخرب آن در س��طح زمين نظير رخداد فروريزش 

و ايجاد فروچاله ها و ش��كاف هاي فرونشستي داده 
مي شود.  رييس مركز زلزله شناسي مركز تحقيقات 
وزارت راه، مسكن و شهرس��ازي تصريح كرد: بنابر 
مش��اهدات ميداني اينجانب، به عن��وان نمونه، در 
بندرشرفخانه ساحل درياچه اروميه، اثر فرونشست 
زمين )ناشي از افت سطح آب درياچه اروميه( منجر 
به شكستگي عرشه پل و بروز شكاف در سطح زمين 

شده است.
 

  51 شهر و 1370 آبادي در نوار ساحلي
او اظه��ار كرد: براس��اس برآوردهاي اولي��ه در نوار 
ساحلي درياي خزر به پهناي تقريبي 5-7 كيلومتري 
از لب دريا، تعداد 51 شهر و 1370 آبادي قرار دارد 
كه جمعيت��ي در حدود 2 ميليون و 150 هزار نفر را 
در خود جاي داده است. اين در حالي است كه بيش 
از 300 هزار واحد مس��كوني در اين س��كونتگاه ها 
)براس��اس آمار 1395( فاقد اسكلت است. بنابراين 
درصورت توس��عه پديده فرونشست زمين، ريسك 
اين مخاطره در خطوط س��احلي شمالي كشور بالا 
خواهد بود كه تاسيسات مهم و مستحدثات با درجه 

اهميت بسيار بالا را هم بايد به آن اضافه كرد. 
بيت الهي گفت: مهم ترين اقدام ضروري و قابل انجام 
براي ش��هرهاي ساحلي شمالي كش��ور، راه اندازي 
س��امانه دقيق پايش فرونشس��ت زمين در كمربند 
ساحلي درياي مازندران و تدوين ضوابط و مقررات 
فرونشست زمين به طور كلي براي كل كشور و به طور 
ويژه براي مراكز جمعيتي س��احلي است. براساس 
تجربيات جهاني مانند شهرهاي ساحلي كشورهاي 
اندون��زي، تايلند، امريكا و... تدوي��ن برنامه كاهش 
خطر فرونشس��ت زمين براي نوار س��احلي شمالي 

كشور امري بسيار ضروري است. 



به گفته دبير سابق ش��وراي عالي فضاي مجازي، بنا به 
شواهدي كه داريم ش��دت حملات و وسعت حملات 
سايبري كه به جمهوري اسلامي در ماه هاي اخير صورت 
گرفت، بيش از حملاتي بود كه به روسيه شد؛ اما ما در 

هيچ زمينه اي شاهد اختلال نبوديم .
سيد ابوالحسن فيروزآبادي دبير س��ابق شوراي عالي 
فضاي مجازي روز گذشته در مراسم تكريم خود گفت: 
شوراي عالي فضاي مجازي از مباحث مهم كشور است 
كه براي هماهنگ��ي بين قوا در ح��وزه فضاي مجازي 
در حوزه هاي فرا قوه اي در نظر گرفته ش��ده اس��ت؛ با 
تدبيري ك��ه رهبري براي ايجاد اين ش��ورا داش��تند، 
تاكنون شاهد بركات زيادي در اين حوزه بوده ايم اعم از 
سياست گذاري هاي خوبي كه علي رغم حساسيت هايي 
كه وجود داشت، صورت گرفت و به طور مثال شاهد بوديم 
در بعضي موارد مثل طرح صيانت حساسيت هايي ايجاد 
شد. ما در اين مدت در شورا بيش از ۵۷ سند به تصويب 
رسانديم كه منشأ خير و بركت در عرصه فضاي مجازي 
كشور است. وي ادامه داد: ما با سياست گذاري كلاني كه 
در فضاي مجازي داشتيم، چند موضوع را مورد اهتمام 
قرار داديم كه عمدتاً در دوره اول و دوم توس��ط رهبري 
ابلاغ شده بود؛ يكي بحث شبكه ملي اطلاعات بود كه با 
همه پيچيدگي ها به دليل اينكه پديده اي است كه همه 
كشورها آن را تازه شروع كردند اما توانستيم آن را پيش 
ببريم. فيروزآبادي تصريح كرد: در دوره اول شوراي عالي 
فضاي مجازي، ش��اهد نوعي واگرايي بوديم و در دوره 
دوم چه در دولت قبل و دولت سيزدهم شاهد همگرايي 
روزافزون هس��تيم و در مورد ش��بكه ملي اطلاعات در 
خصوص طراحي، معماري و تقسيم كار به يك همگرايي 
رسيديم. اجراي شبكه ملي اطلاعات مهم تر از طراحي 

آن است كه اميدواريم با حمايت قوا ادامه يابد.

   شبكه ملي اطلاعات، 
روح استقلال ايراني است

وي با بيان اين مطلب كه ما معتقديم شبكه ملي اطلاعات 
معنابخشي به كشور جمهوري اسلامي ايران در فضاي 
مجازي اس��ت، گفت: يعني نظام معنادهي ما از طريق 
مگاپروژه يا ابرپروژه شبكه ملي اطلاعات محقق مي شود 
كه روح آن استقلال ايراني و كنشگري و ايفاي نقش در 
نظام جهاني ش��ده و نظام جهاني فضاي مجازي است. 
علي رغم همه مش��كلات ناشي از تحريم ها اين پروژه با 
قدرت در حال انجام است. رييس سابق مركز ملي فضاي 
مجازي افزود: در اين پروژه چند موضوع مورد توجه است 
ازجمله بحث هويت و ما به هويت در فضاي مجازي كشور 
اهميت داديم چون اعتقاد داريم گمنامي يك اصل ذاتي 
فضاي مجازي نيست و امريكايي ها درصدد اين هستند 
استقلال كشورها را از طريق توسعه گمنامي در اين فضا 
از بين ببرند. فيروزآبادي تصريح كرد: فضاي مجازي دو 
ركن دارد يكي اعتماد و ديگري امنيت است ما در نظام 
هويت به دنبال تقوي��ت نظام اعتماد در فضاي مجازي 
كشور هستيم و به دنبال تقويت سرمايه اجتماعي كشور 
هس��تيم. در يك زماني در حوزه سيم كارت هاي كشور 
۳۰ ميليون سيم كارت مجهول الهويه يا مشكوك الهويه 
داشتيم افرادي مي توانستند به صورت حقيقي بي نهايت 
سيم كارت تهيه كنند. در يك مهلت 1۵-1۰ روزه ديتا 
بيسي فراهم ش��د و بعدها در بحران كرونا مقدمه ساير 
نظام هاي هويتي در كشور شد و باعث اين شد يك نظام 
اعتمادي در كش��ور در فضاي مجازي ايجاد شود. وي 
اظهار كرد: ركن دوم فضاي مجازي بحث امنيت است 
كه به آن نيز توجه كرديم و س��ند پيش��گيري و مقابله 
با حوادث فضاي مجازي را به تصويب رس��انديم كه دو 

بخ��ش دارد كه يك بخش در دولت قبل تصويب ش��د 
و بخش دوم در ابتداي همين دولت به تصويب رس��يد 
و براس��اس آن مصوبه تيم هاي غربالگري را تش��كيل 
داديم و به حدود 1۰۰ دس��تگاه دولتي تيم هايي اعزام 
كرديم و به خوداظهاري دستگاه ها اكتفا نكرديم و تمام 
مصوبات و ابلاغيه هاي امنيتي را كه از طرف دستگاه هاي 
هماهنگ كنن��ده امنيتي و مركز مل��ي فضاي مجازي 
ابلاغ شده بود مورد كنترل واقع شد. رييس سابق مركز 
ملي فضاي مجازي گفت: نظام سلطه دو برنامه براي ما 
داشت؛ يكي اغتشاشات و حوادث خياباني بود و دومي 
را من حمله سايبري عنوان مي كنم. آنها به شدت روي 
حملات سايبري حساب باز كرده بودند و مي خواستند 
زيرساخت هاي حياتي ما را دچار مشكل كنند. حتي بعد 
از حمله جنگي روسيه و اوكراين، غربي ها بسيج شدند 
براي اينكه به روسيه حمله س��ايبري كنند و حملات 
سنگيني صورت گرفت. بنا به شواهدي كه داريم شدت 
حملات و وسعت حملاتي كه به جمهوري اسلامي در 
4-۳ ماه��ه اخير صورت گرفته، بي��ش از حملاتي بود 
كه به روس��يه صورت گرفت. فيروزآبادي تصريح كرد: 
علت اين است كه امريكا از توان خودش براي حمله به 
روسيه استفاده كرد اما در حمله به ايران از توان اسراييل 
و عربس��تان و گروه هاي ضدانقلاب و برخي عوامل در 
داخل كشور نيز استفاده كردند اما ما در هيچ زمينه اي 
ش��اهد اختلال نبوديم . قب��ل از اعتراضات خياباني، به 
دنبال حمله به حساب هاي بانكي بودند و ما در فرصت 
بسيار كوتاه در كمتر از يك ماه كليه بانك ها رمز پويا را 
پياده سازي كردند. وي بيان كرد: از مصوبات ديگري كه 
در فضاي مجازي داشتيم، بحث پيام رسان ها و شبكه هاي 
اجتماعي بود؛ ما امروز شاهد حضور پايدار پيام رسان ها 
هس��تيم و مي توانند نزديك ب��ه 1۰۰ ميليون نفر را به 
عضويت بپذيرند. در حال حاضر شاهد ايجاد هسته هاي 
پرقدرت در هس��ته هاي ديجيتال در ح��وزه خدمات 
عمومي مثل كسب و كارهاي حمل و نقل هستيم.امروز 
سطح توانمندي خدمات در منطقه خاورميانه بي نظير 
است و اين خدمات كه ارايه مي شود داراي امنيت و اعتماد 

با سطح بالاست. رييس سابق مركز ملي فضاي مجازي 
ادامه داد: تا امروز در جهت تبليغ اين موضوعات زياد كار 
نكرديم و مركز تا حدي مظلوم واقع شده است، علت هم 
شايد مسموم بودن فضا است و برخي خبرها به ضد خبر 
تبديل مي شود مثل خبر سيم كارتي كه وزير ارتباطات 
اعلام كرد. ما تلاش كرديم در حوزه فضاي مجازي التهاب 

ايجاد نكنيم و تصميمات كارشناسي شده باشد.
فيروزآبادي با اشاره به اينكه ما در حوزه بين الملل هم در 
يونيسف و كنوانسيون هاي سازمان ملل در حوزه جرايم 
سايبري حضور فعال داشتيم، گفت: در جريانات اخير 
تلاش كرديم جريان رس��انه اي جريان معقولي باشد و 
الحمدلله مديريت ش��د. در دولت سيزدهم چند اقدام 
خوب صورت گرفت؛ يكي فعال س��ازي شوراي معين 
بود و در يكس��ال اخير بسياري از مصوبات تنقيح شد و 
توانستيم سرعت بيشتري به مصوبات دهيم. در استان ها 
شوراي فضاي مجازي تشكيل داديم و امروز در 1۸ استان 

شوراي فضاي مجازي داريم.

    دبير شوراي عالي فضاي مجازي:
 بايد حرمت فضاي مجازي را نگه داريم

در عين حال محمدامين آقاميري اعتقاد دارد اينترنت 
پي��ش از اين يك فضاي تزئيني ب��ود، اما درحال حاضر 
فضاي مجازي به محل زيس��ت تبديل شده است. دبير 
جديد شوراي عالي فضاي مجازي تأكيد كرد به فضاي 
مجازي به عنوان يك فرصت براي پيش برد اهداف نگاه 
مي كنند. آقاميري اعتقاد دارد اينترنت پيش از اين يك 
فضاي تزئيني بود، ام��ا درحال حاضر فضاي مجازي به 
محل زيست تبديل شده اس��ت و بايد مراعات اين فضا 
را كنند و حرم��ت آن را نگه دارند. آقاميري با توصيف از 
صحنه كلان فضاي مجازي، به تاريخچه اين فضا اشاره 
كرد و گفت: »پيش از اين اينترنت يك فضاي تزئيني بود 
و بعد از مدتي كنار فضاي سنتي قرار گرفت و بعد از مدتي 
امتداد فضاي واقعي شد.« آقاميري با بيان اينكه فرصت 
بزرگ و افق بلندمدتي پيش رو است، گفت: »ما به فضاي 
مجازي به عن��وان يك فرصت ن��گاه مي كنيم و فضاي 
مجازي را فرصتي براي پيش ب��رد اهداف مي دانيم.« او 
با بيان اينكه امروز ارتباطات لحظه اي، هوش مصنوعي 
و مواردي از اين دس��ت داشتنش��ان در محيط واقعي 
ممكن نيس��ت، گفت: »درحال حاضر فضاي مجازي به 
محل زيست تبديل شده اس��ت و همين موضوع باعث 
مي ش��ود مراعات اين فضا را كنيم.« دبير شوراي عالي 

فضاي مجازي در ادامه به تف��اوت مدل هاي حكمراني 
در جهان اشاره كرد و گفت: »ما بايد براساس مدل هاي 
بومي خود فضا را حكمراني كنيم تا همه بتوانند به كار 
خود ادامه دهند.« او با بيان اينكه دوره اي مديريت فضا 
كدخدامنش��ي بود، بر مزيت حكمراني فضاي مجازي 
تأكيد كرد و گفت: »درحال حاضر مي توان حكمراني را به 
تك تك آحاد جامعه بسط داد و كمك گرفت.« او با اشاره 
به تفاوت هاي اثر حكمراني فضاي مجازي با حكمراني 
فضاي س��نتي گفت: »پيش از اين ش��رط لازم قدرت، 
داشتن زيرساخت ها بود و حالا شرط لازم و كافي نيست.« 
آقاميري با اشاره به مواردي كه امروز براي دولت ها قدرت 
ايجاد مي كنند، گفت: »داده ها و قدرت نرم بوده كه شرط 
لازم و كافي اس��ت.« به گفته وي، امروز هنجارها بدون 

استفاده از ابزارهاي سنتي شكل مي گيرند .

   تغيير مفهوم امنيت
آقاميري همچنين با اشاره به اينكه مرزهاي موجود 
وزني به فضاي س��ايبر داده اند، گفت: »درحال حاضر 
معنا و مفهوم امنيت تغيير كرده است و اگر به فضاي 
جديد توجه نكنيم، دچار ناكارآمدي خواهيم شد.« 
او بر اين باور است كه نبايد با سيستم و ساختار قبل با 
شرايط مواجه شد. رييس مركز ملي فضاي مجازي با 
تأكيد بر اينكه درحال حاضر سرعت تكنولوژي بسيار 
بالاس��ت، گفت: »امروز از مواردي استفاده مي كنيم 
كه ممكن است خيلي زود از بين بروند.« به گفته او، 
اين تغيير سريع همانقدر كه مفيد است، براي برخي 
سخت است و حكومت ها اگر درست پيش نروند، اين 
تغيير منجر به مقاومت و مانع خدمت رساني درست 
خواهد شد. آقاميري با اشاره به اينكه در فضاي حقيقي 
محتوا تفكيك شده و محدود است، گفت: »بايد بدانيم 
در فضاي مجازي هر قالب روي ساير زيست بوم ها هم 
موثر بوده و اين اثر پروانه اي تصميم گيري را س��خت 
كرده است .« دبير شوراي عالي فضاي مجازي با تأكيد 
بر اينكه زيس��ت بوم هاي فضاي مجازي تاريخ انقضا 
دارند، گفت: »اين زيس��ت بوم ها بايد به روزرس��اني 
ش��وند و اگر نشوند، دچار مش��كل خواهيم شد.« او 
با اش��اره به مس��اله چندپارگي در تصميم گيري، به 
تصميم رهبري درباره ش��وراي عالي فضاي مجازي 
اش��اره كرد و گفت: »وقتي اين فض��ا يكپارچه ديده 
نش��ود، دچار مشكل خواهيم ش��د. ازهمين رو بايد 
مركز يكپارچه و واحدي به عملكرد خود ادامه دهد.« 
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نفرين كردن در توييتر 
ممنوع شد

توييتر قوانين مربوط به محتواي خشونت آميز را آپديت 
كرد كه براساس آن آرزوي مرگ يا آسيب فيزيكي كردن 
براي فردي ديگر در اين پلتفرم ممنوع است. به گزارش 
مهر به نقل از انگجت، توييتر بار ديگر قوانين مربوط به 
انتشار محتوا را سختگيرانه تر و نسخه ارتقا يافته سياست 
»محتواي خش��ونت آميز« را آپديت كرده اس��ت. اين 
سياست اكنون موارد بيشتري از محتواي خشونت آميز 
را نسبت به نسخه هاي قديمي دربر مي گيرد. جالب آنكه 
طبق سياست جديد توييتر كاربران از بيان »آرزوي آزار به 
ديگري« و موارد مشابه نيز منع شده اند. در متن سياست 
توييتر آمده است: اين موارد شامل آرزوي مرگ، دچار 
بيماري شدن، رويدادهاي تراژيك يا هرگونه رويدادي 
كه عواقب مخرب داشته باشد را شامل مي شود. آنچه 
گفته شد نقض سياست قبلي توييتر است كه طبق آن 
اظهاراتي كه مرگ يا آرزوي آسيب فيزيكي براي فردي 
داشتن خلاق قوانين شركت نبود. اين تغيير تنها مورد 
افزوده شده به سياست توييتر نيست. قوانين اين شركت 
به طور واضح از زيرساختي محافظت مي كند كه براي 
فعاليت هاي روزانه، ش��هري يا فعاليت هاي تجاري به 
كار مي رود. البته توييتر دليل اين تغييرات را اعلام 
نك��رده اما در مجموع��ه اي از توييت ها عنوان كرد 
احتمالا حساب هاي كاربري قانون شكن را تعليق يا 
آنها را وادار به حذف توييت هاي مورد نظر مي كند.

تيم جديد متا براي كار روي 
محصولات هوش مصنوعي

مديرعامل متا مي گويد اين ش��ركت گ��روه جديدي را 
تشكيل داده است تا روي ابزارهاي هوش مصنوعي زايا براي 
محصولات اين شركت كار كند. متا هم در بازار داغ ابزارهاي 
هوش مصنوعي جديد مثل ChatGPT به جمع گوگل 
و مايكروسافت مي پيوندد. »مارك زاكربرگ«، مديرعامل 
متا، اعلام كرده كه اين شركت در بلندمدت به دنبال توسعه 
شخصيت هاي هوش مصنوعي براي اينستاگرام، واتس اپ و 
فيسبوك مسنجر است. همچنين ابزارهاي هوش مصنوعي 
بيشتري براي كمك به كاربران در سرويس هاي گوناگون 
در دست توس��عه قرار دارد. مارك زاكربرگ به تازگي در 
پستي اعلام كرده است كه اين شركت درحال حاضر روي 
خلق تجربه هوش مصنوعي با متن ازجمله در مسنجر و 
واتس اپ، تجربه با تصوير ازجمله در فيلترهاي خلاقانه در 
اينستاگرام و تجربه هوش مصنوعي با ويديو يا محتواهاي 
چندوجهي كار مي كند. تيم جديدي كه از تركيب همه 
تيم هاي هوش مصنوعي زايا در اين ش��ركت تش��كيل 
شده است، توسط »احمد الدهله«، معاون بخش هوش 
مصنوعي و يادگيري ماشيني اين شركت، هدايت مي شود 
كه پيش تر در گروه محصولات ويژه اپل هم كار مي كرد. 
زاكربرگ تأكيد مي كند كه اين شركت ابتدا بايد كارهاي 
زيربنايي زيادي انجام دهد ت��ا به ارايه تجربه هاي واقعي 
آينده نگرانه برسد؛ بااين حال، او براي تمام محصولاتي كه 
قرار است ساخته شوند، هيجان دارد. متا در زمينه توسعه 
هوش مصنوعي بي تجربه نيست. براي مثال، فيسبوك در 
سال 2۰16 چت باتي را براي پيام رسان مسنجر معرفي 
كرده بود. اما اين خبر جديد نشان دهنده توسعه گسترده 
تلاش هاي اين شركت در زمينه هوش مصنوعي است و با 
توجه به ترند جديد بازار فناوري منطقي به نظر مي رسد. در 
هفته هاي اخير شركت هاي زيادي ازجمله گوگل به خاطر 
موفقيت چت بات ChatGPT تحت فشار قرار گرفتند تا 
ابزارهاي مشابهي را براي محصولات خود معرفي كنند. غول 
موتورهاي جست وجوي دنيا از ابزاري به نام Bard پرده 
برداشت كه هنوز عرضه عمومي نشده است. مايكروسافت 
هم كه با سرمايه گذاري روي  OpenAI، سازنده 
ChatGPT، در اين مسير پيشگام شده، يك مدل 
هوش مصنوعي پيشرفته را در موتور جست وجوي 
بينگ پياده س��ازي كرده و فع��لًا آن را به صورت 

محدود در اختيار كاربران قرار داده است.

آغاز ثبت نام  دومين رويداد 
جايزه رساله برتر مهندسي برق

و فناوري ارتباطات
مرك��ز تحقيق وتوس��عه همراه اول ب��ا همكاري 
انجمن علوم مهندسي برق ايران، دومين رويداد 
جاي��زه رس��اله برتر مهندس��ي ب��رق و فناوري 
ارتباط��ات را برگ��زار مي كند.به گ��زارش اداره 
كل ارتباط��ات ش��ركت ارتباطات س��يار ايران، 
همزمان با س��ي و يكمين كنفرانس بين المللي 
مهندس��ي برق، مركز تحقيق و توس��عه همراه 
اول با همكاري انجمن علوم مهندسي برق ايران 
رويداد »دومين جايزه رساله برتر مهندسي برق 
و فن��اوري ارتباطات« را برگ��زار مي كند. هدف 
اين روي��داد شناس��ايي و تقدير از رس��اله هاي 
دكتري برتر در حوزه مهندس��ي برق با تاكيد بر 
فناوري ارتباطات و گس��ترش تعامل دو سويه با 
دانش آموختگان برتر اين حوزه عنوان ش��ده كه 
پس از داوري، رساله س��ال حوزه مهندسي برق 
و فناوري ارتباطات كش��ور انتخاب خواهد شد. 
دانش آموخت��گان دكتري رش��ته هاي مرتبط با 
حوزه مهندسي برق كه در س��ال هاي 1۳99 تا 
14۰2 از رس��اله خود دف��اع كرده اند، مي توانند 
تا 1۰ ارديبهش��ت م��اه 14۰2 در اي��ن رويداد 
ش��ركت كرده و اطلاع��ات لازم را تكميل كنند. 
جوايزي كه براي اين رويداد در نظر گرفته شده 
به ترتيب نف��ر اول 2۰ ميليون توم��ان، نفر دوم 
1۵ ميليون تومان و نفر س��وم 1۰ ميليون تومان 
اس��ت.  لازم به ذكر است علاقه مندان براي ثبت 
 نام و كس��ب اطلاعات بيشتر مي توانند به نشاني 
https: //iceeconf.ir/2023/Home/

Form?id=6  مراجعه كنند.

»رصتا« ميزبان سكوها و 
سرويس هاي متنوع همراه اول

هم��راه اول ب��ا مجموع��ه  اي متنوع از س��كوها 
و س��رويس هاي هوش��مند در نخس��تين دوره 
نمايش��گاه صوت و تصوير فراگي��ر ايران حضور 
دارد. ب��ه گ��زارش اداره كل ارتباطات ش��ركت 
ارتباط��ات س��يار اي��ران، امروز پنجش��نبه 11 
اس��فند 14۰1 نخس��تين دوره نمايشگاه صوت 
و تصوي��ر فراگير ايران )رصت��ا( با حضور جمعي 
از فع��الان اين حوزه آغاز مي ش��ود ك��ه اپراتور 
اول ب��ا مجموعه اي از س��كوها و س��رويس هاي 
محتوايي خود در اين نمايش��گاه حاضر خواهد 
بود. بازديدكنندگان مي توانند با حضور در غرفه 
همراه اول واقع در سالن ۷ نمايشگاه، با سكوها و 
سرويس هاي هوشمند بزرگ ترين اپراتور تلفن 
همراه كشور نظير شبكه آموزشي دانش آموزان 
)ش��اد(، س��امانه  ارايه خدمات آموزشي آنلاين 
)ش��ادبوم(، س��رويس آموزش مج��ازي كنكور 
)آلاء(، سرويس رايگان تماشاي فيلم و انيميشن 
)ديديمون( و پلتفرم آزاد ارايه محتوا )نت باكس(، 
آش��نا ش��وند. بازديدكنندگان و مهمانان غرفه 
هم��راه اول، همچني��ن مي توانن��د در جري��ان 
  »API Console« نحوه اس��تفاده از خدم��ات
و خدمات زيرس��اختي اين اپرات��ور قرار گرفته و 
با »هاب  بهش��تي« از نزديك ارتب��اط بگيرند. به 
گفته برگزاركنندگان، نخستين دوره نمايشگاه 
»رصتا« در دو بخش محتوا و س��رويس با حضور 
كنشگران زيس��ت بوم محتواي فضاي مجازي، 
سكوها و رسانه هاي صوت  و تصوير فراگير سراسر 
كشور برگزار مي شود. اين نمايشگاه از ساعت ۸ 
تا 1۵يازده تا چهارده اسفندماه در محل دايمي 
نمايشگاه هاي بين المللي تهران برپا خواهد بود.

برگزاري رويداد
آينده سازان فناوري اطلاعات

و ارتباطات توسط آكادمي
همراه اول و هواوي

رويداد هشت روزه آينده سازان فناوري اطلاعات 
و ارتباطات تحت نظر مدرس��ان برت��ر داخلي و 
خارجي با همكاري مشترك آكادمي همراه اول 
و هواوي آغاز ب��ه كار كرد. به گ��زارش اداره كل 
ارتباطات ش��ركت ارتباطات سيار ايران، رويداد 
»آينده س��ازان فناوري اطلاعات و ارتباطات« از 
روز گذش��ته سه شنبه 9 اس��فند 14۰1 توسط 
آكادمي همراه اول و ش��ركت هواوي آغاز به كار 
كرد. شركت كنندگان در اين رويداد هشت روزه 
كه به صورت حضوري و مجازي با دو زبان فارسي 
 ۵G، AI،و انگليسي ارايه مي شود، در دوره هاي
 Cloud، leadership، Business Model
و... تحت نظر مدرس��ان برت��ر داخلي و خارجي 
آم��وزش مي بينن��د. محمد بادكوب��ه اي معاون 
شناسايي و جذب اس��تعدادهاي آكادمي همراه 
اول در مراسم افتتاحيه اين رويداد ضمن معرفي 
خانواده همراه اول و پروژه هايي كه در اپراتور اول 
تلفن همراه در جريان اس��ت، اظه��ار كرد: براي 
اي��ن روي��داد 2۵۰۰ رزومه دريافت ش��د كه در 
پايان 1۳۰ نفر برگزيده به آن راه يافتند. گفتني 
اس��ت متقاضيان پس از گروه بندي و شركت در 
دوره ها با انجام ميني پروژه هاي كاربردي مهارت 
خود را افزايش خواهند داد. آكادمي همراه اول با 
ماموريت تربيت، توسعه و توانمندسازي نيروي 
انس��اني در اكوسيس��تم ديجيتال در تابس��تان 
1۳99 آغاز به كار كرد و به پشتوانه دانش و توسعه 
ش��ركت بزرگ همراه اول، مي كوشد تا نيازهاي 
آموزش��ي عمومي و تخصص��ي و فاصله مهارتي 
مي��ان تحصي��لات آكادميك و فض��اي كار را با 
طراحي و اجراي دوره هاي آموزشي و كارآموزي 

سازماني پوشش دهد.

دبير سابق شوراي عالي فضاي مجازي از شدت حملات سايبري به زيرساخت هاي كشور گفت

حملات سايبري داشتيم؛ اما اختلال نه!

نمي توانيم به گردشگر خارجي بگوييم
 از بله و ايتا استفاده كن

وزير ميراث فرهنگي و گردشگري:

وزير ميراث فرهنگي و گردش��گري مي گويد چون 
گردش��گران خارجي نياز به ارتباط ب��ا دنيا دارند و 
نمي ت��وان به آنها گف��ت از پيام رس��ان هاي داخلي 
اس��تفاده كنيد، لازم است س��يم كارت هاي ويژه اي 
در اختي��ار آنها ق��رار گيرد ك��ه پلتفرم هاي جهاني 
روي آنها فيلتر نش��ده باش��ند. به گزارش پيوست، 
پ��س از آنكه ط��رح س��يم كارت ويژه گردش��گران 
خارجي از س��وي وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
مطرح ش��د و جنجال ها و مخالفت ه��اي فراواني را 
برانگيخت، عزت الله ضرغامي، وزير ميراث فرهنگي 
و گردش��گري روز گذش��ته در حاشيه جلسه هيات 
دولت به خبرنگاران گفت كه اين درخواست را او به 
وزير ارتباطات داده و پيگير آن است. ظرغامي گفت: 
»وزير ارتباطات به خاطر سيم كارت هايي كه بايد به 
گردش��گران خارجي بدهند خيلي مورد حمله قرار 
گرفت. من مي خواهم بگويم تقصير ايش��ان نيست، 
تقصير من است. اگر قرار است با كسي برخورد شود 
و انتقاد شود، از من بايد انتقاد شود. پيشنهاد ما بود و 
پيگيرش هم هستيم.« او در توضيح دلايل خود براي 
ارايه سيم كارت ويژه گردشگران خارجي گفت: »بايد 
حداقل خدمات به گردش��گران خارجي داده شود. 
بعضي دوستان مي نشينند كه چرا گردشگر خارجي 

به كشور نمي آيد يا تعدادشان كم است. مسائلي دارد 
كه ما اينها را مشخص كرده ايم و داريم حل مي كنيم. 
يكي از مهم ترين نيازهايش��ان وقتي وارد كش��ور ما 
مي شوند، اينترنت و سكوهاي خارجي و بين المللي 
مث��ل نان و آب و ه��وا براي اينها لازم اس��ت.« وزير 
گردش��گري افزود: »نمي شود كه گردشگر خارجي 
بيايد اينجا و ارتباطش با دنيا قطع شود. نمي توانيم 
به گردش��گري خارجي بگوييم از ايتا و بله استفاده 
كن. او مي خواهد از تهران با پاريس در تماس باشد. 
اگر هم مشكلي برايشان پيش بيايد. يه دفعه دو نفر 
از اينها را به عنوان جاسوس مي گيرند. بعضي مواقع 
من تا نيمه هاي شب پيگيري مي كنم كه آن مشكل 
را حل كنم. اگر دو نفر پير زن و پير مرد مي آيند اينجا 
و نگران اين هم هس��تند كه دستگير شوند يا اتفاقي 
برايشان بيفتد و نمي توانند به خانواده شان حتي خبر 
بدهند، با چه انگيزه اي بايد بيايند؟« ضرغامي ادامه 
داد: »من از آقاي وزير ]ارتباطات[ خواستم كه براي 
گردش��گران خارجي امكاني را فراه��م كند كه آنها 
بتوانند با استفاده از سيم كارت هاي ويژه و استفاده از 
سكو هاي بين المللي نيازشان را برطرف كنند. به اميد 
اينكه انشاالله توليدات داخلي ما چنين جايگاهي پيدا 

كند و در سطح جهاني فعال باشد.«

 فراخوان دعوت از شرکت های 
ارائه دهنده پلتفرم يکپارچه خدمات کارگزاری

ش�رکت کارگزاری بورس بیمه ایران در راستای توسعه خدمات یکپارچه خود در نظر دارد از طریق برون سپاری به شرکت نرم افزاری 
متخصص و باتجربه در بازار سرمایه، پلتفرم یکپارچه ارائه خدمات کارگزاری به مشتریان خود را عملیاتی و راه اندازی نماید. بدین منظور از 
تمامی شرکت های نرم افزاری با شرایط زیر دعوت می شود پروپوزال و مستندات مربوطه را حداکثر تا پایان وقت اداری مورخ 1401/12/18 
به دبیرخانه این کارگزاری به آدرس تهران، میدان آرژانتین خیابان عماد مغنیه، نبش خیابان 25 پلاک 4 ارسال نمایند. بدیهی است شرکت 
نمودن در این فراخوان هیچ گونه تعهدی برای کارگزاری بورس بیمه ایران برای انعقاد هر گونه قرارداد با شرکت کننده ایجاد نمی نماید.

شرایط ذیل جزو الزامات شرکت در فراخوان می باشد:
1- متقاضی باید حداقل س�امانه های ذیل را به صورت کاملا یکپارچه در ی�ک درگاه واحد ارائه دهد به نحوی که تمامی عملیات در 
کارگزاری، بکافیس و س�ایر سامانه های مربوطه به صورت کاملا اتوماتیک و بدون دخالت نیروی انسانی و به صورت 24 ساعته و در 

هفت روز هفته طبق قوانین و مقررات، انجام شود:
الف. سامانه ثبت نام غیرحضوری مشتریان حقیقی سجامی

ب. سامانه انجام عملیات پذیرش مشتریان حقیقی و صدور خودکار حساب های کاربری معاملاتی
ج. سامانه برداشت آنی مانده قابل برداشت مشتریان حقیقی

د . سامانه باشگاه مشتریان با قابلیت کیف پول، محاسبات پلکانی، فروش بسته های تخفیفی، ارائه بسته های اعتباری، تبدیل امتیازات 
باشگاه به قدرت خرید مشتری به صورت کاملا خودکار، تولید لینک معرف برای هر مشتری، محاسبه خودکار امتیازات معرف ها

 .سامانه انجام عملیات افزودن حساب بانکی و همچنین ویرایش اطلاعات مشتریان حقیقی سجامی
2- سامانه های زیر، امتیاز مثبت برای متقاضی خواهد داشت:

الف . س�امانه ثبت نام مشتریان برای اخذ کد بورس کالا در بازار فیزیکی با هدف ارائه خدمات فروش خودرو به مشتریان حقیقی، به صورت 
24ساعته و بدون دخالت نیروی انسانی

ب. سامانه ثبت سفارش خرید خودرو در بورس کالا، به صورت 24 ساعته و بدون دخالت نیروی انسانی
3-  متقاضی باید تمام سامانه های بند 2 را حداقل در یک نهاد مالی دیگر به صورت عملیاتی اجرا نموده باشد و ایرادات آن به صورت 

عملیاتی مرتفع شده باشد.
4- متقاضی باید آمادگی خود را برای توسعه سامانه های دیگر در همان درگاه پلتفرم یکپارچه به کارگزاری اعلام نماید.

5-  متقاضی باید آدرس پس�ت الکترونیکی خود را برای مکاتبات آتی کارگزاری با متقاضی در خصوص این فراخوان در مستندات 
شرکت در این فراخوان، قید نماید.

6- متقاضیانی که حداکثر تا 3 روز کاری بعد از تاریخ دعوت به جلسه از سوی این کارگزاری، امکان ارائه دمو و محیط عملیاتی درگاه 
پلتفرم یکپارچه خود را نداشته باشند، از فهرست متقاضیان این فراخوان حذف می گردند.



تعادل|
تاكنون ح��دود ۵۱ هزار نفر ب��راي پيش فروش خودرو 
ثبت نام كرده اند و اگر اين تعداد خودرو را در نظر بگيريم، 
هم اكنون در حساب بانك ها ۲۵ هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان 
پول بلوكه شده است. اين درحالي است كه زمان ثبت نام 
پيش ف��روش خودروهاي وارداتي تمام نش��ده و با گذر 
زمان تعداد ثبت نامي ها و در نتيجه پول هاي بلوكه شده 
بيشتر مي شود. به عبارت ديگر، اكنون ۵۱ هزار نفر براي 
طرحي ثبت نام كرده اند كه مدل، قيمت، زمان تحويل 
خودرو مشخص نيس��ت و حتي اين خودروها هنوز به 
كشور وارد نشده و تضميني در رابطه با ورود آنها نيز وجود 
ندارد. چراكه شركت هاي واردكننده به دليل تحريم ها 
با خودروس��ازان خارجي به صورت مستقيم در ارتباط 
نيستند و خودروهاي مورد نظر خود را از بازار كشورهاي 
همسايه گردآوري و به كشور وارد مي كنند. با اين حال، روز 
گذشته مدير طرح واردات خودروي وزارت صمت سعي 
كرده تا با توضيحاتي افكار عمومي را در اين زمينه اقناع 
كند؛ به گفته او، بالاي ۲۰ شركت توانسته اند مجوزهاي 
لازم را اخ��ذ كنند ك��ه از اين تعداد ۱۰ ش��ركت تا الان 
توانسته اند ثبت سفارش انجام بدهند. او گفته است كه به 
غير از خودروهاي امريكايي و فرانسوي هيچ محدوديتي 
براي واردات خودرو وجود ندارد. او درباره محل تامين ارز 
خودروهاي خارجي هم گفته است كه از محل ارزهاي 
خارج از كشور و ارزهاي رفع تعهد شده است، كه نمي توان 
منشأ آن را اعلام كرد. همچنين به گفته او، مسوول تعيين 
قيمت اين خودروهاي وارداتي سازمان حمايت است و 

اولين خودروها تا پايان سال تحويل داده مي شوند. 

    ۲۵ هزار و ۵۰۰ ميليارد پول بلوكه شد!
»ام��كان وكالتي كردن حس��اب هاي بانك ب��راي خريد 
خودرو ه��اي وارداتي، داخلي و همچنين خريد در بورس 
كالا فراهم است«؛ اين پيامكي است كه اين روز ها براي هر 
آنكه حساب بانكي دارد، از طرف بانك هاي مختلف ارسال 
مي شود. اين نشان مي دهد كه بانك ها براي مسدود كردن 

پول مردم وارد رقابتي تازه شده اند.
پيش��تر وزارت صنعت ط��ي اطلاعيه اي اع��لام كرد كه 
متقاضيان خودرو هاي وارداتي از ش��نبه ۶ اس��فندماه به 
مدت يك هفته فرصت دارند به سامانه يكپارچه تخصيص 
خودرو ه��اي وارداتي ب��ه آدرس saleauto.ir مراجعه 
و پيش ثبت نام خود را انجام دهند. پيش ش��رط ثبت نام 
سامانه، موجودي حساب بانكي متقاضي است كه به طور 
علي الحس��اب ۵۰۰ ميليون تومان تعيين شده است. بر 
اين اساس متقاضيان خريد خودرو هاي وارداتي بايد قبل 
از ثبت نام در سامانه، با مراجعه به شعب بانك هاي منتخب، 
فرم مسدودي ۵۰۰ ميليون تومان براي خريد خودرو هاي 
خارجي را پر كنند. اين پول درحساب شخصي متقاضي 
باقي مي ماند و مسدود مي شود. فرآيند عرضه خودرو هاي 
وارداتي شامل ۳ مرحله است: در مرحله اول ثبت نام خودرو 
انجام و پس از آن يك فهرست نوبت دهي منتشر مي شود. 
در مرحله دوم واردكننده نسبت به عرضه خودرو اقدام و افراد 
مطابق با نوبت خود مي توانند نسبت به خريد اقدام كنند. در 
مرحله سوم با ارسال دعوت نامه توسط واردكنندگان، خودرو 

تحويل خريداران مي شود.
همين شرايط، باعث شده كه در حال حاضر رقابتي ميان 
بانك ها براي مسدود كردن پول براي خريد خودرو شكل 
گرفته است. بررسي ها نشان مي دهد در صورتي كه ۱۰۰ 
هزار خودروي وارداتي پيش فروش شود، با احتساب اينكه 
اعلام ش��ده ۵۰۰ ميليون تومان بايد در حس��اب بانكي 
متقاضي مسدود شود، به نظر مي رسد در حدود ۵۰ هزار 

ميليارد تومان تا مدتي نامشخص در حساب بانك ها مسدود 
خواهد ماند و اين ميزان نقدينگي از دست مردم جمع خواهد 
شد. براساس آخرين اطلاعات وزارت صنعت، تاكنون حدود 
۵۱ هزار نفر براي پيش فروش خودرو ثبت نام كرده اند و اگر 
اين تعداد خودرو را در نظر بگيريم، هم اكنون در حس��اب 
بانك ها ۲۵ هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان پول بلوكه شده است. 
در اين شرايط، بنا به گفته سخنگوي وزارت صنعت، بانك ها 
بابت اين پول مسدود شده بايد به متقاضيان سود كوتاه مدت 
پرداخت كنند. س��خنگوي اين وزارتخانه در يك برنامه 
تلويزيوني اعلام كرد: براي ثبت درخواس��ت خودرو هاي 
وارداتي متقاضيان مي توانند مبلغ ۵۰۰ ميليون تومان را از 

طريق ۲۲ بانك به عنوان رقم مسدودي واريز كنند.

   منشا ارز واردات خودرو 
را نمي توان اعلام كرد!

پس از انتقادات فراوان نس��بت به ط��رح واردات خودرو و 
ابهاماتي كه مطرح شد، مدير طرح واردات خودرو وزارت 
صمت باز ه��م با حضور رس��انه هاي گزينش ش��ده؛ در 
توضيحاتي گفته است: هيچ ريالي از پول مردم براي واردات 
مصرف نمي ش��ود و تمام ارز مصرفي توس��ط وارد كننده 
پرداخت مي ش��ود و پولي كه از مردم دريافت مي شود، در 
واقع بخشي از پولي است كه براي واردات خودرو پرداخت 
شده است. مهدي ضيغمي، با بيان اينكه قيمت خودروهاي 
وارداتي توسط سازمان حمايت تعيين مي شود، از تحويل 

اولين خودروها تا پايان سال خبر داد. 
وي در مورد محل تأمين ارز خودروها، هم اينطور توضيح 
داد كه تأمين ارز از محل ارزهاي خارج از كشور و ارزهاي 
رفع تعهد شده، است؛ يعني اين ارزها به راحتي امكان 
بازگشت به كشور براي مصارف ديگر را ندارد. البته اين 
مقام مسوول در وزارت صمت گفته است كه بيش از ۹۶ 
درصد ارزي كه دريافت مي كنيم از محل ارزهاي خارج 
از كشور است و قابليت استفاده براي خودرو را دارد و به 
راحتي براي ساير محصولات قابل استفاده نيست، اما 

جزييات منشأ ارز را نمي توان اعلام كرد.

مدير طرح واردات خ��ودروي وزارت صمت همچنين در 
مورد تعداد ش��ركت هاي واردكننده خودرو، اظهار كرد: 
بالاي ۲۰ شركت توانسته اند مجوزهاي لازم را اخذ كنند 
كه از اين تعداد ۱۰ شركت تا الان توانسته اند ثبت سفارش 
انجام بدهند. وي در مورد ميزان واردات خودرو تا اين لحظه، 
اظهار كرد: تاكنون ۱۲۰۰ خودرو خارجي وارد كشور شده 
است، گفت: به غير از خودروهاي امريكايي و فرانسوي هيچ 
محدوديتي براي واردات خودرو وجود ندارد. ضيغمي با بيان 
اينكه به دليل صيانت از حقوق مردم و واردكنندگان، اسامي 
برخي برندها را اعلام نمي كنيم، گفت: تقريباً از همه برندها 
به جز خودروسازاني كه ممنوعيت دارند درخواست واصل 
شده است؛ بر همين اساس نيز تاكنون ۳۳ درخواست از ۳۳ 
شركت به وزارت صمت ارايه شده كه تقريباً همه آنها بيش 
از يك برند را درخواس��ت كرده بودند. به گفته مدير طرح 
واردات خودرو وزارت صمت، تاكنون ۹۵ هزار درخواست 

ثبت سفارش براي واردات خودرو انجام شده است.

   افزايش عجيب قيمت 
خودرو هاي وارداتي در بازار

اما از بازا رخودرو چه خبر؟ بررس��ي ها نش��ان مي دهد در 
روزهاي گذشته قيمت خودرو همچنان با نوسان همراه 
است. در سايت هاي خريد و فروش قيمت خودرو در لحظه 
نگارش اين گزارش به اين شرح ثبت شده است: پرايد ۱۱۱ 
كه هفته هاي گذشته كانال ش��كني كرد و وارد بازه ۳۰۰ 
ميليون توماني شد، امروز شش ميليون تومان گران شد و 

به ۳۳۸ ميليون تومان رسيد.
پژو ۲۰۷i كه روزها بود با ثبات قيمت همراه شد و قيمت 
آن در بازار تغييري نكرد، امروز ۱۱ ميليون تومان گران شد 
و به ۷۰۵ ميليون تومان رسيد. قيمت دنا پلاس هم امروز 
با افزايش ۱۶ ميليون توماني نسبت به روز گذشته، در نرخ 
۸۳۸ ميليون تومان عرضه شد. پژو پارس سال، مدل ۱۴۰۰ 
كه در روزهاي گذشته جهش قيمتي زيادي را تجربه كرد، 
امروز ۱۰ ميليون تومان گران ش��د و به نرخ ۵۵۶ ميليون 
تومان در بازار خودرو كشور رسيد. پژو ۲۰۶ تيپ ۵ كه يكي 

از پرطرفدارهاي بازار خودروهاي داخلي است، امروز چهار 
ميليون تومان كاهش قيمت را تجربه و نرخ ۶۰۰ ميليون 

تومان را در كارنامه خود ثبت كرد.
اما قيمت ها در بازار خودرو هاي وارداتي به طور عجيبي رو 
به افزايش اس��ت، به طوري كه شاهد افزايش قيمت ۲۰۰ 
ميليون تا ۲ ميليارد توماني قيمت مدل هاي مختلف ب ام و 
در بازار بوده اي��م. به گزارش خبرآنلاين، گزارش ها از روند 
بازار خ��ودرو و در ميان خودرو ه��اي وارداتي حاكي از آن 
 individual vip است كه قيمت ب ام و س��ري ۷ مدل
در بازار ب��ا افزايش حدود ۰.۰۹ درصدي روبرو ش��ده و به 
۲۴ ميليارد تومان رسيده است. اين خودرو فقط در طول 
يك روز گذشته افزايش حدود ۲ ميليارد توماني قيمت را 
تجربه كرده است. اين خودرو مدل ۲۰۱۸ است. اما مدل 
۲۰۱۷ اين خودرو هم كه در بازار ۲۱ ميليارد تومان قيمت 
دارد، رشد حدود ۱۰.۵ درصدي را تجربه كرده و با افزايش 
۲ ميليارد تومان��ي، در بازار ۲۱ ميليارد تومان قيمت پيدا 

كرده است.
ب ام و سري ۵ س��دان مدل Perfection هم در بازار 
به قيمت ۱۵ ميلي��ارد تومان به فروش م��ي رود. اين 
خودرو در ۲۴ ساعت گذشته با افزايش ۱۲.۶ درصدي 
قيمت، يعني در حدود يك ميليارد و ۶۵۰ هزار توماني 
روبرو شده است. بنا به اين گزارش، قيمت ب ام و سري 
۳ س��دان مدل Performance در بازار به ۶ ميليارد 
و ۹۰۰ ميليون تومان رسيده است. اين خودرو رشد ۱.۴ 
درصدي را تجربه كرده است. ب ام و سري ۱ هاچ بك مدل 
Executive نيز در حال حاضر در بازار ۴ ميليارد و ۵۰۰ 
ميليون تومان قيمت دارد. اين خودرو طي ۲۴ ساعت 
گذشته رشد در حدود ۴.۶ درصدي، يعني ۲۰۰ ميليون 
 X ۴ تومان را تجربه كرده است. در اين ميان، قيمت ب ام و
مدل exclusive در بازار به ۱۳ ميليارد تومان رسيده 
اس��ت. اين خودرو طي ۲۴ ساعت گذشته ۱۵ درصد، 
يعني يك ميليارد و ۷۰۰ ميليون تومان گران شده است. 
ب ام و X ۱ هم در بازار يك ميليارد تومان گران شد. اين 

خودرو در بازار ۹ ميليارد تومان قيمت پيدا كرده است.
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استيضاح دوم فاطمي امين
در دستور كار مجلس

نماينده اهواز مي گويد: استيضاح دوم وزير صمت جدي 
اس��ت و عمده نمايندگان حتي آنان كه در استيضاح 
اول راي مخالف استيضاح دادند، در حال حاضر، موافق 
استيضاح هستند. از اين رو، قريب به يقين در استيضاح 
احتمالي آقاي فاطمي امين، شرايط متفاوت از جلسه 
اس��تيضاح اول باشد و اميدوار هس��تيم اين دفعه اين 

تحركات، جواب خوبي بدهد.
سيدكريم حسيني نماينده اهواز در واكنش به گراني و 
تورم بالايي كه در كشور وجود دارد، به رويداد۲۴ گفت: 
در واقعيت ميداني، وضعيت بازار به ش��دت متلاطم و 
بي ثبات است و متاسفانه هرچه جلوتر مي رويم، اوضاع 
به ضرر مردم مي ش��ود. به طور مثال، براي مردم سوال 
اس��ت وقتي وضعيت واردات و عرضه خ��ودرو به اين 
شكل اس��ت، چطور به راحتي حواله خودرو به مديران 
مجموعه يك خودروس��ازي داده مي ش��ود. همه اين 
اتفاقات، متوجه شخص وزير صمت بوده و ايشان بايد 
پاس��خگو باش��د. او مي گويد: در حال حاضر وضعيت 
قيمت لوازم خانگي، خودرو و مايحتاج مردم مس��اعد 
نيست و به شدت قيمت ها بالا رفته و كنترل نرخ ها به 
هيچ وجه قابل توجيه نيست. از طرفي، مسوولان آمار 
مي دهند و عرضه خودرو را در بورس توجيه مي كنند، 
ولي واقعيت ميداني چنين نيست. ما وقتي سفره مردم 
را مي بينيم، وقتي در بازار عرضه كالا مي رويم، مي بينيم 
مردم ناراضي هستند. اين نارضايتي بايد حدّ يقف داشته 
باشد كه ما بدانيم دارد برخورد صورت مي گيرد يا بفهميم 
ساماندهي اوضاع در دستور كار مسوولان است. عضو 
كميسيون اجتماعي مجلس مي گويد: اكنون، مديريتي 
در قيمت گذاري ها و عرضه كالا ها مشاهده نمي شود، 
به ويژه در بحث واردات و عرضه خودرو. اينكه جش��ن 
بگيريم كه چند دستگاه خودروي خارجي وارد كشور 
شده يا چند خودرو پش��ت مرز و گمرك است و چند 
خودرو وارد بورس ش��ده، به هيچ وجه توجيه وضعيت 
كنوني نيست. از نظر كارشناسان اقتصادي هم، اينگونه 
اقدامات به جاي اينكه وضعيت را بهبود بخش��د، بدتر 
مي كند. حسيني با اشاره به اين رويكرد و ايجاد بدبيني 
در بين مردم، مي گويد: عملكرد بسياري از وزارتخانه ها را 
خوب مي بينيم، ولي كافي است عملكرد وزارت صمت كه 
مايحتاج عمومي مردم، قيمت گذاري ها و واردات خودرو 
دست آنها اس��ت، خوب نباشد، آن گاه نارضايتي مردم 
بالا مي گيرد. قطعاً وزير صمت بايد پاسخگوي وضعيت 
كنوني باشد. عملكرد وزير صمت به هيچ وجه مشخص 
نيست و كار ها و اظهاراتش به جاي بهتر كردن اوضاع، 
وضعيت را بدتر مي كند. او مي گويد: امروز وزير صمت به 
عنوان يك وزير به حساب نمي آيد، بلكه بخش زيادي 
از بدبيني ها و بدگويي هاي دولت متوجه اين وزارتخانه 
است كه به وظايف خود درست عمل نمي كند و دولت 
را زير س��وال برده است، بنابراين دولت بايد براي حفظ 
حيثيت خود به جاي اينكه منتظر مجلس و استيضاح 
باش��د، خودش وضعيت وزير را تعيين تكليف كند. از 
آنس��و، جليل رحيمي جهان آبادي عضو كميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي مجلس هم از شيوه ايجاد 
حس��اب وكالتي جهت ثبت نام خودرو انتقاد كرد و در 
توييتي نوشت: »اگرپولي در حسابتان داريد، وكالتي به 
بانك واگذار كنيد، خودرويي كه مشخص نيست چي 
هست با چه قيمتي و كي قرار هست تحويل تان شود 
ثبت نام كنيد! و احساس خوشبختي نماييد. اين شيوه 
توزيع خودرو هاي وارداتي يا داخلي به سبك لاتاري و 

بخت آزمايي در كشور است. كجاي عالم چنين است؟

مانع توسعه روابط تجاري
با سنگال چيست؟ 

اتاق ايران با همكاري اتاق مشترك ايران و شرق آفريقا 
ميزبان هيات سنگالي به رياست شيخ سيسه رييس 
اتحاديه تجار، كارفرمايان و صنعتگران سنگال بود. 
نيلوفر اسدي سرپرست معاونت بين الملل اتاق ايران 
با تأكيد بر اينكه توسعه روابط اقتصادي با كشورهاي 
آفريقايي جزو اولويت هاي راهبردي اتاق ايران است 
بيان كرد: موقعيت ممتاز، استراتژيك و راهبردي ايران 
در منطقه غرب آسيا و دسترسي به بازار ۴۰۰ ميليوني 
كشورهاي منطقه با توجه به موافقت نامه تعرفه هاي 
ترجيحي ايران و اوراسيا و همچنين عضويت سنگال 
در بلوك هاي اقتصادي مهمي همچون اتحاديه پولي 
و اقتصادي غ��رب آفريق��ا )UEMOA( و جامعه 
 )ECOWAS( اقتصادي كش��ورهاي غرب آفريقا
اكوواس و اتحاديه آفريقا فرصت بسيار مناسبي براي 
همكاري ه��اي دو و چندجانبه تجاري ميان ايران و 

سنگال ايجاد كرده است.
او در عين حال گفت: با وجود ظرفيت هاي بالقوه براي 
توسعه روابط تجاري، متأسفانه مشكلات مربوط به 
حمل ونقل و عدم وجود رواب��ط پولي و بانكي مانع 
رسيدن به س��طح مطلوب مبادلات دو كشور شده 
است. به گفته او هيات س��نگال تيرماه سال جاري 
به ايران آمده بودند و حضور هيات سنگالي در فاصله 
كمتر از شش ماه در اتاق ايران نشان دهنده اشتياق 
دو طرف براي گسترش روابط و برطرف كردن موانع 
و دستيابي به همكاري هاي عملي ميان بخش هاي 

خصوصي دو كشور است.
برهمن رييس اتاق مشترك بازرگاني ايران و شرق 
آفريقا نيز با بيان اينكه در تلاشيم تا موانع موجود در 
مسير توسعه روابط با كشورهاي آفريقايي برطرف 
ش��ود ادامه داد: ن��گاه ما برد- برد اس��ت. دنبال اين 
هس��تيم هم از پتانس��يل هاي موجود در آفريقا در 
زمينه مواد اوليه و معدن بعضاً كالاهاي ساخته شده 
استفاده كنيم و هم بالعكس در زمينه هاي ارسال كالا، 
سرمايه گذاري و خصوصاً در زمينه پروژه هايي كه در 

آن كشورها وجود دارد فعاليت كنيم.
او گف��ت: توريس��ت درماني، خودرو، گردش��گري 
مهم ترين حوزه هاي فعاليت اين هيات تجاري است 
كه با توجه مزيت هاي ايران در اين بخش ها مي توان 

از اين فرصت استفاده كرد.

۲.1 ميليارد دلار ارز
در 8  روز تامين شد

مديركل امور تجارت خارجي بان��ك مركزي با بيان 
اينكه در تالار اول و دوم بازار مبادله ارز و طلا از ابتداي 
آغاز به كار اين مركز تاكن��ون در مجموع بالغ بر ۲.۹ 
ميليارد دلار عرضه ارز داش��تيم و بيش از ۲ ميليارد 
دلار آن منجر به معامله شده است، گفت: اين ميزان 
۱.۵ ميليارد دلار در تالار اول )با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان( 
و بيش از ۶۰۰ ميليون دلار در تالار دوم معامله ش��ده 
اس��ت. به گزارش خبرگزاري فارس، ش��يوا راوشي با 
بيان اينكه مركز مبادله ارز و طلا با يك هدف و رويكرد 
خيلي گس��ترده تر از چيزي كه الان خدمت رس��اني 
مي كند، آغاز به كار كرده اس��ت، اظهارداشت: علاوه 
بر مديريت مصارف خدماتي كش��ور، تامين ارز مورد 
نياز كالاه��ا از اين درگاه موجب افزايش ش��فافيت و 
مديريت بهتر شده اس��ت. وي درباره تامين ارز براي 
كالاهاي اساس��ي به نرخ ۲۸۵۰۰ تومان گفت: وقتي 
كالاهاي اساس��ي مثل نهاده هاي دامي و كشاورزي 
با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان تامين ارز مي شوند، اين كالاها 
س��بد اصلي خانوار را تشكيل مي دهد و همين اقدام، 
اين اطمين��ان را مي دهد كه بهاي اي��ن كالاها با نرخ 
مديريت شده در اختيار مردم قرار خواهد گرفت. اين 
كالاها، ش��امل دارو، تجهيزات پزشكي، شيرخشك 
و اقلام ضروري اس��ت. مديركل امور تجارت خارجي 
بان��ك مركزي تصريح ك��رد: البته برخ��ي كالاهاي 
واسطه اي و مواد اوليه مورد نياز كارخانجات هم با نرخ 
۲۸۵۰۰ تومان. به عنوان مثال كائوچو براي لاستيك 
و قطعات اوليه برخي كارخانجات به تشخيص وزارت 
صنعت ارز ۲۸۵۰۰ تومان دريافت مي كنند. وي افزود: 
تعيين كالاهاي مشمول ارز ۲۸۵۰۰ توماني يا انتقال 
آنها به تالار دوم بازار مبادله ارز در يك قيمت تعاملي 
قيمت گذاري انجام مي شود. ممكن است يك سري 
از كالاه��ا به مرور از منظر تامي��ن به تالار دوم منتقل 
شود. اين حمايت باتوجه به منابع ارزي كشور در حوزه 
نفت و گاز انجام مي شود و ممكن است وزارت صمت 
برخي كالاها را در آين��ده نزديك به تالار دوم هدايت 
كند. راوشي با بيان اينكه در تالار اول و دوم در مجموع 
بالغ بر ۲.۹ ميليارد دلار عرضه ارز داشتيم و بيش از ۲ 
ميليارد دلار آن منجر به معامله شده است، گفت: هر 
روز نسبت به روز قبل عرضه ها قوي تر و تعداد معاملات 
هم بيشتر مي شود؛ ضمن اينكه هم نوع ارز و هم نرخ ارز 
در اين بازار شفاف است و به همين دليل خيلي سريع تر 
معامله انجام مي شود. وي تصريح كرد: از ابتداي آغاز 
به كار مركز مبادله ارز و طلا ۱.۵ ميليارد دلار در تالار 
اول )ب��ا نرخ ۲۸۵۰۰ توم��ان( و بيش از ۶۰۰ ميليون 
دلار در تالار دوم تامين ارز شده است و اين روند به طور 
مداوم در حال افزايش اس��ت. مدي��ركل امور تجارت 
خارجي بانك مركزي اف��زود: عمده عرضه كنندگان 
در تالار اول نفت و گاز و درآمدهاي ارزي دولت است و 
عرضه كنندگان در تالار دوم شركت هاي پتروشيمي، 
صادركنندكان فولاد وفلزات، صادركنندگان خشكبار 
و ساير توليدكنندگان هستند و به طور مستمر تعداد 
صادركنندگان و عرضه كنندگان در مركز مبادله ارز 
در حال افزايش است. وي اظهارداشت: قبل از افتتاح 
تالار يك كندي شايد رويت مي شد اما با افتتاح تالار 
اين ش��فافيت آنقدر به فع��الان اقتصادي كمك كرد 
كه س��رعت تامين ارز افزايش قابل توجهي پيدا كرد. 
نزدي��ك به ۷۰۰ ميلي��ون دلار در ۸ روز فعاليت تالار 
ب��راي كالاهاي مورد نظر وزارت صمت تامين ش��ده 
اس��ت. راوش��ي با بيان اينكه يكي از اختياراتي كه به 
بانك مركزي داده شده اس��ت، در حوزه بازگشت ارز 
حاصل از صادرات است، گفت: وضعيت بازگشت ارز 
حاصل از صادرات نس��بت به سال هاي قبل وضعيت 
خيلي بهتر شد است به طوري كه براي صادركنندگان 
عمده بيش از ۷۵ درصد برگشت ارز حاصل از صادرات 
داش��ته ايم. مواردي به دليل مس��ائل تحريم يا موارد 
ديگر مربوط مي شود كه بانك مركزي كمك مي كند 
درصد بازگش��ت ارز حاصل از صادرات افزايش يابد. 
مديركل امور تجارت خارجي بان��ك مركزي با بيان 
اينكه سال هاست تجربه مديريت منابع ارزي كشور 
در حوزه تحريم را داريم، گفت: باوجود تحريم ظرفيت 
تجارت كشور افزايش محسوس خودش را داشته است 
و اين نشان مي دهد در حوزه تجارت واقعي مسيرهاي 
انتقال وجوه را داش��ته ايم و در تامين ارز ۲۰ درصد و 
تخصيص ۳۰ درصد افزايش داشته ايم. از منظر حواله 
مسيرها شناسايي شده و اتفاقا گشايش هاي جديدي 
در حوزه چين و عراق داشته ايم كه در فرآيند واردات 

كشور آمار آن به وضوح قابل مشاهده است.

صادرات 1۵ ميليارد دلاري 
محصولات پتروشيمي 

مديرعامل شركت ملي صنايع پتروشيمي از صادرات 
۱۵ ميليارد دلاري محصولات پتروشيمي در ۱۱ ماهه 
امسال خبر داد. آقاي علي عسگري مديرعامل شركت 
ملي صنايع پتروشيمي گفت: صنعت پتروشيمي يكي 
از مزيت هاي ايران اس��ت و اگر بر توسعه اين صنعت 
تمركز شود، مي تواند براي كشور ثروت آفرين باشد. 
او گف��ت: هم اكنون در صنعت پتروش��يمي جهان 
تمركز بر بخش هاي پايين دستي اين صنعت است. 
براي نمونه آلمان س��الانه بي��ش از ۶۰ ميليارد دلار 
محصولات در حوزه پايين دس��تي ص��ادر مي كند، 
در مجموع در بخش پايين دس��تي پتروشيمي يك 
بازار ۳ ه��زار ميليارد دلاري در دني��ا وجود دارد كه 
متأسفانه سهم ايران از اين بازار ناچيز است. مديرعامل 
پتروشيمي خليج فارس گفت: اكنون از ميان ۷۰۰ 
طرح امكان س��نجي ش��ده براي اجرا در پارك هاي 
پتروشيمي ۹۰ طرح تأييد شده و در حال مطالعات 
نهايي و تأييد بانك ها براي سرمايه گذاري و اجراست. 
عس��گري گفت: بانك هاي داخلي و صندوق توسعه 
ملي براي سرمايه گذاري در پارك هاي پتروشيمي در 
كل كشور به ويژه منطقه چابهار اعلام آمادگي كرده اند 
و براي تأمين مالي اين پروژه ها سازوكار صندوق پروژه 
فرآيندي كه سرمايه گذاران در آن به سهامداران پروژه 

تبديل خواهند شد نيز در نظر گرفته شده است.

با ثبت نام ۵۱ هزار نفر؛ 2۵هزار و ۵۰۰ ميليارد پول بلوكه شد!/تحويل اولين خودروها تا پايان سال 

جزييات جديد از خودروهاي وارداتي

در ديدار شافعي با دبيركل دي ۸  بررسي شد

گام جديد در تجارت ترجيحي ايران
ايزيكا عبدالقدير امام، دبيركل گروه هش��ت كش��ور 
اس��لامي در حال توس��عه )D۸( با حض��ور در اتاق 
ايران با غلامحسين ش��افعي ديدار و دو طرف درباره 
پيش  نيازهاي اجراي تجارت ترجيحي كش��ورهاي 
عضو گفت وگو كردند. عبدالقدير امام در اين ديدار با 
بيان اينكه در زمينه اجراي تجارت ترجيحي اعضاي 
دي ۸ موفقيت خوبي داش��تيم گفت: البته سازوكار 
حل اختلافات براي چند س��ال معل��ق بود تا اعضا در 
گفت وگوهاي خود به نتيجه مشترك برسند. در نتيجه 
وقفه اي ايجاد شد و اعضاي دي ۸ نتوانستند در قوانين 
داخلي خود اين مكانيزم را به تصويب برسانند. اما در 
نهايت خرداد سال گذشته موفق شديم مكانيزم حل 
اختلافات را به انجام برسانيم. قرار است به زودي وزراي 
صنعت، معدن و تجارت كشورهاي عضو دي ۸ با هم 
ملاقات كرده و در رابطه با تصويب و حمايت از مكانيزم 

حل اختلافات اقدام كنند.
او با بيان اينكه در زمان تصويب نهايي قرارداد تجارت 
ترجيحي در بنگلادش، عمده فعالان بخش خصوصي 
اطلاعاتي درباره جزييات آن بي اطلاع هستند، ادامه 
داد: اين در حالي است كه بخش خصوصي بيشترين 
حضور را در اجراي اين قرارداد دارد. لذا درخواست ما 
اين است كه با همكاري ش��ما بتوانيم برنامه اي براي 
آشنايي فعالان بخش خصوصي با اين قرارداد برگزار 
كنيم. من در تماس با روس��اي اتاق هاي هفت كشور 
ديگر هم همين درخواست را مطرح كردم تا بتوانيم با 
فعال كردن بخش خصوصي، حجم مبادلات تجاري 

را افزايش دهيم.
عبدالقدير امام با ابراز نارضايت��ي از حجم مبادلات 
تج��اري ۱۳۰ ميليارد دلاري در كش��ورهاي دي ۸ 
گفت: هدف ما اين اس��ت كه تا قبل از س��ال ۲۰۳۰ 
حجم تج��ارت دي ۸ به بي��ش از ۵۰۰ ميليارد دلار 

برسد. اين هدف قطعاً با اجراي درست قرارداد تجارت 
ترجيحي بين اين كش��ورها محقق خواهد شد. او با 
اشاره به فعاليت يك شركت مالزيايي و ايجاد پلتفرمي 
در زمينه تج��ارت الكترونيك براي ارايه محصولات 
مربوط به كشورهاي دي ۸، خواستار همكاري اتاق 

ايران با اين شركت شد.
بر اساس اعلام سايت اتاق ايران، غلامحسين شافعي - 
رييس اتاق ايران - نيز با بيان اينكه دي ۸ از ظرفيت هاي 
قابل توجهي در زمينه هاي اقتصادي، فرهنگي و نيروي 
انساني برخوردار است گفت: با وجود جمعيت نزديك 
به يك ميليارد نفري كشورهاي دي ۸ و توليد ناخالص 
داخلي ۴ تريليون دلاري، اما هميشه اين سوال مطرح 
اس��ت كه چرا با وجود اي��ن ظرفيت ها حجم تجارت 

درون گروهي دي ۸ پايين است.

شافعي با تأكيد بر اينكه تجارت ترجيحي مي تواند قفل 
مناسبات اقتصادي درون گروهي را شكسته و حجم 
مناسبات دي ۸ را متحول كند، ادامه داد: فهرست اقلام 
تجارت ترجيحي بين كشورهاي عضو بايد گسترش 
يابد. اين فهرست محدودكننده است و با افزايش آن 
مي توان به افزايش مناسبات تجاري كه هدف ماست 

دست يافت.
او با اعلام آمادگي اتاق ايران براي آگاهي بخش��ي به 
فعالان اقتصادي درباره تجارت ترجيحي دي ۸ تأكيد 
كرد: ع��لاوه بر تجارت ترجيحي لازم اس��ت به بحث 
س��رمايه گذاري مشترك درون دي ۸ توجه بيشتري 
داشته باشيم. پيشنهاد من اين است كه كميته ويژه 
سرمايه گذاري دي ۸ تشكيل شود تا امكانات كشورهاي 
عضو را براي افزايش س��رمايه گذاري مشترك مورد 

بررسي قرار دهد. رييس اتاق ايران با بيان اينكه موضوع 
داوري و حل اخت��لاف در جريان تجارت ترجيحي از 
اهميت بالايي برخوردار اس��ت افزود: اجراي مطلوب 
داوري، موجب افزايش اطمينان بين تجار كشورهاي 
عضو خواهد شد. اتاق ايران از گذشته دور مركز داوري 
و حل اختلاف داش��ته و در اين زمين��ه آماده تبادل 

تجربيات خود هستيم.
او همچنين با اش��اره به برگزاري اج��لاس اتاق هاي 
كشورهاي دي ۸ در بنگلادش يادآوري كرد: اتاق ايران 
در آن اجلاس پيشنهاد صدور گواهي مبدأ را مطرح كرد 
كه مورد توجه قرار گرفت و الان در حال پيگيري است. 
به علاوه در اين اجلاس براي برگزاري اجلاس بعدي 

اتاق هاي عضو دي ۸ آمادگي خود را اعلام كرديم.
شافعي تسهيل رفت وآمد تجار كشورهاي عضو دي ۸ 
را از ديگر عوامل مهم اثرگذار بر افزايش سطح مناسبات 
تجاري اين گروه برشمرد و گفت: در اين رابطه پيشنهاد 
من اين اس��ت كه س��فارتخانه هاي كشورهاي دي ۸ 
معرفي نامه اتاق هاي بازرگاني را به رسميت بشناسند 
و براي تجاري كه از اين طريق معرفي مي ش��وند، به 
سرعت و به راحتي ويزا صادر شود. به علاوه لازم است 
اين ويزاها براي چند بار رفت وآمد باشد كه تجار بتوانند 

با طرف هاي خود به راحتي مذاكره كنند.
ريي��س اتاق ايران ب��ا اعلام آمادگي ب��راي برگزاري 
ملاقات مجازي با ش��ركت مالزيايي و همكاري هاي 
مش��ترك در زمينه حلال گفت: ما در زمينه تهاتر به 
دليل موانع بانكي تجربه زي��ادي داريم. مثلًا مصالح 
ساختماني مورد نياز پاكستان را صادر كرده و در مقابل 
برنج از اين كشور وارد مي كنيم. با برخي كشورها هم 
اگر به كالاي مورد نظر آنها نياز نداش��ته باشيم، آن را 
وارد كرده و به كش��ور ثالث صادر مي كنيم. بنابراين 

مكانيزم تهاتر در ايران در حال توسعه است.
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خبرروز

فوتي هاي كرونا دوباره ۲ رقمي شد
براس��اس اعلام وزارت بهداشت، ۱۳ نفر از بيماران كوويد۱۹ در كش��ور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان اين 
بيماري به ۱۴۴ هزار و ۸۵۸ رسيد. همچنين بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۹۹۷ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور 
شناسايي و ۴۲۲ نفر از آنها بستري شدند. بر اين اساس مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۷ ميليون و ۵۶۸ هزار و ۹۰۳ نفر 
رسيد. تاكنون ۷ ميليون و ۳۳۹ هزار و ۴۵۷ نفر از بيماران، بهبود يافته و از بيمارستان ها ترخيص شده اند. ۳۰۱ نفر از بيماران مبتلا 
به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر هيچ شهرستاني در وضعيت 

قرمز كرونا نيست، شش شهر در وضعيت نارنجي، ۹۴ شهر در وضعيت زرد و ۳۴۸ شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

رويداد

پس از مرگ پيروز اعلام كردند كه اين توله يوز از ابتدا 
سيستم ايمني ضعيفي داشت، شير مادر را نخورده 
بود، با وزن نامتعارف كه نصف حالت استاندارد بود، 
بزرگ ش��د و به ط��ور كلي، چون در ش��رايط كاملا 
طبيعي بزرگ نش��د، توانايي مقابله با بس��ياري از 
عوامل بيماري زا را نداشت. اما با وجود اين اظهارات 
مسوولان سازمان متولي حفاظت از محيط زيست 
و حيات وحش كش��ور، برخي دامپزشكان تاكيد 
كردند كه پيروز از ابت��دا و به صورت »مادرزادي« 
دچار نارس��ايي كليه نب��وده و در هفته هاي بعد از 
تولد دچار اين مش��كل ش��ده اس��ت. به گفته اين 
دامپزش��كان، وقتي پيروز در هفته سوم تولد خود 
و در زماني كه وضعيت جسمي وخيمي داشت، از 
سايت تكثير در اس��ارت توران به پارك پرديسان 
تهران منتقل شد، تزريق يك داروي اشتباه به اين 

حيوان باعث صدمه ديدن كليه اش مي شود. 

    »پيروز« در استراحت
 بين راند اول و دوم دياليز جان باخت 

رييس بيمارستان دامپزش��كي مركزي در تشريح 
نحوه مرگ پيروز و آخرين لحظات زيست اين توله 
يوز به ايلنا توضي��ح داد: پيروز از بامداد روز جمعه ۵ 
اسفند به بيمارستان دامپزشكي مركزي منتقل شد 
و پيش از اين، سابقه انتقال او به اين بيمارستان وجود 
نداشت. از بامداد جمعه تا عصر دوشنبه نيز اقدامات 
درماني مختلفي را براي اين حيوان انجام داديم، تا 
در نهايت عصر دوشنبه تصميم گرفتيم عمل دياليز 
را ب��راي او انجام دهيم. امير م��رادي ادامه داد: در 
همين راستا پيروز را از حدود ساعت ۱۶:۳۰ عصر 
دوشنبه ۸ اسفند به اتاق عمل برديم و كاتتر داخل 
ش��كم را براي انجام عمل ديالي��ز صفاقي در اين 
حيوان كار گذاشتيم و حدود ساعت ۱۷:۳۰ عمل 

دياليز را ش��روع كرديم كه ران��د اول آن تا بامداد 
روز بعد طول كشيد. او افزود: ساعت حدود ۳:۳۰ 
بامداد روز سه شنبه ۹ اسفند، راند اول دياليز پيروز 
تمام ش��د و طبق قاعده بايد چند ساعت بين راند 
اول و دوم دياليز به حيوان استراحت مي داديم، اما 
متاسفانه پيروز در طول اين چند ساعت جان خود 
را از دست داد و به راند دوم دياليز صفاقي نرسيد. 

    دو بار ديگر پيروز به عارضه حاد كليه 
دچار شده بود

اين دامپزش��ك متخص��ص در ادام��ه توضيحات 
خود گفت: دو مرتبه ديگر كه پيروز به عارضه حاد 
كليه دچار ش��ده بود، اين حيوان را به بيمارستان 
دامپزش��كي مركزي انتقال ن��داده بودند، بلكه در 
مرتبه اول، آقاي پيتر كالدول كه از آفريقاي جنوبي 
آمده بودند، اين بيماري را تشخيص دادند و پروتكل 
درماني را براي پيروز نوشتند در مرتبه دوم نيز آقاي 
بابك باستاني، دامپزش��ك خود سازمان حفاظت 
محيط زيست اين مشكل را تشخيص دادند و درمان 
تحت نظر ايشان انجام شد. او در ادامه توضيح داد: 
در دو مرتبه قبلي، روند درماني پيروز يك بار تحت 
نظر آقاي كال��دول و يك بار نيز تح��ت نظر آقاي 
باستاني پيش رفت. در مرتبه سوم نيز كه پيروز به 
بيمارستان دامپزشكي مركزي منتقل شد، ما تمام 
اقدام��ات درماني اين حيوان را با مش��ورت آقايان 

كالدول و باستاني پيش برديم. 

    نقش تزريق آنتي بيوتيك اشتباه
 در ايجاد نارسايي حاد كليوي در »پيروز«

مرادي در پاسخ به اين س��وال كه آيا تزريق داروي 
اش��تباه در هفته هاي اول پ��س از تولد پيروز باعث 
ايجاد نارس��ايي كليوي در اين حيوان ش��ده بود يا 

خير، توضيح داد: يكي از فرضيات جدي درباره عامل 
اوليه ايجاد نارسايي حاد كليوي در پيروز، تزريق يك 
آنتي بيوتي��ك داراي عارضه به اين حيوان در همان 
روزهاي نخس��ت انتقال او از توران به تهران اس��ت. 
اين آنتي بيوتيك كه توس��ط يكي از دامپزش��كان 
ايراني براي پيروز تجويز شده بود، به شدت براي كليه 
يوزپلنگ سمي است. رييس بيمارستان دامپزشكي 
مركزي تاكيد كرد: زماني كه آقاي كالدول به ايران 
آمدند، وقتي ديدند ك��ه پيروز در حال درمان با اين 
آنتي بيوتيك اس��ت، بلافاصله دستور دادند كه اين 
دارو بايد قطع شود، چراكه تشخيص ايشان، ايجاد 
نارسايي حاد كليه بر اثر تزريق اين داروي خاص بود. 

    چرا اعلام شد كه »ايران« باردار است؟ 
مرادي در پاسخ به سوال ديگري مبني بر اينكه چرا 
با وج��ود اينكه هنوز بارداري »ايران« تاييد نش��ده 
است، دقيقا ساعاتي قبل از مرگ پيروز اعلام شد كه 
مادر او باردار است، توضيح داد: اينكه ما اعلام كرديم 
احتمال بارداري اي��ران وجود دارد، به اين دليل بود 
كه برخي كارشناس��ان موضوع همودياليز را براي 
پيروز مطرح مي كردند، در چنين شرايطي من گفتم 
كه يكي از شرايط لازم براي انجام اين كار، اين است 
كه ما بتوانيم يك خون منطبق بر گروه خوني پيروز 
را تهيه كنيم كه تنها گزينه ما براي اين كار، گرفتن 
خون از مادر پيروز بود. رييس بيمارستان دامپزشكي 
مركزي ادامه داد: با توجه به اينكه حدود ۳۵ روز قبل، 
ايران يعني مادر پيروز جفت گيري موفقي داش��ته 
است و در صورت بارداري، بيهوش كردن اين حيوان 
مي توانست باعث سقط جنين شود، ما اعلام كرديم 
چون احتمال بارداري ايران وجود دارد، نمي توانيم 
براي گرفتن خون از ايران جهت اس��تفاده در عمل 

همودياليز روي پيروز، يوز مادر را بيهوش كنيم. 

نارسايي كليه پيروز »مادرزادي« نبود
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

رها شدن از افكار منفي

 افزايش نرخ دلار 
و چالش بهار 140۲

 باعث تقويت افكار منفي در ذهن شود لذا در چنين 
شرايطي بهترين كار اين است كه با تمركز بر انجام 
فعاليت هاي روزمره يا انجام فعاليت هايي كه باعث 
آرامشتان مي ش��ود، حواس خود را پرت كنيد. از 
س��وي ديگر منفي گرايي مي تواند مسري باشد، 
بنابراين حفظ فاصله تا حد ام��كان از همكاران و 
آشنايان منفي مي تواند بر روحيه شما تأثير بگذارد. 
البته دوري كامل از افراد منفي گرا اغلب غيرممكن 
اس��ت لذا در صورت تعامل با اين افراد بهتر است 
از بحث وجدل با آنها اجتن��اب كنيد. توجه كنيد 
هميش��ه مبارزه جواب نمي ده��د، گاهي به جاي 
مبارزه با افكار بد بايد نفس عميق كش��يد، آنها را 
پذيرفت و ادامه داد. يادگيري اين كار دشوار است، 
اما تس��لط بر اين مهارت بهترين راه براي مبارزه با 
افكار منفي تا آخر عمر است. به عنوان مثال، ممكن 
است نگران اين باشيد كه به دليل اشتباه در محل 
كار، اخراج ش��ويد اما به جاي تثبيت اشتباهي كه 
انجام داده ايد بايد از اش��تباه خود درس بگيريد و 
براي عدم تك��رار آن در آينده قدم برداريد. به جاي 
انتظار بدترين اتفاق، روي بهبود تمركز كنيد. اين 
ممكن است عجيب به نظر برسد، اما يك مطالعه 
در ايالت اوهايو نشان داد افرادي كه افكار بد خود را 
مي نويسند و سپس كاغذ را دور مي اندازند، نسبت 
به افرادي كه كاغذ را نگه داشته اند، تصوير بهتري از 
خود دارند. نوشتن راهي براي بيان مشكلات است 
و خلاص شدن از شر آنها مي تواند اثرات مثبتي بر 

روي ذهن داشته باشد.

از يك طرف، بايد به استقبال نوروز بروند از سوي 
ديگر ماه رمضان هم به زودي از راه مي رسد. لازم 
اس��ت دولت از همين امروز براي اين بازه زماني 
مهم برنامه ريزي داشته باشد. اگر لازم است اقدام 
به ورود كالاهاي مورد نياز كند، توليد اقلام مورد 
نياز را افزايش دهد و... ممكن است دولت بتواند 
بخشي از اين نيازهاي كليدي را از طريق واردات 
كالاهاي مورد نياز و اتخاذ تدابير لازم ساماندهي 
كند، مثلا كالاهاي مورد نياز را وارد كند و به موقع 
به دس��ت مصرف كننده برساند. تصميم سازان 
قبل از وقوع فجايع اقتصادي بايد براي آن تدبير 
كنند تا اين فجايع اساسا رخ ندهند، اما وقتي رخ 
دادند بايد بهترين برنامه ريزي ها را صورت دهند 
تا كشور با كمترين چالش از بحران ها عبور كند. 
در حال حاضر هم متاسفانه نرخ دلار بالا رفته و 
به زودي اثرات اين نوسان در بازار كالا و خدمات 
كشور تخليه خواهد شد. دولت بايد از همين امروز 
براي بهار س��ال۱۴۰۲ برنامه ريزي هاي جدي 
داشته باش��د تا اقتصاد ايران بتواند از اين دالان 

تنگ و دشوار به سلامت عبور كند.

افزايش كمك هزينه خريد عينك ۳ تا ۶ ساله ها
معاون پيش��گيري از معلوليت هاي مركز توسعه 
پيش��گيري و درمان اعتياد س��ازمان بهزيستي 
كش��ور درباره افزايش كمك هزينه خريد عينك 
به كودكان س��ه ت��ا ۶ س��اله داراي آمبيليوپي و 
اختلالات عيوب انكس��اري توضي��ح داد. افروز 
صفاري فرد با اش��اره به اينكه ط��رح غربالگري 
بينايي كودكان س��ه تا ۶ س��ال از س��ال ۱۳۷۵ 
توسط سازمان بهزيستي آغاز شده است، گفت: 
سال گذشته حدود ۲ ميليون و ۸۰۰ هزار كودك 
تحت پوش��ش اين برنامه قرار گرفتند. او با اشاره 
به اينكه هدف سازمان بهزيستي براي غربالگري 
بينايي كودكان در س��ال جاري اين بود كه كل 
كودكان س��ه تا ۶ سال كشور كه جمعيت حدود 
۴ ميليون و ۴۰۰ هزار نفري را تشكيل مي دهند 
غربال شوند، گفت: از ابتداي سال جاري تا پايان 
بهمن ماه س��ه ميليون و ۳۰۰ هزار كودك غربال 
شدند و به نظر تا پايان سال بين ۸۵ تا ۹۰ درصد 
از كودكان، تحت پوش��ش اين طرح قرار گيرند. 
معاون پيش��گيري از معلوليت هاي مركز توسعه 
پيش��گيري و درمان اعتياد س��ازمان بهزيستي 

كش��ور در ادامه در پاسخ به س��والي درخصوص 
حمايت بني��اد ۱۵ خرداد از طرح ملي غربالگري 
تنبلي چش��م و همچنين اعط��اي كمك هزينه 
خريد عينك براي كودكان ۳ تا ۶ سال نيز توضيح 
داد: از ابتداي ش��روع اجراي طرح )سال ۱۳۷۵( 
بعد از اينك��ه كودكان غربال و موارد مش��كوك 
به بينايي س��نج ها ارجاع و تشخيص آمبيليوپي 
و اختلالات عيوب انكس��اري گزارش مي ش��د، 
تعدادي نيازمند عينك و تعداد محدودي نيازمند 
جراحي بودند. در همين راستا سازمان بهزيستي 
از هم��ان ابتدا كمك هزينه ه��اي لازم به آنها را 

پرداخت مي كرد.

ترويج سبك زندگي سالم با اجرای برنامه پزشك خانواده
مدير دفتر آموزش و ارتقاي سلامت وزارت بهداشت 
با تاكيد بر اينكه تاخير در گسترش برنامه پزشكي 
خانواده، بيش از اين جايز نيست، گفت: اگر پزشك 
خانواده را خوب اج��را كنيم اولين اتفاق مثبت آن 
ترويج سبك زندگي سالم، خود مراقبتي و فرهنگ 
سلامت است. دكتر فرشيد رضايي با اشاره به اينكه 
تعداد سال هاي از دست رفته عمر ناشي از تصادفات 
بيش از سال هاي از دست رفته عمر با مرگ و ميرهاي 
ناش��ي از س��رطان ها و بيماري هاي قلب و عروق 
و... اس��ت، گفت: پس زماني كه مي خواهيم براي 
مداخله ورود كنيم نياز به پژوهش و نيازسنجي هاي 
ميداني در سطح ملي و محلات داريم. اينكه دكتر 
ملك افضلي اشاره مي كنند كه پزشكي خانواده بايد 
نگاه محله محور داشته باشد اين نگاه شامل سبك 
زندگي است. او تصريح كرد: اين نشان مي دهد كه ما 
از باستان در اين زمينه صاحب نام و صاحب سبك 
بوده ايم. اطبا آن زمان به شكل تجربي مي آموختند 
و صحبتي از دانش��كده و دانش��گاه نبود. حداقل تا 
۲۰۰ س��ال پيش روند به اين صورت بود كه گاهي 
ه��م در بين اين طبابت اش��تباهات فاحش��ي رخ 
مي داد تا قرن ۱۹ كه دانش��كده هاي علوم پزشكي 
يك مس��يري آكادميك آغ��از مي كنند و كيفيت 
طباب��ت ارتقا مي يابد. وي با اش��اره به اينكه تغيير 
نگاه به خدمات س��لامت سبب ش��كل گيري ايده 
پزشكي خانواده شده است، ادامه داد: ۶۰ سال قبل 
طبابت از صرفا درمان بيماري خارج شد و بر درمان 
پيشگيرانه تاكيد شد. تاخير در گسترش پزشكي 

خانواده بيش از اين جايز نيست. اگر پزشك خانواده 
را خوب اجرا كنيم اولين اتفاق مثبت آن ترويج سبك 
زندگي سالم، خود مراقبتي و فرهنگ سلامت است. 
پزشكي خانواده جامعه نگر است و از حوادث شايع 
هم جلوگيري مي كند. پايه و اساس پزشكي خانواده 
بر اساس سبك زندگي سالم است. پزشك بايد به 
بيمار خود انگيزه دهد تا بتواند سلامت خود را ارتقا 
دهد. درمان بر پايه دارو نوشتن براي الان نيست و 
بايد رويكرد خود را تغيير دهيم. رضايي ادامه داد: 
فرهنگسازي سبك زندگي صرفا به معناي جشنواره 
گرفت��ن، كتاب چاپ ك��ردن و... نيس��ت. مفهوم 
فرهنگسازي چيز ديگري است چنانچه خداوند به 
پيامبر گرامي اسلام مي گويد فرهنگسازي را از بستر 
خانواده و عشيره خود آغاز كن. اگر قرار است سبك 
زندگي اصلاح شود بايد از خود و خانواده خود شروع 
كنيم تا سپس مراكز حامي س��لامت ايجاد شود. 
فرايند تغيير سبك زندگي وابسته به فرد و نيازهاي 
او است كه بايد گام به گام پيش بروند و نگاه صفر و 

صدي در اين زمينه جايز نيست.

100 روز گذشته و مسوولان همچنان منفعل عمل مي كنند

دامنه مسموميت دانش آموزان به تهران رسيد

گليماندگار|
 از آن روزهايي كه وزير بهداشت و درمان 
به قم سفر كرد و اعلام كرد مسموميت 
دانش آموزان چيز خاصي نبوده تا آن زماني كه فرماندار 
قم ماجرا را فوبيا دانس��ت بيش از ۱۰۰ روز مي گذرد 
و دامنه مس��موميت دانش آموزان م��دارس هر روز 
گسترده تر مي شود، حالا مس��اله به مدارس پسرانه 
هم رسيده هر چند به عقيده بسياري يكي دو مدرسه 
پس��رانه مورد حمله قرار گرفته اند تا رد اصلي ماجرا 
گم شود اما هر چه هست ديگر نمي توانيم بگوييم كه 
مدارس براي حضور دانش آموزان ايمن هستند، اين 
واقعيت تلخي اس��ت كه بايد آن را بپذيريم. اما نكته 
جالب توجه اين است كه به محض اين اتفاق و اعتراض 
اوليای دانش آموزان به جاي اينكه مسوولان دست به 
كار ش��وند و هر چه زودتر سر منشأ اين اتفاق را پيدا 
كنند، فضا را امنيتي كرده و با اولياي معترض برخورد 
مي كنند. نكته ديگ��ري كه بايد به آن توجه كرد اين 
است كه رييس دولت در اين روزها هيچ اظهارنظری 
در مورد اتفاقات تل��خ رخ داده در مدارس نمي كند، 
او كه همچنان در س��خنراني هاي خود از پيشرفت 
و رشد جامعه س��خن مي گويد، هنوز نسبت به اين 
فاجعه در حال وقوع اظهارنظري نكرده است. در واقع 
چند دانش آموز ديگر بايد قرباني اين بي تدبيري شوند 
تا مسوولان كاري انجام دهند، يعني تا دانش آموزي 
جانش را از دست ندهد، همچنان در بر همان پاشنه 
»خيلي مساله مهم نيست« مي چرخد. در اين شرايط 
وزير بهداش��ت و درمان از در خواس��ت ۲۰ كش��ور 
باري دريافت دارو و تجهيزات پزش��كي از ايران خبر 
مي دهد، در حالي كه مردم ب��راي تهيه يك دارو در 
به در داروخانه ها هس��تند. اي��ن اظهارنظرهاي غير 
كارشناس��انه، اين فرار رو به جلو مسوولان قرار است 
كجا به داد مردم برس��د و درمان دردهاي آنها باشد. 
اين در حالي اس��ت كه حتي وزير آموزش و پرورش 
هم مس��ووليت اين اتفاق ها را از خود ساقط كرده و 
مس��اله را به نهادهاي ديگري چون وزارت بهداشت 
سپرده است. در حالي كه او اولين فردي بايد باشد كه 

در اين زمينه به اوليای دانش آموزان پاسخ دهد. اين 
اتفاق چطور ممكن است در روز روشن و در شهرهاي 
مختلف رخ بدهد اما هيچ كس تا به حال در اين زمينه 
دستگير نش��ده باشد. حتي منشأ اين مسموميت ها 
هم هنوز شناسايي نشده و همه چيز به حدس و گمان 

باز مي گردد. 

    كسي بايد پاسخگو باشد
اين حرف كه مساله خيلي مهم نيست، سم استفاده 
ش��ده عوارض جانبي ندارد، تاثيرات اين سم خفيف 
است و... هيچ كدام بر اساس مستندات علمي مطرح 
نمي شود، در واقع اين حرف ها زده مي شود تا از ميزان 
اعتراض اوليای دانش آموزان كاسته شود و هر خبري 
غير از اين از سوي مسوولان تكذيب مي شود. سوال 
اصلي اما اين است كه چطور مي شود وقتي هنوز نوع 
سم استفاده شده مشخص نيست، در مورد عوارض 
آن به اين نتيجه برسيم كه خطرناك نيست. از كجا 
مي توان مطمئن بود كه اين سم ها عوارض بلندمدت 

براي بچه ها ندارند. 

    سياست يك بام و دو هواي وزيران
وزي��ر آموزش و پرورش، در روز هش��تم اس��فندماه 
درپاسخ به سوال خبرنگاران درباره مسموميت ها به 
اين جمله بسنده كرد كه »وزارت بهداشت پيگير آن 
هس��تند و نتيجه را از طريق رسانه ها اعلام خواهند 

كرد.« 
اين در حالي اس��ت كه وزير بهداشت و درمان اعلام 
كرده »بررس��ي اينكه س��م از كجا مي آيد و... در حد 
وزارت بهداش��ت نيس��ت. اظهارات در مورد عمدي 
بودن آن نيز به عهده ما نيس��ت. درمان اين مشكل 
انجام مي شود و تاكنون عارضه خاصي نداشته است.«

    دستگاه اطلاعاتي و امنيتي
 به موضوع ورود پيدا كردند

در اين شرايط و در حالي كه هر روز بر تعداد مدارس 
مورد حمله قرار گرفته افزوده مي شد، حجت الاسلام 

والمس��لمين محمدجعفر منتظري، دادستان كل 
كشور در روز اول اسفندماه در اين باره گفت: »با توجه 
به اينك��ه در بازه زماني يك تا دو ماه ش��اهد حوادث 
مشابهي بوديم، احتمال داديم عواملي در اين عرصه 
اقداماتي انجام داده باشند. هر سه گزينه به نظر من 
رسيد كه يا قصور در آن است يا تقصير هست يا ممكن 
است تعمدي در اين موضوع باشد. دستگاه اطلاعاتي 
و امنيتي و دادس��تاني قم به اين موض��وع ورود پيدا 
كردند تا اگر عواملي در اين كار موثر بوده هر چه زودتر 

شناسايي شوند و نگراني خانواده ها برطرف شود.«

    وزارت بهداشت 
عمدي بودن مسموميت ها را تاييد كرد

عليرضا منادي، رييس كميسيون آموزش و تحقيقات 
مجلس شوراي اسلامي در روز هفتم اسفند ماه با بيان 
اينكه »معاون وزير بهداشت عمدي بودن مسموميت 
دانش آموزان دختر را در ق��م تاييد كرد كه اين خبر 
خوبي نبود؛ كميسيون آموزش از ابتدا پيگير اين ماجرا 
بود و مساله را از وزراي مربوط و دستگاه هاي اطلاعاتي 
پيگيري مي كرد.« گفته است: »طبق اخبار رسيده 
سم استفاده شده از س��موم جنگي نيست كه خطر 
بالايي داشته باش��د اما همين كه اراده و فكر پليدي 
پشت ماجرا بوده كه بچه هاي اين سرزمين به خصوص 
دختران مان را از آموزش بازدارند خطر مهمي است و 
خبر بسيار بدي محسوب مي شود بايد تلاش كنيم تا 

ريشه ها را پيدا كنيم.«

    اين حرف ها نمي تواند
 امنيت فرزندان ما را تامين كند

صبح روز گذشته در منطقه تهرانسر دو مدرسه هدف 
حمله با سموم ناشناخته قرار گرفتند، بچه ها با همان 
عوارش بي حس شدن دست و پا، سرگيجه، بي هوشي 
و حالت تهوع به بيمارس��تان منتقل شدند، اوليای 
دانش آموزان در مقابل مدرسه تجمع كرده و به دنبال 

جوابي براي سوالات خود هستند.
ناديا مادر يكي از دانش آموزان به »تعادل« مي گويد: 

متاسفانه مسوولان فكر مي كنند با گفتن اينكه سم 
خطرناك نيست و عوارضي ندارد و... مي توانند امنيت 
بچه هاي ما را تضمين كنند. يعني ما ديگر حتي براي 
فرستادن بچه هايمان به مدرسه هم بايد دست و دلمان 
بلرزد. اين چه وضعي است چرا هيچ كس در اين ۱۰۰ 
روز پيگير ماجرا نبوده، چرا هيچ توضيح قانع كننده اي 
در اين زمينه به اوليا داده نمي شود. او مي افزايد: حتما 
بايد چند كودك قرباني شوند تا مسوولان به خودشان 
بيايند و چاره اي بينديشند. كجاست آن امنيتي كه از 
آن دم مي زدند، اگر چيزي نداريم لااقل امنيت داريم. 
كدام امنيت كه حتي مدرس��ه هم ديگر براي بچه ها 
امن نيست. از كجا معلوم كه اين سم ها عوارض جانبي 
نداشته باش��د، ما كه هنوز نوع آن را نمي دانيم. اصلا 
معلوم نيست از چه تركيبي استفاده مي شود، در اين 
شرايط چطور وزير بهداشت اينقدر با قاطعيت مي گويد 

كه اين سم خطرناك نيست. 

    وقتي هميشه تكذيب مي كنيم
 بايد منتظر عواقب آن هم باشيم

محمدرضا پدر يكي از دانش آم��وزان كه با وضعيت 
نامساعدي به بيمارستان منتقل شده نيز با عصبانيت 
مي گويد: تنه��ا هنر آقايان مس��وول تكذيب كردن 

مسائل است، اگر به جاي اين همه تكذيب و دور زدن 
مردم، به فكر پيدا كردن منشأ اين اتفاق بودند حالا ما 
با اين وضعيت وحشتناك دست به گريبان نبوديم. من 
بايد چطور مطمئن باشم كه اتفاقي براي فرزندم رخ 
نمي دهد، چه كسي اين تضمين را به من مي دهد، كه 
اين سم ها عوارض ندارند، مگر اصلا مي دانيم تركيبات 
آن چيست كه بگوييم عوارض دارد يا ندارد، خطرناك 
هس��ت يا نه. او مي افزايد: ديگر ب��ه چه چيزي بايد 
اطمينان كنيم، مدرسه هم براي بچه هايمان شده 
مكان ناامن، چه كار بايد بكنيم كه مسوولان كمي 
هم به فك��ر فراهم آوردن آرامش خاطر براي مردم 
جامعه باشند، فساد و رانت، اقتصاد ناامن، فقر و... 
كم بود حالا بايد نگران جان فرزندانمان هم باشيم. 
ديگر نمي دانيم غصه جان بچه هايمان را بخوريم 
كه انگار هيچ ارزشي براي مسوولان ندارد، يا نگران 
تامين معيش��ت با دلار ۵۷ هزار تومان باشيم. اين 
وضعيت اداره يك جامعه نيست. بالاخره بايد كسي 

نسبت به اين همه بي مسووليتي پاسخگو باشد. 

    اعتماد عمومي
 هر روز بيشتر آسيب مي بيند

فرشته مطهري، جامعه شناس درباره بروز اين اتفاقات 

در جامعه و عواقب آن به تعادل مي گويد: متاس��فانه با 
بروز اين دست اتفاقات اعتماد عمومي هر روز بيشتر از 
روز قبل در جامعه ما مورد آسيب قرار مي گيرد. مردم 
حالا ديگر نمي دانند به چه كسي بايد اطمينان كنند، 
وقتي جان فرزندانشان در مدرسه به خطر مي افتد، اين 
يعني از بين رفتن اعتماد عمومي. عواقب چنين اتفاقي 
مي تواند بسيار وخيم باشد. مسوولان بايد هر چه زودتر 
نسبت به شفاف سازي در اين زمينه اقدام كنند، مردم 
حق دارند بدانند كه چه كسي يا كساني و به چه دلايلي 
سلامت فرزندان آنها را نش��انه گرفته اند. او مي افزايد: 
نمي توانيم با اظهارنظره��اي كلي و بي مطالعه در اين 
زمينه مش��كلات را حل و فصل كنيم، در واقع صورت 
اين مساله قابل پاك شدن نيست و بايد حل شود، جامعه 
منتظر پاسخ درست و شفاف در اين مورد است. بايد هر 
چه زودتر تدبيري انديشيده شود تا بيش از اين به اعتماد 
عمومي و از آن مهم تر سلامت فرزندان اين آب و خاك 
صدمه وارد نشود. چنين بحران هايي جامعه را به سمت 
پرتگاه هدايت مي كند، نافرماني هاي مدني افزايش 
پيدا مي كند، عدم اطمينان به مسوولان واظهارات آنها 
مي تواند به از بين رفتن شالوده هاي اجتماعي بينجامد. 
 نبايد شرايط به گونه اي رقم بخورد كه دشمنان از آب 

گل آلود ماهي بگيرند.

گزارش


